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 بازي با احتمالات 
در روزهاي پاياني سال

 اقتصاد دولتي 
از ابتداي انقلاب

 زيرپاي بورس 
خالي مي شود؟

در اين ترديدي وجود ندارد 
ك��ه در ماه ه��اي ابتداي��ي 
پيروزي انقلاب، بخش مهمي 
از نگاه ه��ا به س��مت دولتي 
شدن اقتصاد حركت مي كرد. 
در واق��ع در آن زمان بازاري 
ب��ودن يا تم��ول مالي حتي 
با نگاه منفي مواج��ه بود. ما 
شاهد آن بوديم كه حتي عده اي اتاق بازرگاني مشهد 
را آتش زدند. در چنين شرايطي بود كه قانون اساسي ما 
تدوين شد و در آن در اصل ۴۴ آمد كه بخش عمده اي 
از فعاليت هاي بزرگ اقتصادي مانند بانكداري يا معادن 
بايد در اختيار دولت باشد؛ در ذيل اين اصل آمده بود 
كه اين رويك��رد در واقع تا جايي ادامه دارد كه ضرر به 
وجود نيايد. پس از آن نيز ما با جنگ تحميلي مواجه 
شديم كه ديگر در چارچوب آن نگاه دولتي غالب شد. 
اين نگاه از طرف نخس��ت وزير وقت و معاونان وي به 
شكل جدي دنبال مي شد و طرفداران بازار كه شامل 
افرادي مانند بنده و مرحوم حبيب الله عسگراولادي 
بود در اقليت بوديم. در آن زمان كار به جايي رس��يد 
كه دولت مطرح كرد كه حتي تجارت خارجي نيز بايد 
به وسيله دولت انجام شود كه اين موضوع با مخالفت 
جدي مرحوم عسگراولادي مواجه شد. پس از به وجود 
آمدن اين اختلاف نظرها در تجارت اعلام شد كه ما بايد 
نظر امام خميني)ره( را جويا ش��ويم. از اين رو مرحوم 
عسگراولادي مقدمات اين موضوع را فراهم كردند و 
امام خميني)ره( در دستورالعملي معروف بيان كردند 
كه هرآن كاري را كه مردم مي توانند انجام بدهند بايد 
از سوي خودشان پيگيري شود و دولت بايد به اموري 
ورود كند كه مصلحت جامعه اس��ت يا در ميان مردم 
اقبالي براي انجام شدن آن وجود ندارد؛ بدين ترتيب 

بسياري از اختلاف نظرها برطرف شد.
ما در سال هاي گذشته، تجربيات خوبي داشتيم و در 
اتاق بازرگاني نيز تلاش شد با استفاده از اين تجربيات، 
راه هايي براي كمك به شرايط اقتصادي كشور طراحي 
شود. در طول تمام اين س��ال ها مي توان گفت كه ما 
بسياري از تفكرات اقتصادي را در كشور اجرايي كرديم؛ 
گاهي به شدت به اقتصاد دولتي نزديك شديم و گاهي 
به بازار آزاد. در واقع هر دولتي كه در ايران جابه جا شده 
مديريت خاص خود را نيز اعمال كرده كه همين مساله 
مقدمات برخي از مشكلات در نگاه كلان را ايجاد كرده 
است. از سوي ديگر با وجود تمام اقدامات، اقتصاد در 
بسياري از سال ها اولويت ما نبوده است و سياست بر آن 
اولويت داشته است. همين موضوع باعث شده كشوري 
كه پ��س از پي��روزي انق��لاب در حوزه هاي مختلف 
فرهنگي، اجتماعي و امنيتي رشدي قابل توجه كرد 
كه حتي دش��منان ما نيز نمي توانند در آن ترديدي 
ايجاد كنند در حوزه اقتصاد با چالش هايي مواجه شود.

ش��اخص كل ب��ورس تهران 
اين هفته به روي س��هامداران 
خنديد و با جه��ش دو كانالي 
كام سهامداران را شيرين كرد؛ 
البته ناگفته نمان��د كه برخي 
سهامداران ترس اين را دارند كه 
داستان ريزش سال ۹۹ دوباره 
تكرار ش��ود و در مقابل آن نيز 
برخي هستند كه اميد دارند بورس با جهشي چند برابري 
مواجه ش��ود و بيش از گذشته سود كنند؛ به قول گفتني 
هركس يك نيمه را مي بيند برخي نيمه پرليوان را و برخي 

ديگر نيز نيمه خالي را!
البته اغلب نيمه خالي ليوان را مي بينند چراكه داس��تان 
تلخ ۹۹ و نابودي سرمايه ش��ان را به ي��اد دارند. به هرحال 
سهامداران بورس��ي اكنون دو روي متفاوت دارند و برخي 
اميدوار و برخي ديگر نااميد هس��تند؛ البت��ه اميدواري و 
نااميدي بورس را در يك لبه تيغ نگاه مي دارد و هريك به 
اندازه خود خطرناك هستند. نكته اساسي اينجاست كه 
 بورس بازار ريس��ك ها و خطر در آن امري طبيعي است.

به اصل داس��تان برسيم يعني رش��د شاخص كل بورس 
تهران كه در دو روز ابتداي كاري شاخص توانست به قدري 
ركوردشكن باشد كه محدوده ۱.۶ ميليوني به ۱.۸ ميليون 
برس��د و در دو روز بعدي نيز با چنگ و دندان اين محدوده 
را براي خود حفظ كند. رشد شاخص به اندازه ای كه خوب 
اس��ت خطرناك نيز هست.بررسي ها نشان مي دهد كه با 
رشد دو كانالي ش��اخص صنايع و تك سهم هاي بازار نيز 
رشد كرده اند و اين رشد براي كليت بازار و خريد سهامداران 
مفيد است. خوبي ش��اخص از اين منظر است كه اعتماد 
سهامداران نسبت به بازار جلب مي شود و شاهد رشد بازار 
خواهيم بود؛ اما بدي بازار اين است كه ممكن است به واسطه 
اين رشد برخي به صورت شارپي و هيجاني وارد بازار شوند 
و در نهايت دوباره فاجعه اي براي بازار پديد آيد.به هرحال 
احتياط شرط عقل است و در اين شرايط سهامداران بايد 
با ديد باز معامله كنند. در وضعيت رشد شاخص ذكر اين 
نكته نيز ضروري است كه قيمت دلار به صورت جامپ بازار 
را تغيير مي دهد؛ شاخص كل بورس با دلار رابطه مستقيم و 
به نوعي همگرايي دارد و با افزايش قيمت دلار شاخص كل 
نيز رشد مي كند و يكي از مهم ترين علت هاي رشد بازار در 
چند روز اخير افزايش قيمت دلار در بازار آزاد و رسيدن به 
۶۰ هزار تومان است. به طور كلي اين افزايش قيمت دلار 
در چند روز اخير باعث ش��ده تمامي بازارها )بورس، طلا، 
مسكن، خوراك، پوش��اك و...( تكان اساسي بخورند و به 

نحوي رشد كنند.
تنها شرط و نكته اساس��ي در بورس اكنون دخالت است؛ 
يعني در حال حاضر تمامي مولفه ها شرايط خوبي دارند 
و خصوصا بورس در حال جبران زيان هاي گذش��ته است 
اما اگر دوباره دولت در بازارهاي مالي دخالت كند وضعيتي 

وخيم تر از گذشته خواهيم داشت.

اقتص��اد اي��ران در روزها و 
هفته ه��اي پايان��ي س��ال، 
ش��رايط عجيبي را پش��ت 
س��ر مي گذارد. از يك طرف 
رشد قيمت دلار و نوسانات 
بازاره��ا و از س��وي ديگ��ر 
نبود چش��م انداز روشن در 
خصوص احي��اي احتمالي 
برجام و توافقي در مذاكرات، مردم، فعالان اقتصادي 
و س��رمايه گذاران را با نوعي خاصي از س��ردرگمي 
مواجه ساخته اس��ت. در اين ش��رايط حوزه اي كه 
بيش��تر از ه��ر عامل ديگ��ري ممكن اس��ت دچار 
خس��ارت و حبران ش��ود، اعتماد عمومي مردم به 
نظام تصميم س��ازي هاي سيستم اس��ت. گزاره اي 
كه چنانچه خدشه دار شود، ديگر به اين سادگي ها 
نمي توان آن را ترميم ك��رد. در اين وضعيت برخي 
اساتيد از تورم بالا س��خن مي گويند و برخي ديگر 
از تحليلگ��ران از ت��ورم فزاينده. گروه��ي ديگر از 
كارشناس��ان اما معتقدند، بحران در ش��كل ركود 

تورمي خود را نمايان مي كند. 
واكن��ش دولت به اي��ن اب��ر بحران ها، ام��ا ناديده 
انگاري و انكار مش��كلات اس��ت. رييس جمهمري 
از قطار پيش��رفت صحب��ت مي كند و س��خنگوي 
دولت ش��اخص ها را با ثبات ارزيابي مي كند! با اين 
توضيحات طرح اين پرس��ش كه آينده چه خواهد 
شد، بي معني ترين پرسشي است كه مي توان طرح 
كرد. در اين ش��رايط پر نوسان پيش بيني وضعيت 
اقتصادي از كش��ور تقريبا غيرممكن ش��ده است, 
حتي نمي گويم، غيرممكن است. اما چرا نمي توان 
چشم انداز پيش روي اقتصاد كشور را تحليل كرد؟ 
واقع آن اس��ت كه ايران همواره در خطر نوش��ان و 
رش��د تورم قرار داشته اس��ت، اما در سال هاي قبل 
در بي نظمي هاي اقتصادي هم مي ش��د نظمي پيدا 
كرد و بر اساس كسري بودجه يا ميزان فروش نفت 
و محاسبات رش��د نقدينگي و پايه پولي و... به يك 

تقريبي از تورم و رشد دلار و... رسيد.
به رغم همه  بي نظمي ها ت��ا همين چند وقت پيش 
متغيره��اي اقتصادي و بازيگ��ران اقتصاد تا حدي 
پيش بيني پذير رفتار مي كردن��د اما در حال حاضر 
چي��زي جز ه��رج و م��رج در اقتصاد كش��ور ديده 
نمي شود. تورمي كه از دو سال پيش در خصوص آن 
مدام هشدار مي دهم، اين  بار با يك فوندانسيون قوي 
وارد اقتصاد كشور ش��ده و تورم شديدي را رقم زده 
كه مواد غذايي وكالاهاي اساس��ي را هم درنورديده 
است. تورمي كه بسياري از تحليلگران معتقدند در 
ادامه ممكن است خود را در شكل و شمايل ابرتورم 
خود را ب��ه اقتصاد ايران تحميل كن��د. اما بايد ديد 
تاثير اين تورم يا ابرتورم بر وضعيت اقتصادي كشور 

و معيش��ت خانواده ها چه خواهد بود؟ بدون ترديد 
اين تورم باعث افزايش ش��كاف طبقاتي خواهد شد 
زيرا با افزايش مستقيم هزينه هاي جاري خانواده ها 
)غذا، پوشاك، مسكن و...( باعث كاهش قدرت خريد 
و كاهش پس انداز خواهد ش��د كه در دو سال آينده 
همين عامل باعث كاهش مصرف و ركود گس��ترده 
در صنايع و خدمات خواهد شد. بنابراين بايد منتظر 
يكي از بي س��ابقه ترين ركودهاي اقتصادي كش��ور 
در دو سال آينده باشيم كه باعث ركود گسترده در 
كشور خواهد ش��د. از نظر من دو دليل عمده براي 

بي ثباتي اقتصاد كشور وجود دارد: 
اول( از بي��ن رفتن كامل اعتماد مردم به عنوان يك 
س��رمايه اجتماعي: ديگر كسي به برنامه هاي دولت 
و مجل��س و مدير و وزير و مس��وول توجهي ندارد و 
جامع��ه تصميمات اقتص��ادي اش را فقط و فقط بر 
اس��اس جو رواني و احساس��ي مي گيرد. وعده هاي 
دولت هيچ كدام محقق نش��ده و بعيد است برنامه 

رسمي در اين خصوص بتواند كاري كند. 
دوم( س��ردرگمي مسوولان، سياس��ت ضعيف در 
مديريت نرخ ارز و س��امانه هاي س��ركاري ناخدا و 
بخش��نامه هاي پي درپي بدون فكر كه باعث بر هم 
خوردن بيشتر بازار ارز شد و كنترل بازار هم از دست 
همه خارج ش��د. در ش��رايط فعلي تقاضاي شديد 
سفته بازي تقريبا در همه صنايع حاكم شده است و 
با بي ثباتي قيمت ه��ا، هم عرضه كننده ها تمايلي به 
عرضه كالا و محصول ندارند و هم مصرف كنندگان 
مص��رف خ��ود را جلوت��ر انداخته اند ت��ا از افزايش 
قيمت ها در آينده در امان باش��ند! تا اينجا عرضه و 
تقاضا خلاف تعادل بازار حركت كرده اند و باعث رشد 
قيمت ها ش��ده اند عده اي هم تقاضاي سفته بازي را 
وارد بازارها كرده اند و به دنبال خريد كالاها و فروش 
بالاتر در آينده هستند. بنابراين تقاضاي موجود در 
بازار )در اكثر صنايع( بي��ش از ۳ برابر حالت نرمال 
شده اس��ت! تقاضاي ارز در اين شرايط و در آستانه 
ش��ب عيد به  طور س��نتي بالا مي رود كه اين عامل 
باعث داغ ماندن بازار ارز مي ش��ود ام��ا به نظرم در 
ابتداي سال بعد بازي خودرو و ارز و... تمام مي شود 
برخي نگران بورس هس��تند كه چرا به دلار واكنش 
نش��ان نمي دهد ولي در نظر داش��ته باشيد كه اين 
سيل س��رگردان نقدينگي از بورس هم گذر خواهد 
كرد و همان طور كه قب��لا عرض كردم صعودهايي 
به مراتب بزرگ تر از سال ۹۹ در انتظار بازار خواهد 
بود. در ش��رايط فعلي خ��روج نقدينگي از بورس به 
قصد ورود به بازارهاي موازي اشتباه محض خواهد 
بود. در ادامه بايد ديد آيا نش��انه هاي بهبود در نظام 
تصميم سازي هاي اجرايي و مديريتي در حوزه هاي 
گوناگون نمايان مي شود يا همچنان سياست انكار و 

ترديد در ميان دولتمردان تداوم دارد؟

با توجه به شمايل نمادي 
و رس��انه اي كه پيرامون 
»پيروز« شكل گرفته بود، 
خبر تلخ فوت اين توله يوز 
ايراني، همه ايرانيان را در 
غم و ان��دوه عميقي فرو 
برد. همگي از اين حادثه 
كه به دليل سوءمديريت 
و عدم توجه به رويكردهاي كارشناسي و تخصصي 
رخ داده ناراحت و غمگينيم اما ناراحتي عميق تر و 
دردناك تر نحوه رفتاري است كه در ايران با كليت 
حيات وحش و محيط زيس��ت ص��ورت مي گيرد. 
هر روز صد ها و ش��ايد هزاران نوع از گونه هاي نادر 
حيات وحش ايران به دليل رويكردهاي سوداگرانه 
و س��وءمديريت ها مي ميرن��د ب��دون اينكه هيچ 
فرد يا رس��انه اي از موضوع با خبر شود. در واقع ما 
شتر را ول كرده ايم و به افس��ار آن پرداخته ايم. ما 
زيستگاه هاي اصلي يوز ايراني را فراموش كرده ايم 
و متوجه نيس��تيم ك��ه چه رفت��ار نابخردانه اي با 
حيات وحش در حال انجام اس��ت. در ش��رايطي 
كه در هم��ه جهان ديدگاه هاي مس��وولانه اي در 
خصوص محيط زيست و حيات وحش وجود دارد، 
زيستگاه هاي حيات وحش ايراني در حال از ميان 
رفتن هستند. چند س��ال قبل كه من مسووليت 
پروژه يوزپلنگ در ايران را داش��تم، بيش از ۱۰۰ 
يوزپلنگ در مناطق مختلف كشور وجود داشتند، 
آمارها حاكي از آن اس��ت كه ام��روز اين تعداد به 
كمتر از 2۰ قلاده رسيده است. براي بهبود وضعيت 
حيات وحش و تكثير يوز ما به امكاناتي نياز داريم 
كه بدون آنها نمي توان توقع بهبود داشت. مثلا به 
بيمارستان ويژه نياز داريم تا در صورت سزارين يوز، 
بتوانيم آنها را در دستگاه كوويتور نگه داريم. اينكه 
برخي گمان كنند با گرفتن يوز از طبيعت و اعلام 
اينكه پروژه تكثير در دس��تور كار داريم، مي توان 
اقدام به افزايش جمعيت يوزها كرد اشتباه محض 

است. حتي اگر يوزها از طريق روش هاي گلخانه اي 
به تعداد زيادي هم تكثير شوند، نمي توانيم آنها را 
در طبيعت رها كنيم. يوز براي زندگي در طبيعت به 
آموزش هايي نياز دارد كه تنها مادر يوز تا دو سالگي 
مي تواند به فرزندش بدهد. در غير اين صورت اگر 
يوز پرورش پيدا كند و بعد از مدتي در طبيعت رها 
شود، شغال ها و... بلافاصله او را از پا درمي آورند. يوز 
مي تواند ياد بگيرد چطور بايد به طعمه نزديك شود، 
در چه فاصله اي اس��تارت بزند، چه زماني به شكار 
نزديك شود و كدام نقطه از بدن طعمه را گاز بگيرد.

اين آموزش ها توسط مادر يوز و در طبيعت انجام 
مي شود. برخي ديگر از كشورها هم اقدام به پرورش 
يوز كردند، بدون اينكه دستاورد قابل توجهي از اين 
پروژه كس��ب كنند. بنابراين اين نوع برنامه ها در 

جهان كنار گذاشته شدند.
پيروز از ابتدا به شكل س��زارين متولد شد. وقتي 
سزارين شود، مانند انسان بايد در دستگاه خاصي 
نگه داشته شود. دستگاهي كه درجه حرارت بدن 
مادر را همانند سازي مي كند.ضمن اينكه بايد شير 
خاصي به توله داده ش��ود كه حاوي آنتي بيوتيك 
است. دامپزشك هاي آگاه هم در پروژه مشاركت 
داده نشدند و... اين پيش بيني ها در خصوص پيروز 
صورت نگرف��ت و نتيجه آن يك فاجعه عمومي را 
شكل داد. سازمان محيط زيست از قبل مي بايست 
كارشناس��ان خود را به خارج از كشور مي فرستاد 
تا براي يك چنين زمان هايي آماده باشند. جالب 
اينجاس��ت كه ما براي تيم ملي فوتبال مان مربي 
خارجي مي آوريم تا از آخرين ورژن دانش فوتبال 
بهره مند ش��ويم، اما براي حيات وح��ش ايراني و 
محيط زيس��ت از دانش به روز استفاده نمي كنيم. 
البته ما افرادي مانند جوكار را هم داريم که به علم 
روز مسلط هس��تند و تلاش مي كنند تا اين علوم 
را به داخل منتقل كنن��د، اما هيچ حمايتي از اين 
دانش��مندان حوزه محيط زيست و حيات وحش 
ادامه در صفحه 3 صورت نمي گيرد.  

مرگ پي��روز، يوزپلنگ 
ده ماهه اي ك��ه در تمام 
اين ماه ها پاي ثابت تمام 
دل نگراني هاي مردم بود، 
تلف ش��د. ح��الا محيط 
زيست جلس��ه تشكيل 
داده تا مش��خص ش��ود 
دلايل م��رگ او چه بوده 
اس��ت! ديگر چه فرقي مي كند، وقتي ماه ها پيش 
اعلام كرده بوديد كه حتي توان هزينه هاي روزمره 
او را نداري��د و يك زنداني را به پرداخت غذاي روزانه 
»پيروز« متهم كرده بوديد. ديگر چه فرقي مي كند 
كه چرا اين يوزپلنگ كه به نوعي نماد ايران شده بود، 
از دست رفت. از همان زايمان زودهنگام ايران تا اينكه 
تازه بعد از سه روز با حدث و گمان جنسيت توله ها 

تش��خيص داده شد، تا مرگ دو توله ايران به فاصله 
چند روز همه و همه نشان از بي توجهي و بي تدبيري 
در زمينه نگهداري از اين يوزپلنگ ها داشت. در واقع 
مردم به خوبي فهميده بودند كه هيچ اراده اي براي 
توجه و نگهداري از اين يوزها نيست، حالا ديگر خبر 
باردار بودن دوباره ايران هم نمي تواند غم از دس��ت 
دادن پيروز را س��بك كند.  پيروز در تمام روزهاي 
شاد و غمگين ما حضور داشت. او پسر ايران بود. ما 
به او دلباخته بوديم. هر روز بزرگ شدنش را تماشا 
مي كرديم و خود را مديون مردي مي دانستيم كه ۱۰ 
ماه تمام زندگي اش را براي نگهداري از پيروز گذاشته 
بود، لحظه اي از او دور نمي شد. با او مي خوابيد، با او 
غذا مي خورد و با او بازي مي كرد. جست و خيزهاي 
پيروز مقابل دوربين خبرنگاران برايمان حكم زندگي 
ادامه در صفحه 8 داشت.  

رقيه ندايييحيي آل اسحاق محسن عباسي

هوشنگ ضيايي

 مرگ »پيروز« 
نماد شكست مديران

 كارشناس اقتصادي 
در گفت وگو با »تعادل« مطرح كرد رشد نرخ دلار نفس سازندگان را گرفت

وزير اقتصاد با تاييد تاثير منفي افزايش نرخ ارز بر بهاي تمامي محصولات داخلي خواستار شد

 »قدرت چانه زني« با صادرات گاز 
به صورت ال ان جي

 ساخت و ساز 
در وضعيت اورژانسي

تدوين نسخه  ارزي ظرف 48 ساعت! 
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در ش��رايطي كه در روزهاي گذشته به نظر مي رسيد 
نمايندگان مجلس با كاهش نسبي اختلافات، بخش 
مهمي از پيش��نهادهاي بودجه اي دول��ت را تصويب 
كرده اند اما آنچه كه روز گذش��ته در صحن علني رخ 
داد، نشان از اختلافات حتي در كليات بودجه داشت. 
هرچند نماينده دولت چند س��اعت پس از چالش در 
مجلس، بخش��ي از اظهارات خ��ود را تصحيح كرد يا 

به نوعي از آنها عقب نشس��ت اما به نظر مي رس��د كه 
اختلافات همچنان پابرجاس��ت. نخستين نشانه ها از 
اختلاف ميان رييس مجلس و رييس سازمان برنامه 
و بودج��ه چند هفته قبل و در زمان بررس��ي عملكرد 
بودجه امسال به وجود آمد، جايي كه مجلس اعتراض 
داش��ت كه دولت اعتبارات مربوط به اش��تغال زايي را 
تخصيص نداده و از سوي ديگر نماينده دولت مي گفت 

كه با توجه به هزينه هاي موجود، شرايط بسيار دشوار 
بوده است. پس از آن نيز مجلس در زمان تحويل گرفتن 
بودجه س��ال آينده بر اين تاكيد داشت كه دولت ابتدا 
بايد برنامه هفتم توس��عه را ارايه ده��د اما در نهايت از 
خواسته خود عقب نشيني كرد تا باز هم شرايط براي 
برنامه هاي دولت فراهم شود. در روزهاي گذشته نيز 
بخش مهمي از خواسته هاي بودجه اي دولت از سوي 

نمايندگان تصويب شده و سياست هاي كلان تغييري 
نداشته است اما صحبت هاي روز گذشته ميركاظمي 
در مجلس با واكنش قاليباف مواجه شد تا جايي كه او 
گفت بنا نيست مجلس هر آنچه كه دولت خواسته را 
تصويب كند. ماجرا از جلسه علني روز گذشته آغاز شد، 
جايي كه بنا بود با حضور رييس سازمان برنامه و بودجه، 
صفحه 2 را بخوانيد بخش هاي ديگري از...   

وزير اقتصاد پس از اينكه سياست هاي ارزي دولت در 
مديريت بازار ارز را شكست خورده ديد، دست به دامان 
بخش خصوصي شد. او در نشست شوراي گفت وگوي 
دولت وبخش خصوصي، مدعي شد كه نوسانات ارزي 
خ��ارج از قاعده بود ودولت تلاش كرده با تغييراتي در 
سياس��ت هاي ارزي كشور، بر آن افسار بزند، ما شاهد 
اثرات مس��تقيم افزايش بهاي ارز بر بهاي تمام شده 

انواع محصولات و خدمات در داخل هستيم. از اين رو، 
براي موفقيت در مسيري كه پيش گرفتيم بايد بيش از 
گذشته در تعامل و همفكري با بخش خصوصي باشيم 
تا با هزينه و زمان كم تري، ثبات را به اقتصاد كش��ور 
برگردانيم. از اين رو، اين عضو كابينه دولت سيزدهم، از 
بخش خصوصي درخواست كرد كه ظرف ۴۸ ساعت 
بسته پيشنهادي و راهكارهاي خود را ارايه دهد تا در 

نشس��تي با حضور معاون اول رييس جمهور، وزراي 
اقتصادي و رييس كل بانك مركزي تشريح شود. رييس 
اتاق هم در واكنش به اين پيشنهاد به حذف نماينده 
اتاق ايران از جلسات كميته اقدام ارزي كه چند ماهي 
است محل برگزاري آن به بانك مركزي منتقل شده 
است، انتقاد كرد. »قطع جريان تخصيص ارز قابل انتقال 
براي كالاهاي اساسي وارداتي توسط بخش خصوصي، 

تبعيض گس��ترده براي واردات كالاهاي اساسي بين 
ش��ركت هاي دولتي و خصوصي، اعمال قيمت هاي 
دس��توري علي رغم آزادس��ازي نرخ ارز و آسيب هاي 
ناش��ي از پيمان س��پاري براي ص��ادرات محصولات 
كشاورزي« در اين نشست مورد انتقاد بخش خصوصي 
بود. متناسب با انتقادات ارايه شده، »تعامل موثر وزارت 
صفحه 7 را بخوانيد كشاورزي با بانك مركزي« و... 

مريم شاهسمندي



در ش��رايطي كه در روزهاي گذش��ته به نظر مي رس��يد 
نمايندگان مجلس با كاهش نسبي اختلافات، بخش مهمي 
از پيشنهادهاي بودجه اي دولت را تصويب كرده اند اما آنچه 
كه روز گذشته در صحن علني رخ داد، نشان از اختلافات 
حتي در كليات بودجه داشت. هرچند نماينده دولت چند 
ساعت پس از چالش در مجلس، بخشي از اظهارات خود 
را تصحيح كرد يا به نوعي از آنها عقب نشس��ت اما به نظر 
مي رس��د كه اختلافات همچنان پابرجاست. نخستين 
نشانه ها از اختلاف ميان رييس مجلس و رييس سازمان 
برنامه و بودجه چند هفته قبل و در زمان بررسي عملكرد 
بودجه امس��ال به وجود آمد، جاي��ي كه مجلس اعتراض 
داشت كه دولت اعتبارات مربوط به اشتغال زايي را تخصيص 
نداده و از سوي ديگر نماينده دولت مي گفت كه با توجه به 
هزينه هاي موجود، شرايط بسيار دشوار بوده است. پس از 
آن نيز مجلس در زمان تحويل گرفتن بودجه سال آينده بر 
اين تاكيد داشت كه دولت ابتدا بايد برنامه هفتم توسعه را 
ارايه دهد اما در نهايت از خواسته خود عقب نشيني كرد تا 
باز هم شرايط براي برنامه هاي دولت فراهم شود. در روزهاي 
گذشته نيز بخش مهمي از خواسته هاي بودجه اي دولت از 
سوي نمايندگان تصويب شده و سياست هاي كلان تغييري 
نداشته است اما صحبت هاي روز گذشته ميركاظمي در 
مجلس با واكنش قاليباف مواجه شد تا جايي كه او گفت بنا 

نيست مجلس هر آنچه كه دولت خواسته را تصويب كند.
ماجرا از جلسه علني روز گذش��ته آغاز شد، جايي كه بنا 
بود با حضور رييس س��ازمان برنامه و بودجه، بخش هاي 
ديگري از لايحه مورد بررس��ي قرار گيرد. در جلسه علني 
نمايندگان بندي از لايحه بودجه درب��اره تبصره ۱۶ را به 
تصويب رس��اندند كه در اين بند بانك هاي دولتي مجاز 
شدند در سال آينده ۵۰ هزار ميليارد تومان )همت( اوراق 
مالي با سررسيد تا پنج سال با ضمانت اصل و سود توسط 
دولت منتشر كنند. در جريان بررسي اين بند محمدمهدي 
مفتح عضو كميسيون برنامه و بودجه پيشنهاد حذف اين 
بند را مطرح كرد؛ مسعود ميركاظمي رييس سازمان برنامه 
و بودجه با اعلام موافقت دولت براي حذف اين بند اظهار 
كرد: بخشي از دليل به هم ريختگي بازار ارز به كار كردن 
دشمن بر مي گردد اما بخش ديگر آن مربوط به ريشه هاي 
اقتصادي است. از موسسه خودمان خواستم كه تحليلي 
درباره ريشه هاي افزايش تورم و كاهش ارزش پولي انجام 
دهد كه اجزاي آن رشد نقدينگي و تورم است. وي توضيح 
داد: بدهي دولت به بانك مركزي يكي از اجزاي دليل تورم 
است. ما در دولت سيزدهم ۳۲ درصد بدهي دولت به بانك 
مركزي را كم كرديم اما جزو ديگر بدهي بانك ها مربوط به 
بانك مركزي است. طبق گزارش دي ماه ۶۰.۵ درصد وزن 
افزايش نقدينگي ريشه در بدهي بانك ها به بانك مركزي 
دارد. جزو ديگر يعني ۳۹.۷ درصد براي بدهي موسسات 
اعتباري كه خارج از بانك ها عمل مي كند يا اوراقي است كه 
بانك ها مي گيرند اما نمي توانند بفروشند و به بانك مركزي 
بر مي گردانند. رييس س��ازمان برنامه و بودجه با اشاره به 
لايحه دولت درباره انتشار اوراق مشاركت گفت: دولت در 
لايحه پيشنهادي ۱۸۵ همت انتشار اوراق پيش بيني كرد 
اما در بررسي هاي گزارش كميسيون تلفيق و صحن ۸ همت 

براي شهرداري ها و ۱۰ همت اوراق براي قرارگاه افزايش پيدا 
كرد الان هم در اين بند قرار اس��ت ۵۰ همت انتشار اوراق 
به بانك ها اضافه شود. ميركاظمي با طرح اين پرسش كه 
علت افزايش بدهي بانك ها به عنوان عامل تحريك پايه پولي 
چيست گفت: يكي از اين دلايل به انتشار اوراق بر مي گردد 
دولت در بودجه س��ال ۱۴۰۲، ۱۰۳ همت انتشار اوراق را 
پيش بيني كرد كه تا امروز نتوانس��ته ايم ۳۲ همت اوراق 
بفروشيم چون بانك ها نمي خرند و همين خود عاملي براي 
افزايش پايه پولي و تورمي است كه به هزينه زندگي مردم 
تحميل مي شود حالا اگر قرار است ۵۰ همت ديگر اوراق 
مالي در بودجه سال آينده بگذاريم ديگر بانك ها اوراق دولت 
را نمي توانند بخرند. اگر مي خواهيم ارز نوساني نشود و تورم 

از زندگي مردم حذف شود بايد به اين موارد دقت كنيم.
ميركاظمي اضافه كرد: ما مي توانيم مدام استقراض كرده و 
اوراق منتشر كنيم اما اين روند درست نيست. اگر ما منابع و 
مصارف را كنترل نمي كرديم اكنون بالاي ۱۰۰ درصد تورم 
داشتيم پس اين كارها را نكنيم. وي ادامه داد: امروز تا اينجاي 
بررسي بودجه غير از ۲۰۰ همت بابت نرخ ساده تا الان حدود 
۴۰۰ همت در بودجه مغايرت ايجاد ش��ده؛ بعضي از آنها 
مربوط به حقوق است كه ما بايد هر ماه پرداخت كنيم اما 
مبالغ ديگر باعث افزايش پايه پولي و تورم مي شود اين كارها 
را نكنيم؛ ۵۰ همت اوراق به معناي رشد ۴۰۰ همتي افزايش 
نقدينگي اس��ت؛ همين الان هم بانك ها نمي توانند اوراق 
بفروش��ند ما براي جبران تبصره ۱۴ قرار بود اوراق بدهيم 
اما بانك ها نمي خرند. حالا دوباره مي خواهيد اوراق اضافه 
كنيد. به اين ترتيب ميركاظمي صحبتي مهم را مطرح كرد. 
او از يك ناترازي ۴۰۰ يا در نهايت ۶۰۰ هزار ميليارد توماني 
خبر داد و البته پس از چند ساعت اعلام كرد كه منظورش 
ناترازي نبوده و اگر كسي از ناترازي گفته، اشتباه فهميده 
اس��ت. او در نوبت عصر جلسه علني روز سه شنبه مجلس 
شوراي اسلامي و در ادامه رسيدگي به بخش هاي درآمدي 
لايحه بودجه ۱۴۰۲ كل كشور، در توضيح سخنان صبح 
امروز خود گفت: تمام تلاش سازمان برنامه و بودجه تعامل 
خوب با كميسيون تلفيق و مجلس است و هرجا ضروري 

بوده كه جواب مثبتي بدهيم در اين باره همكاري شده و در 
مواردي كه مخاطره اي وجود داشته، به اين موضوع اشاره 
شده تا تصميم درستي گرفته شود. رييس سازمان برنامه و 
بودجه افزود: از آنجا كه رسانه ها در برداشت خود از سخنانم 
از عبارت ناترازي استفاده كرده اند، بايد تأكيد كنم »ناترازي« 
با »مغايرت« بسيار متفاوت است و رسانه ها بدانند كه عدد 
مذكور مغايرت با لايحه داشته، نه ناترازي. ميركاظمي افزود: 
در جريان بررسي بندي از تبصره ۱۶ درباره اينكه »بانك هاي 
دولتي مجاز ش��دند در سال آينده ۵۰ هزار ميليارد تومان 
اوراق مالي با سررسيد ۵ سال با ضمانت اصل و سود توسط 
دولت منتشر كنند«، تأكيد كردم ما هر روز تغييرات لايحه 
را ثبت مي كنيم و چند روز يك بار هم گزارش مي دهيم. وي 
خاطرنشان كرد: ضمن آنكه من كلمه ناترازي را به كار نبردم 
بلكه گفتم »مغايرت با لايحه« را هر روز ثبت مي كنيم و حتي 
اگر رييس مجلس اجازه دهد مي توانيم منتشر كنيم تا در 
اختيار نمايندگان قرار گيرد؛ بنابراين لازم به تأكيد است 
عددي كه من اش��اره ك��ردم ۴۴۳ همت مغايرت با لايحه 
دولت است. چه ناترازي و چه مغايرت، صحبت ميركاظمي 
با واكنش جدي رييس مجلس مواجه ش��د. بعد از اينكه 
بند الحاقي يك تبصره ۱۶ تصويب شد محمدباقر قاليباف 
خطاب به رييس سازمان برنامه و بودجه گفت: شما بحثي را 
اشاره كرديد و گفتيد كه مصوبات مجلس شوراي اسلامي 
باعث مغايرت ۴۰۰ همتي بودجه شده است، اما آيا مجلس 
شوراي اسلامي اين كار را كرده است؟ چنين چيزي درست 
نيست و در كميسيون تلفيق هم رخ نداده است. وي اضافه 
كرد: ش��ما نامه اي به آقاي رييس جمهور نوشتيد كه اين 
نامه به من منتقل شده و من در حال تنظيم پاسخ هستم 
كه آن را ارس��ال خواهم كرد و آن جدولي كه داده ايد در آن 
چنين عددي نيس��ت. قاليباف گفت: ما نمي خواهيم اين 
مسائل را در اينجا بحث كنيم، اما مردم مذاكرات مجلس 
شوراي اسلامي را مي شنوند و احساس مي كنند ما به اين 
موضوعات توجه نداريم. ما مي دانيم كه اگر سقف بالا رود 
تورم ايجاد شده و ناترازي به وجود مي آيد. ما متوجه هستيم 
به همين دليل نمايندگان از طرح پيشنهادات خود انصراف 

مي دهند. محمد باقر قاليباف در پاسخ به ميركاظمي بيان 
كرد: بنده هنوز كاغذي كه صبح خواندم در دس��تم است 
بنده صبح گفتم ۴۰۰ همت مغايرت ايجاد ش��ده اس��ت 
واقعا تعجب مي كنم مگر مجلس مكلف است هرچه دولت 
گفته تصويب كند و مغايرتي در لايحه بودجه ايجاد نشود، 
مغايرت ممكن است ايجاد شود. ميركاظمي در ادامه بيان 
كرد: كلمه مغايرت با ناترازي تفاوت زيادي دارد، رسانه ها از 
كلمه ناترازي استفاده كرده اند. ما هر روز تغييرات با لايحه 
را بررس��ي كرده و در هر تاريخ عدد مغايرت متفاوت است. 
همچنين يك عضو هيات رييسه مجلس شوراي اسلامي 
با تاكيد بر اينكه تمامي تلاش مجلس افزايش پيدا نكردن 
س��قف بودجه در سال آينده است، گفت كه مغايرت ۴۰۰ 
هزار ميليارد توماني ناشي از مصوبات مجلس در بودجه سال 
آينده درست نيست. محمد رشيدي در جمع خبرنگاران در 
واكنش به صحبت هاي ميركاظمي رييس سازمان برنامه 
و بودجه در خصوص مغاي��رت ۴۰۰ همتي )هزار ميليارد 
تومان( در بودجه سال آينده گفت: دولت لايحه بودجه را 
به مجلس ارايه مي كند و  زماني اين لايحه تبديل به قانون 
مي ش��ود كه در مجلس به تصويب برسد. طبيعتا در زمان 
بررس��ي لايحه، نمايندگان مطالبي مد نظرشان است كه 
دولت آن را در لايحه نياورده است پس مغايرت چيز طبيعي 
است. وي افزود: براي ما مهم توجه به تاكيدات مقام معظم 
رهبري است كه سقف بودجه افزايش پيدا نكند چون باعث 
ناترازي و كسري بودجه شده كه نتيجه آن تورم و افزايش 
پايه پولي است؛ اين همان كاري است كه پارسال و امسال 
انجام داديم يعني سقف بودجه افزايش پيدا نكرد. اين عضو 
هيات رييسه مجلس ادامه داد: بر همين اساس تمامي تلاش 
مجلس اين بود كه سقف بودجه افزايش پيدا نكند و ناترازي 
در بودجه نداشته باشيم اما وجود مغايرت مشكلي ندارد. 
البته كه مغايرت ۴۰۰ همتي هم در بودجه درست نيست. 
رشيدي خاطرنشان كرد: پيشنهاداتي كه ناشي از افزايش 
سقف بودجه بود در مجلس مطرح نشد يا نمايندگان پس 
گرفتند. پس مجددا مي گويم كه افزايش س��قف بودجه و 
مغايرت ۴۰۰ همتي درست نيست؛ آقاي ميركاظمي هم 
در نامه اي به رييس جمهور موضوع مغايرت ۴۰۰ همتي را 
مطرح كرده كه رييس جمهور آن را به رييس مجلس ارجاع 

داد. آقاي قاليباف هم به آن نامه پاسخ دادند.
چالش با بودجه نهايي شده از سوي مجلس، تنها به دولت 
فعلي مربوط نمي ش��ود. در سال پاياني دولت روحاني نيز 
نمايندگان مجلس سقف بودجه را حدود ۴۰۰ هزار ميليارد 
تومان افزايش دادند و بعدها حسن روحاني اعلام كرد كه 
اگر بودجه آخرين سال دولتش با كسري مواجه شده، تحت 
تاثير همين افزايش سقف نهايي شده از مجلس بوده و دولت 
از ابتدا هشدار داده كه با اين بودجه، كسري قطعي خواهد 
بود. حالا نيز چه ناترازي و چه مغايرت، آنچه كه اهميت دارد، 
چالش دولت و سازمان برنامه و بودجه با مصوبات نهايي 
شده مجلس است و وقتي قاليباف مي گويد كه بنا نيست 
هر آنچه كه دولت داده را مجلس تصويب كند، احتمالا چه 
در زمان نهايي شدن لايحه و چه در رابطه با اجراي آن در 
سال آينده، مشكلاتي به وجود خواهد آمد و شايد آورده 

اصلي آن يك كسري بودجه جديد براي كشور باشد. 
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نخبه بايد احساس كند كار او 
مورد حمايت قرار مي گيرد

رييس جمه��ور با تاكيد بر اينكه نخبه بايد احس��اس 
كن��د كار او مورد حمايت قرار مي گيرد، خاطرنش��ان 
كرد كه اين حس با بخش��نامه حاصل نمي شود. سيد 
ابراهيم رييسي در اختتاميه سي و ششمين جشنواره 
بين المللي خوارزمي با بيان اينكه شخصيت هاي بزرگ 
عالم انس��انيت كه در ش��عبان ولادت ايشان را جشن 
مي گيريم با علم و ايمان شناخته مي شوند، اظهار كرد: 
امامان ما برخوردار از علو بوده و شهر و باب علم هستند 
و جامع��ه را هم به دانش افزايي و معرفت افزايي دعوت 
مي كنند. ائمه براي خردمندان و دانشمندان و محققان 
جايگاه ويژه اي قايل بوده اند و آنها را تشويق مي كردند. 
به ما توصيه شده در آيات قرآن هم تدبر و نظر كنيد. نظر 
كنيد يعني نگاه با تعقل و نگاه علمي به عالم و هستي 
داشته باشيم. كشف قوانين هستي به عهده بشر است. 
وي در ادامه افزود: تاكيد ش��ده است اگر مي خواهيد 
امراض بدون درمان نماند، در هستي و قوانين آن مطالعه 
كنيد. هيچ مريضي بدون دوا وجود ندارد، ولي دوا را بايد 
با تفكر و انديشه كشف كنيد. چنين قوانيني در طبيعت 
وجود دارد. باران نعمت خداست ولي زيرساخت كافي 
براي بهره برداري از اين نعمت را تهيه نكرده ايم.هر وقت 
بشر به خوبي از قوانين هستي استفاده كرده است، به 
آرامش رسيده است. رييسي تاكيد كرد: علم و فناوري 
زيربناي اقتدار كشور اس��ت. زنجيره دانش، پژوهش، 
نوآوري و فناوري، توس��عه پايدار را در كشور تضمين 
مي كند. علم و فناوري مرز نمي شناسد پس بايد تعامل 
ما با همه دولت ها و ملت ها براي انتقال دانش و فناوري 
باشد. جوانان ما در اين سال ها خوب حركت كرده اند و 
رهبري مشوق اصلي اين جوانان بوده اند ايشان حقيقتا 
از پيش��رفت علمي كش��ور حمايت كرده اند. توسعه 
شركت هاي دانش بنيان محصول تلاش دانشمندان 
و حمايت رهبري اس��ت. دولت از اين ش��ركت ها در 
زمينه تسهيلاتي و تجاري سازي محصولات و بازاريابي 
حمايت مي كند. رييس جمهور با اش��اره به اينكه اگر 
دانايي به توانايي ضميمه شد زندگي خوبي براي مردم 
ساخته مي شود، اظهار كرد: ما س��رمايه گذاري براي 
پژوهش هاي كاربردي را نه هزينه، بلكه سرمايه گذاري 
مي دانيم. كار فناورانه و دانش بنيان مي تواند بس��يار 
اثربخش باش��د. فعال ش��دن اتاق هاي انديشه ورزي 
بايد موجب شناخته شدن مساله و ارايه راهكار باشد. 
به وزارت عل��وم و معاونت علمي رياس��ت جمهوري 
گفته ايم كه در كنار همه وزارتخانه ها حضور داش��ته 
باشند. موسسات همه وزارتخانه ها خوب هستند اما 
دستگاه ها بايد با دانشگاه ها در ارتباط باشند و نبايد از 
اين مساله غفلت كنند تا كشور از كار فناوري پايه بهره 
ببرد تا توسعه پايدار حاصل شود. رييسي با تاكيد بر 
اينكه چهره هاي برتر در كشور بسيار داريم كه آنها بايد 
به صورت جدي مورد تشويق و حمايت قرار گيرند، 
گفت: تقدير از برگزيدگان جشنواره خوارزمي يك 
حركت نمادين است كه بايد به حركت واقعي تبديل 
شود، يعني نخبه احساس كند كار او مورد حمايت 
قرار مي گيرد. اين حس با بخشنامه حاصل نمي شود. 
ادراك حمايت با عمل اتفاق مي افتد نه با صرف سخن 
گفتن. وي در پايان گفت: سازمان علمي و پژوهشي 
تلاش كند تا نظام مسائل دستگاه هاي مختلف كشور 
شناخته شود و دانش��مندان براي حل اين مسائل 
پيش قدم شوند. دانشگاه بايد كنار صنعت، معدن 
و زندگي مردم و بازار و اقتصاد باش��د. اگر علم كنار 

اقتصاد باشد پيشرفت اقتصاد خيلي زياد مي شود.

اجراي عمليات آفندي و پدافندي 
جنگ الكترونيك و سايبري

در اولين روز از رزمايش مش��ترك تخصصي پدافند 
هواي��ي مدافعان آس��مان ولاي��ت ۱۴۰۱، عمليات 
آفن��دي و پدافندي جنگ الكترونيك و س��ايبري بر 
روي سامانه هاي پدافند هوايي با موفقيت تمرين شد. 
به گزارش قرارگاه رس��انه اي رزمايش، امير سرتيپ 
دوم فرجپور سخنگوي رزمايش مشترك تخصصي 
پدافند هوايي مدافعان آس��مان ولايت ۱۴۰۱ گفت: 
در اولين روز از رزمايش مش��ترك تخصصي پدافند 
هواي��ي مدافعان آس��مان ولاي��ت ۱۴۰۱، عمليات 
آفن��دي و پدافندي جنگ الكترونيك و س��ايبري بر 
روي س��امانه هاي پدافندي با موفقيت تمرين ش��د. 
وي افزود: در ادامه برگ��زاري مراحل اصلي رزمايش 
مدافعان آسمان ولايت ۱۴۰۱، يگان هاي شركت كننده 
از نيروي پدافند هوايي ارتش، نيروي هوافضاي سپاه 
پاسداران انقلاب اسلامي و نيروي هوايي ارتش تحت 
فرماندهي و هدايت قرارگاه مش��ترك پدافند هوايي 
خاتم الانبياء )ص( تكنيك ها و تاكتيك هاي مختلف 
جنگ الكترونيك و جنگ سايبري را به منظور مقابله 
با تهاجم الكترونيك تمرين كردند. امير سرتيپ دوم 
فرجپور اس��تفاده هماهنگ و پرقدرت از سامانه هاي 
بومي جن��گ الكترونيك در اين رزماي��ش را يكي از 
ويژگي هاي مهم دانس��ت و ادام��ه داد: در اين مرحله 
از رزمايش، با ايجاد اخلال الكترونيك بر روي رادارها 
و سامانه هاي كش��ف و شناس��ايي پدافند هوايي در 
ارتفاع��ات و لايه هاي مختلف به وس��يله پهپادهاي 
اخلالگ��ر، پاي��داري و قابلي��ت بقا و ت��داوم عمليات 
س��امانه ها اع��م از رادارها و س��امانه هاي جمع آوري 
سيگنالي به عنوان يكي از اجزاي اصلي پدافند هوايي 
در محيط آلوده به جنگ الكترونيك مورد ارزيابي قرار 
گرفت. سخنگوي رزمايش مشترك تخصصي پدافند 
هوايي مدافعان آسمان ولايت ۱۴۰۱ گفت: كشف و 
شناسايي اهداف و پايش منطقه رزمايش با بهره گيري 
از هواپيماهاي بي سرنش��ين و س��امانه هاي كش��ف 
وجمع آوري اطلاعات و رادارهاي پدافند هوايي كشور 
در محيط جنگ الكترونيك در اين مرحله از رزمايش 
انجام شد. وي تصريح كرد: عمليات اخلال الكترونيك 
بر روي پهپادهاي مهاجم نيروي حمله ور و به دس��ت 
گرفتن كنترل اين پهپادها به منظور جلوگيري از نفوذ 
به منطقه رزمايش از ديگر تمرينات صورت گرفته در 

اين مرحله از رزمايش بود كه با موفقيت انجام شد.

 اموال مازاد بانك ها: 
بيش از ۲۰۰ هزار ميليارد تومان

نايب رييس فراكسيون انقلاب مجلس شوراي اسلامي 
با بي��ان اينكه انجماد س��رمايه در بانك ه��ا حمايت از 
توليد را دشوار كرده اس��ت، گفت: نرخ بالاي تورم مانع 
ريسك سرمايه گذاري بانك ها در بخشي غير از صنعت 
ساختمان شده است. محسن پيرهادي درباره چرايي 
ممانعت بانك ها از فروش اموال م��ازاد خود، بيان كرد: 
صورت هاي مالي بانك ها نشان مي دهد كه اكثر آنها طبق 
دس��تورالعمل هاي بانك مركزي توان تسهيلات دهي 
چنداني ندارند، اين در حالي است كه همين بانك ها اموال 
و دارايي هاي منجمد فراواني دارند كه درصورت موفقيت 
در فروش آنها، مي توانند از اين وضعيت خارج شوند. وي 
در ادامه اظهار كرد: بر همين اساس هم هست كه بند »ز« 
تبصره »۴« لايحه بودجه بر فروش اموال مازاد بانك هاي 
دولتي توجه ويژه دارد، تاكنون آمار رسمي از سوي بانك 
مركزي يا وزارت امور اقتص��ادي و دارايي در خصوص 
ميزان اموال مازاد به تفكيك بانك ها منتش��ر نش��ده 
است، اما بر اس��اس برخي گزارش ها ميزان اموال مازاد 
بانك هاي دولتي و خصوصي شده را بيش از ۲۰۰ هزار 
ميليارد تومان عنوان كرد. نماينده مردم تهران در مجلس 
شوراي اسلامي، تصريح كرد: در خصوص ميزان واگذاري 
اموال مزبور نيز گزارش جامعي در خصوص ميزان اموال 
مازد كل بانك ها وجود ندارد اما طبق گزارش وزير امور 
اقتصادي و دارايي، فروش اموال مازاد بانك هاي دولتي و 
خصوصي شده از سال ۱۳۹۴ تا قبل از ۱۴۰۱، حدود ۶۷ 
هزار ميليارد تومان بوده است؛ ۳۳ همت سهام غيربانكي 
و ۳۳ همت املاك مازاد به فروش رفته است. نايب رييس 
فراكسيون انقلاب با تاكيد بر اينكه ضرورت فروش اموال 
مازاد بانك و س��رمايه گذاري بانك ها در طرح هاي مهم 
و راهبردي از جمله رفع موانع توليد و تس��هيلات دهي 
به بنگاه هاي خ��رد و خانگي بر همگان واضح و مبرهن 
اس��ت، تصريح كرد: به رغم اين مهم اما نرخ بالاي تورم 
و رش��د قيمت املاك و دارايي ها در كش��ور، دارندگان 
اموال را ترغيب مي كند تا در ف��روش دارايي هاي مازاد 
خود تعلل يا مقاومت كنند چرا كه باور دارند كه حفظ 
و نگهداري آن، در بلندمدت براي آنها سودآورتر است. 
دليل ديگري كه از رغبت بانك ها نسبت به فروش اموال 
مازاد كاسته، مشاعي بودن درآمدهاي حاصل از فروش 
س��رمايه گذاري ها ميان بانك ها و سپرده گذاران شان 
اس��ت. وي افزود: البته نگراني دوم بانك ها در ماه هاي 
اخير رفع شده است و طبق مصوبه شوراي پول و اعتبار 
كه در ماه هاي اخير توس��ط بانك مركزي به بانك ها و 
موسس��ات اعتباري غيربانكي ابلاغ شده، سود ناشي از 
فروش س��رمايه گذار ي بانك ها در سهام شركت هاي 
غيربانكي، قابل توزيع بين سهامداران و سپرده گذاران 
نيست و صرفاً بايد با تاييد بانك مركزي در جهت افزايش 
س��رمايه مورد اس��تفاده قرار گيرد؛ باتوجه به اين مهم 
انتظار مي رود اين مصوبه بتواند در اين مس��ير راهگشا 
واقع شود هر چند انطباق اين مصوبه با قانون عمليات 
بانكي بدون ربا محل سوال است. پيرهادي خاطرنشان 
كرد: از آنجا كه توان تسهيلات دهي محدود، وجود اموال 
مازاد و منجمد در س��بد دارايي بانك اس��ت در شرايط 
فعلي اقتصاد كشور فروش اموال مازاد بانك هاي دولتي 
موجب افزايش نقدشوندگي ترازنامه بانك هاي دولتي 

شده و توان تسهيلات دهي بانك ها را افزايش مي دهد.

مبالغ ماليات سيگار و تنباكو
در سال ۱۴۰۲ تعيين شد

نمايندگان مجلس شوراي اسلامي ميزان ماليات هر نخ 
س��يگار توليد داخل را ۵۰ تومان و هر نخ توليد داخل با 
برند بين المللي را ۱۰۰ تومان و هر بسته تنباكو را ۲۰ هزار 
تومان در سال ۱۴۰۲ تعيين كردند. نمايندگان مجلس 
شوراي اسلامي در جريان جلسه علني نوبت اول مجلس 
بخش درآمدي لايحه بودجه ۱۴۰۲ را بررسي كرده و بند ه 
تبصره ۱۷ را به تصويب رساندند. بر اساس بند ه تبصره ۱۷، 
از ابتداي سال ۱۴۰۲ به قيمت خرده فروشي هر نخ سيگار 
توليد داخل با نشان ايراني مبلغ پانصد )۵۰۰( ريال، توليد 
داخل با نشان )برند( بين المللي يك هزار )۱.۰۰۰( ريال 
و هر بسته پنجاه گرمي تنباكوي قليان داخلي دويست 
ه��زار )۲۰۰.۰۰۰( ريال  به عنوان مالي��ات اضافه و از هر 
نخ سيگار وارداتي مبلغ هشت هزار )۸.۰۰۰( ريال و هر 
بسته پنجاه گرمي تنباكوي قليان وارداتي سيصد و پنجاه 
هزار )۳۵۰.۰۰۰( ريال  به عنوان حقوق ورودي دريافت 
مي گ��ردد. وزارت امور اقتصادي و دارايي مكلف اس��ت 
مبالغ مزبور را از توليدكنندگان و واردكنندگان دخانيات، 
حس��ب مورد اخذ و به حس��اب درآمد عمومي موضوع 
رديف ۱۱۰۵۱۵ جدول شماره )۵( اين قانون واريز نمايد.

مجوز مجلس به بانك هاي دولتي 
براي انتشار ۵۰ همت اوراق

نمايندگان مجلس شوراي اسلامي به بانك هاي دولت 
اجازه دادند تا در س��ال ۱۴۰۲ معادل ۵۰ هزار ميليارد 
توم��ان )همت( اوراق مالي با سررس��يد تا پنج س��ال 
با ضمانت اصل و س��ود توس��ط دولت منتشر نمايند. 
نمايندگان مجلس شوراي اسلامي در جلسه روز يكشنبه 
۷ اسفند ۱۴۰۱ صحن مجلس در جريان بررسي گزارش 
تلفيق بودجه ۱۴۰۲ در مورد لايحه بودجه سال ۱۴۰۲ 
كل كشور، تبصره الحاقي ۱ و ۳ تبصره ۱۶ اين لايحه در 
بخش درآمدي را به شرح زير تصويب كردند:  »الحاقي 
۱- بانك هاي دولتي مجازند در سال ۱۴۰۲ معادل پانصد 
هزار ميليارد )۵۰۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰( ريال اوراق 
مالي با سررسيد تا پنج سال با ضمانت اصل و سود توسط 
دولت منتش��ر نمايند. الحاقي ۳- بانك ها و موسسات 
اعتباري مكلفند حس��ب ماده )۴( قانون جهش توليد 
مسكن نسبت به پرداخت تسهيلات مسكن )مطابق 
سهميه تعيين ش��ده توس��ط بانك مركزي براي هر 
بانك( اقدام نمايند. درصورت عدم پرداخت تسهيلات 
مسكن مطابق تبصره )۵( ماده )۴( قانون جهش توليد 
مسكن، نسبت به أخذ ماليات به ميزان بيست درصد 
)۲۰%( تعهد انجام نشده )تا سقف سيصد هزار ميليارد 
)۳۰۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰( ريال اقدام مي شود و به 

رديف تعيين شده در جداول درآمدي واريز نمايد.«
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سخنگوي دولت: بي ثباتي در بازار ارز موقتي و كوتاه مدت است
س��خنگوي دولت با يادآوري اينكه در يك سال و سه ماه 
ابتدايي فعاليت دولت ثبات نس��بي در بازار ارز را ش��اهد 

بوديم، بي ثباتي در بازار ارز را موقتي و كوتاه مدت دانست.
علي بهادري جهرمي در ابتداي نشست خبري هفتگي 
خود با بيان اينكه ۱۱ و ۱۲ اس��فند سومين سفر استاني 
رييس جمهوري به استان بوش��هر انجام مي شود، اظهار 
كرد: برنامه ها و افتتاح هاي گوناگوني داريم كه از جمله آنها 
فاز ۱۴ پارس جنوبي است كه ايراني ترين فاز پارس جنوبي 
است و با بهره برداري از آن ۵۰ ميليون متر مكعب گاز در 
دست استفاده قرار مي گيرد و ارزش صادراتي آن سالانه 
۳.۵ ميليارد دلار برآورد مي شود. وي افزود: همچنين ۱۰ 
هزار متر مكعب آب از محل طرح هاي مپنا با ظرفيت ۲۵ 
هزار و وحدتيه با ظرفيت ۶۵۰۰ هزار مترمكعب در شبانه روز 
آب شرب پايداري در اين استان تامين مي كند و بيش از ۲ 
هزار واحد مسكن هم در اين سفر به افتتاح و بهره برداري 
مي رس��د. بهادري جهرمي با بيان اينكه فاز نخست خط 
آبرساني س��يراف به جم نيز پس از ١٢ سال در اين سفر 
افتتاح مي شود، گفت: قرار است ۱۰هزار مترمكعب آب از 
خط كوثر را به شهر جم و شهرك توحيد اين شهرستان 
برساند و عطش چندين س��اله مردم اين شهر را برطرف 
كند. س��خنگوي دولت در پاسخ به پرسشي درباره مركز 
مبادله ارز، اظهار كرد: بعد از اينكه دش��من ملت ايران در 
پيش��برد اهداف در كف خيابان ناكام ماند و مردم با اين 
امر همراهي نكردند، دشمن به حوزه ارزي وارد شد. بعد 
از اين تمركز ناآرامي و فش��ار خارجي بر حوزه اقتصادي 
اين بي ثباتي ارزي كه موقت خواهد بود، رخ داد و بررسي 
نهادهاي امنيتي و اطلاعاتي نشان از دخالت روشن برخي 
گروه ها به ويژه گروه هايي بودند كه مورد حمايت نهادهاي 
اطلاعاتي و امنيتي خارجي هستند و نهادهاي مسوول ما 
هم در اين زمينه پيگير انجام وظايف خود هستند. بهادري 
جهرمي با بيان اينكه برخلاف اينكه در يكسال و سه ماه 
ابتدايي فعاليت دولت ثبات نسبي در بازار ارز را شاهد بوديم، 
بي ثباتي در بازار ارز كه موقتي و كوتاه هم خواهد بود، اتفاق 
افتاد تصريح كرد: در بازارهايي التهاباتي وجود دارد اما مردم 
هم تجاربي از اينگونه بازارها در گذشته دارند كه يك بازار 
ملتهب مي شود و با شكل گيري اين تصور كه سودي وجود 
دارد به سمت آن هجوم برده مي شود اما بعد ضررهايي به 
جاي مي گذارد كه سال ها نيازمند جبران است. بنابراين 
توصيه مي كنم كه مردم به اين بازارها براي سرمايه گذاري 
اعتماد نكنند و به سمت سرمايه گذاري مولد و شركت هاي 

خصوصي داراي طرح مراجعه داشته باشند.

وي با تاكيد بر اينكه در سامانه هاي نيما و مركز مبادلات 
كشف قيمت صورت مي گيرد و به صورت دستوري نرخ 
تعيين نمي شود، اظهار كرد: تامين ارز از ابتداي سال تاكنون 
۶۳ ميليارد دلار صورت گرفته است كه ۳۵ درصد بيشتر از 
سال گذشته بوده است. سخنگوي دولت تأكيد كرد: تأمين 
ارز در سامانه هاي مربوطه در حال انجام است، ميزان تأمين 
ارز ما در سامانه هاي مختلف عموماً بيشتر از تقاضاها است و 
ثبات نسبي قيمت عرضه ارز در مقايسه با بازارهاي فله اي، 
قاچاقي و دلالي، نشان مي دهد نمي شود روي اين قيمت ها 
خيلي حساب كرد. وي در پاسخ به پرسشي درباره اينكه 
نگاه دولت به بازگرداندن اينترنت به حالت عادي چيست، 
گفت: اين امر در حيطه اختيارات ش��وراي عالي فضاي 
مجازي است، اما در حكم رييس جمهوري به دبير جديد 
شوراي عالي فضاي مجازي بر بازنگري در سياست هاي 
مسدودسازي با تكيه بر ارزش هاي ديني و اقتضائات اين 
فضا توجه و تاكيد ش��ده است. س��خنگوي دولت يادآور 
شد: اما بحث اينترنت را از برخي پلتفرم ها تفكيك كنيم، 
در زمينه وضعيت اينترن��ت رتبه بندي جهاني وضعيت 
كيفيت و س��رعت اينترنت ايران قابل دسترسي است و 
دعوت مي كنم كه به اين رتبه ها توجه شود، اما در زمينه 
برخي پلتفرم ها مثل همه كشورهاي دنيا كه فعال سازي 
دفترهايي از اين پلتفرم ها و ش��ركت هاي خارجي را در 
كشور خود مي خواهند، ما هم همين امر را خواستاريم تا 
پاسخگويي به نيازهاي شهروندان و تامين حقوق آنان در 

اين زمينه صورت گيرد.
بهادري جهرمي در پاسخ به پرسشي درباره برخي شايعات 
درباره وزارت ورزش و وضعيت سلامت شخص وزير، اظهار 
كرد: وضعيت سلامت عمومي وزير در حال بازگشت است. 
دستگاه هايي كه به ايشان وصل بوده، منفك شده است و 
بدن دارد به وضعيت عادي باز مي گردد. ايشان مي توانند 
در ط��ول روز دقايقي قدم بزنند و با خانواده هم در تماس 
هستند. پيش بيني پزشكان اين است كه اگر همين روند 
ادامه يابد تا روزهاي آتي به بخش هاي عمومي تري منتقل 
مي شوند. شايعاتي هم كه در زمينه وزارت ورزش مطرح 
است را نبايد مورد توجه قرار داد. وي در پاسخ به پرسشي 
درب��اره برنامه دولت جهت مديريت مصرف س��وخت و 
احتمال كاهش امكان برداش��ت از كارت سوخت، اظهار 
كرد: ما در حوزه هاي انرژي ناترازي.هايي در توليد و مصرف 
داشتيم كه دولت برنامه هايي براي رفع آن داشته كه قلب 
اصلي آن برنامه همراهي دولت و ملت براي مديريت مصرف 
است. از مردم براي مديريت مصرف برق و گاز سپاسگزاريم 

و در تنش هاي آبي هم شاهد همين همراهي در استان هاي 
درگير بوديم و از آن عبور كرديم. بهادري جهرمي يادآور 
شد: در حوزه بنزين هم وضعيت همين است و دولت تمام 
تلاش خود را براي مديريت تامين و مصرف بنزين انجام 
مي دهد. از مردم مي خواهيم كه مثل هميش��ه همراهي 
خوبي در اين زمينه داشته باش��ند تا در دوران سفرهاي 
نوروزي نيز دچار مشكل نشويم. در اين زمينه هم تأكيد 
مي كنم دولت به هيچ وجه برنامه اي براي افزايش قيمت 
بنزين ندارد، بلكه برنامه ريزي براي تامين سوخت پايدار 

در ايام نوروز مورد توجه است.
سخنگوي دولت در پاسخ به پرسش ايسنا مبني بر اينكه 
با توجه به اظهار بي اطلاعي برخي وزرا از محتواي بس��ته 
وحدت آفرين دولت آيا اقدامات عملي براي پيشبرد اين 
طرح و هماهنگي با وزراي مربوطه در اين جهت، آغاز شده، 
اظهار كرد: اين پيشنهاد از سوي رييس جمهوري بيان شده 
و مجموعه كلان دولت بسته اي آماده كرده، اما چون هنوز 
جزييات آن نهايي نشده و ابلاغ صورت نگرفته، طبيعتاً وزرا 
هم ممكن است در جريان جزييات نباشند. همان گونه كه 
از ابتداي اين ماجرا، تكليف اغتشاشگران از كساني كه دچار 
هيجان شدند يا اقدامات احساسي داشتند - به ويژه كساني 
كه غيرسازماني در گير اين ورطه شدند - تفاوت قائل شد.

وي افزود: تفاوت هم در اظهارات و هم در اعمال روش��ن 
است. مثلًا كسي كه احساس ندامت مي كند يا رويه اش 
متفاوت شده تفاوت مي كند با كسي كه اين مسير را ندارد. 
پس بايد به جاي خود از ابزار مجازات و به جاي خود از ابزار 
عفو استفاده كرد. بهادري جهرمي يادآور شد: كساني كه 
سازماندهي شده اصرار دارند به حقوق مردم تجاوز كنند، 
مثلًا در بازار ارز التهاب آفريني كنند يا مثلًا در حوزه سلامت 
و تعليم و تربيت هم داريم مي بينيم برخي اقداماتي را كه 
به نظر مي رسد ش��ايد دست هاي مجموعه هاي امنيتي 
خارجي پشت پرده باشد و بايد زاوياي آن از سوي نهادهاي 
امنيتي احراز شود. وي تاكيد كرد: بنابراين با كساني كه 
س��ازماندهي ش��ده اقدامي را انجام مي دهند حتماً بايد 
برخورد جدي صورت گيرد و با كساني كه دچار هيجان 
شدند و بعد نادم مي شوند و جبران مي كنند بايد به روش 
متفاوتي برخورد شود و نگاه دولت هم در همين راستاست. 
وي با اشاره به تصويب آيين نامه جامع حمايت از نخبگان 
ايراني در جلسه يكشنبه هفته جاري هيات وزيران اظهار 
كرد: تسهيلات مسكن، حمايت هاي بيمه اي، اختصاص 
۲۰ درصد از ظرفيت جذب اعضاي هيات علمي به نخبگان، 
اعطاي پژوهانه، حمايت از راه اندازي و تأس��يس شركت، 

ايجاد س��رمايه گذاري مشترك در مناطق آزاد اقتصادي 
و پارك ه��اي علم و فناوري از جمل��ه مزاياي اين مصوبه 
براي نخبگان ايراني است. سخنگوي دولت همچنين از 
راه اندازي غرفه صنايع دس��تي زنان سرپرست خانوار در 
مبادي شهرها خبر داد و گفت: با دستور رييس جمهور، 
استانداران و فرمانداران موظف شدند با هماهنگي وزارت 
ميراث فرهنگي، گردشگردي و صنايع دستي و با همكاري 
دستگاه هاي ذي ربط، در مبادي ورودي و خروجي مراكز 
استان و شهرها، مكان هايي را براي عرضه و امكان خريد 
صنايع دستي ايراني به خصوص محصولات زنان سرپرست 
خانوار و همچنين معرفي ظرفيت هاي گردشگري شهر و 
استان مربوط اختصاص دهند. بهادري جهرمي در پاسخ به 
پرسشي در مورد برنامه دولت براي جذب مشاركت ايرانيان 
خارج از كشور تصريح كرد: جلب و جذب مشاركت جامعه 
ايرانيان مقيم خارج به عنوان يكي از ظرفيت هاي اقتصادي 
و اجرايي مهم كشور در دولت سيزدهم مورد توجه دولت 
سيزدهم بوده است. اين طيف از هم وطنان به عنوان بخشي 
از راه حل در حل مشكلات و پيشرفت كشور و همچنين 
بهره مندي از توان، ظرفيت و علاقه آنها به وطن خود را به 
مثابه يك فرصت مي بيند كه در اين مس��ير نيز، بررسي 
لايحه حمايت از ايرانيان مقيم خارج كشور انجام پذيرفته و 
به فضل خدا با نهايي شدن اين لايحه و تصويب آن مي توان 
به حمايت هاي جدي براي ورود سرمايه هاي ايرانيان خارج 
كشور اقدام كرد. وي ادامه داد: بنا به گزارش وزارت اقتصاد 
در مدت زمان روي كار آمدن دولت س��يزدهم يعني بازه 
زماني ابتداي شهريور ماه ۱۴۰۰ تا انتهاي آذر ماه ۱۴۰۱، 
بيش از ۴۰۰ ميليون دلار سرمايه گذاري معتبر توسط اين 
گروه از هموطنان در كشور انجام شده است. سخنگوي 
دولت با اشاره به اينكه مبلغ مذكور متشكل از ۲۵ طرح 
سرمايه گذاري است، گفت: ۱۱ طرح از مجموع اين ۲۵ 
طرح در بخش صنعت، ۵ طرح در بخش خدمات، ۳ طرح 
در بخش كشاورزي و ۳ طرح تامين آب، برق و گاز بوده و 
بخش هاي حمل و نقل، ارتباطات، معدن و ساختمان نيز 
هركدام يك طرح را به خود اختصاص داده اند. بهادري 
جهرمي افزود: با گزارش سازمان سرمايه گذاري خارجي 
در س��ال اول دولت سيزدهم نسبت به سال آخر دولت 
قبل، ميزان جلب سرمايه گذاري ۲.۵ برابر افزايش يافت. 
وي يادآور ش��د: در يك س��ال اول دولت سيزدهم 
۳۳۸ طرح به ارزش ۱۰ ميليارد و ۲۰۰ ميليون دلار 
مصوب ش��د كه از اين ميزان ۲۹۴ طرح به ارزش ۵ 

ميليارد و ۹۵۰ ميليون دلار مصوب و معتبر شد.



شركت هاي پتروش��يمي در كشور ما در شرايط بدي 
رشد كرده اند و به مانند فرزندي ناقص به حمايت هاي 
همه جانبه دولت و رانت خوراك و انرژي ارزان قيمت 
وابسته هستند. اين شرايط مضراتي براي كشور دارد. 
از جمله عواقب اين موضوع مي توان به عدم توس��عه 
زنجيره ارزش صنايع، بهره مندي خارجي ها از يارانه 
دولتي انرژي در اي��ران، عدم مديريت مصرف انرژي، 
بي علاقگي صنايع به توليد محصولات با فناوري بالا 
و مشكلات ديگر اش��اره كرد. از سوي ديگر، اين رانت 
خوراك و س��وخت ارزان قيمت، كاهش درآمدهاي 
پايدار دول��ت و بروز تورم را در پي داش��ته كه عواقب 

خطرناكي براي كشور دارد.
به گزارش خبرنگار »تعادل«، شركت هاي پتروشيمي با 
استفاده از خوراك ارزان به توليد مواد اوليه پتروشيمي 
مانند متان��ول مي پردازند و با قيمت هاي ب��الا آن را در 
بازارهاي جهاني مي فروشند و سودهاي كلاني مي برند. در 
حالي كه مردم به عنوان صاحبان اصلي منابع گاز كشور از 
درآمدهاي ارزي ناشي از فروش اين ماده ارزشمند محروم 
هس��تند و فشارهاي ناش��ي از تورم را تحمل مي كنند. 
به نظر مي رسد، لازم اس��ت چاره انديشي اساسي براي 
تعيين نرخ عادلانه اي براي خوراك پتروشيمي ها داشته 
باشيم. پيش��نهادي مبني بر متصل كردن نرخ خوراك 
پتروش��يمي ها به قيمت هاي صادراتي گاز مطرح شده 
است. در قالب اين پيشنهاد گفته مي شود مانند ميعانات 
گازي كه حدود 95 درصد از قيمت صادراتي از مشتريان 
دريافت مي شود، پتروشيمي ها نيز 80 درصد از قيمت 
صادراتي آن را پرداخت كنند. با اين اتفاق علاوه بر اينكه 
قيمت و نرخ خوراك پتروش��يمي به قيمت گاز در اروپا 
گره نخواهد خورد، بلكه قيمت گاز كه قيمت منطقه اي 
نيز هست؛ به قيمت واقعي در اختيار صنايع كشور قرار 
خواهد گرفت و امكان سياست گذاري هاي جديد نظير 
اعطاي يارانه انرژي يا اعطاي تنفس خوراك به واحدهايي 
كه توسعه زنجيره ارزش را خواهند داشت، فراهم خواهد 
ش��د و بدين ترتيب علاوه بر واقعي س��ازي قيمت و نرخ 
خوراك گاز پتروش��يمي ها و به دنبال آن نرخ س��وخت 
صنايع، امكان رقابت پذيري در س��طح جهاني نيز براي 
صنايع فراهم خواهد شد و ديگر صنايع ايران در تله انرژي 
مجازي درگير نخواهند ش��د. زماني كه رقابت پذيري 
محصولات ص��ادرات صنعتي ايران نه به دليل ارزش 
ذاتي محصول و ارزش افزوده توليد آن بلكه به دليل 
انرژي ارزان دريافتي براي توليد محصول است؛ بدين 
معناست كه صنايع كشور درگير خام فروشي گسترده 
و گرفت��ار صادرات ان��رژي مجازي ش��ده ايم كه اين 
وضعيت بايد ابتدا با حذف يارانه انرژي فرآيندي و پگ 

شدن قيمت خوراك گاز پتروشيمي به قيمت صادراتي 
و همچني��ن ورود تكنولوژي و اقتصاد دانش بنيان به 
صنعت از طريق سياس��ت هاي مشوق مالياتي نظير 
اعطاي اعتبار مالياتي تحقيق وتوسعه به وقوع خواهد 
پيوست. در همين رابطه در ادامه نظرات آلبرت بغزيان 
استاد اقتصاد دانشگاه تهران را در اين باره مي خوانيد.

    نرخ خوراك پتروشيمي ها به
 قيمت هاي صادراتي متصل شود؛ پتروشيمي ها 

به فكر افزايش بهره وري خودشان باشند 
بغزي��ان در خصوص بهترين روش ب��راي تعيين نرخ 
خوراك پتروش��يمي ها تصريح كرد: قيمت صادراتي 
گاز منطقه اي اس��ت. چون مشتري و فروشنده حالت 
انحص��اري دارند، بر اس��اس توافق قيمت مش��خص 
مي شود. اگر گاز به صورت ال ان جي منتقل شود، قدرت 
چانه زني داريم. وي تصريح كرد: اما قيمت فروش گاز 
ايران به كشورهايي مانند تركيه و عراق با توافق مشخص 
شده است. متصل كردن نرخ خوراك پتروشيمي ها به 
قيمت هاي صادراتي مي تواند مورد استفاده قرار بگيرد و 

روش مناسبي است. اينكه پتروشيمي ها اعلام مي كنند 
با قيمت هاي جديد ضرر خواهند كرد، درست نيست. 
طبيعي اس��ت كه هر توليدكننده اي تلاش مي كند، 
نهاده ها را با پايين ترين قيمت در اختيار داشته باشد تا 
بيشترين سود را ببرد. اما بايد در زمينه عرضه خوراك 
به پتروشيمي ها منافع كشور و مردم را مدنظر داشته 

باشيم و تماماً به نفع شركت ها كار نكنيم. 
وي ادامه داد: مقابله پتروشيمي ها با متصل كردن نرخ 
خوراك به قيمت هاي صادراتي امري طبيعي اس��ت. 
اگ��ر پتروش��يمي ها نمي توانند با قيمت ه��اي واقعي 
به كارش��ان ادامه دهند، بايد چاره اي ب��راي بالا بردن 
بهره وري خودش��ان بينديشند. شركت ها مي خواهند 
محصولاتش��ان را با ارز نيمايي و قيمت هاي جهاني به 
فروش برسانند و از سودهاي سرشاري بهره مند شوند. 
اما حاضر نيستند، بهاي واقعي خوراك را پرداخت كنند.  
وي گفت: اعطاي خوراك با قيمت پايين به شركت هاي 
پتروشيمي به منزله اعطاي حق الناس به آنهاست كه 
پذيرفتني نيست. اگر شركت هاي پتروشيمي نمي توانند 
با قيمت هاي واقعي به كارشان ادامه دهند، بايد به فكر 

افزايش بهره وري خودشان و استفاده از تكنولوژي هاي 
نوين باش��ند.  وي بيان داش��ت: منطقي است كه طي 
يك بازنگري اساس��ي قيمت معقولي ب��راي خوراك 
پتروشيمي ها مشخص كنيم تا منافع كشور تأمين شود. 
الان گاز را با قيمت مش��خصي به تركي��ه و عراق صادر 
مي كنيم. مي توانيم درصدي از همين قيمت را به عنوان 
نرخ خوراك پتروشيمي ها در نظر بگيريم. اعطاي گاز به 
صورت ارزان به شركت هاي پتروشيمي به معناي ظلم 
به مردمي اس��ت كه صاحبان منابع ملي هستند.  اين 
كارشناس اقتصادي خاطرنشان كرد: بايد سياست هاي 
دولت با استفاده از ابزار يارانه به گونه اي باشد كه صنايع 
را ب��ه فاصله گرفتن از خام فروش��ي و توس��عه زنجيره 
ارزش شان سوق دهد. خام فروشي به نفع كشورهاي 
ديگر اس��ت و ما را از مزيت هاي توليد محصولات با 
ارزش افزوده بالا محروم مي كند. بايد سياست هاي 
گمركي و مالياتي ما در راستاي كاهش خام فروشي 
باشد. خام فروشي به نفع عده خاصي است كه اجازه 
نمي دهند به سمت توسعه زنجيره ارزش محصولات 

حركت كنيم و بايد دولت با اين موضوع مقابله كند.

رويدادتحليل
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صادرات مجدد سوخت روسيه 
از شمال آفريقا به اروپا

كش��ورهاي ش��مال آفريقا پس از آغاز تحريم واردات 
سوخت روس��يه به اتحاديه اروپا در اوايل فوريه، خريد 
ديزل روسيه را به ميزان قابل توجهي افزايش داده اند. 
به گزارش ايسنا، كشورهاي آفريقايي در كرانه درياي 
مديترانه و تركيه، خريد سوخت روسيه را حتي پيش 
از آغاز تحريم كشورهاي غربي، افزايش دادند. به گفته 
تحليلگران، اكنون سيگنال هايي مشاهده مي شود كه 
بخشي از اين فرآورده ها ممكن اس��ت مجددا به اروپا 
صادر شوند. حتي اگر چنين باشد، تشخيص مبدأ اصلي 
محموله به دليل مخلوط ش��دن با فرآورده هاي ديگر، 
دش��وار خواهد بود. با توجه به تغييرات عظيمي كه در 
كريدورهاي تجارت جهاني نفت صورت گرفته و هدف 
دوگانه كشورهاي غربي براي تنبيه پوتين و حفظ عرضه 
نفت ب��ه بازار جهاني، اتحاديه اروپا ممكن اس��ت براي 
حذف واردات فرآورده هايي كه ظن روس��ي بودن آنها 
مي رود، چندان سخت گيري به خرج ندهد. ممنوعيت 
اتحاديه اروپا عليه واردات فرآورده هاي نفتي پالايش شده 
روسيه كه از طريق دريا حمل مي شوند، از پنجم فوريه 
به اجرا درآمد و حدود يك ميليون بشكه در روز ديزل، 
نفتا و سوخت هاي ديگر روسيه ناچار به يافتن بازارهاي 
ديگر شدند. صادرات نفت روسيه به كشورهاي خارج از 
اتحاديه اروپا تحت مكانيزم سقف قيمت مشابه مكانيزم 
سقف قيمت براي فروش نفت روسيه، قرار مي گيرد كه 
از سوي كشورهاي غربي پياده شده است. سقف قيمت 
ديزل روسيه، ۱00 دلار در هر بشكه تعيين شده اما سقف 
قيمت محصولاتي كه ارزان تر از نفت هستند، ۴5 دلار 
در هر بشكه است. حجم واردات ديزل اروپا از خاورميانه 
و آسيا ماه جاري به بالاترين ركورد در هفت سال گذشته 
صعود خواهد كرد. اين بلوك پس از آغاز تحريم واردات 
ديزل و سوخت هاي ديگر روسيه، خريد از منابع ديگر را 
افزايش داده است. همزمان، جريان صادرات فرآورده هاي 
نفتي روسيه به شمال آفريقا، افزايش پيدا كرده است. 
طبق گزارش وال اس��تريت ژورنال به نقل از ش��ركت 
تحليل انرژي كپلر، به عنوان مثال، مراكش دو ميليون 
بشكه ديزل روسيه را در ژانويه وارد كرد كه در مقايسه با 
۶00 هزار بشكه در كل سال ۲0۲۱، رشد چشمگيري 
داشته است. تونس هم واردات فرآورده هاي نفتي روسيه 
را در ژانويه به ۲.8 ميليون بشكه افزايش داد و در فوريه 
۳.۱ ميليون بش��كه ديگر وارد خواهد كرد در حالي كه 
حجم وارداتش از روسيه پيش از جنگ اوكراين، ناچيز 
بود. به گفته تحليلگران، اين كشورها همه فرآورده هاي 
نفتي روسيه را مصرف نخواهند كرد. همچنين، شمال 
آفريقا ظرفيت پالايش خود را افزايش نداده است. تنها 
توضيحي كه براي اين افزاي��ش واردات باقي مي ماند، 
صادرات مجدد آن به كش��ورهاي ديگ��ر از جمله اروپا 
پس از مخلوط ش��دن با سوخت هاي غيرروسي است. 
ويكتور كاتونا، تحليلگر ارشد نفت شركت كپلر به وال 
استريت ژورنال گفت: ما شاهد رنسانس پالايش مغرب 
نيستيم. بخشي از فرآورده هاي نفتي روسيه از اروپا سر 
درمي آورند. طبق آمار شركت ورتكسا، فرآورده هاي نفتي 
پاك روسيه روي آب اخيرا افزايش پيدا كرده است. در 
حال حاضر 8۷ كش��تي حامل ديزل روسيه روي آب 
هستند. از اين تعداد، ۶۳ كشتي حامل ۱8 ميليون بشكه 
نفت به سمت مقصدهاي غيراروپايي-غيرمديترانه اي 
يا نقاط بين راهي مديترانه اي يا انتقال كشتي به كشتي 
هستند. بر اس��اس گزارش اويل پرايس، تحليلگران و 
ناظران بازار اكنون بايد ببينند چه مدت طول خواهد 
كشيد تا اين محموله ها، مقصد نهايي خود را پيدا كرده 
و به آن برسند و آيا تاخيرهاي لجستيكي احتمالي، روند 
صادرات فرآورده هاي نفتي روسيه را تهديد خواهد كرد.

بررسي مخاطرات فرونشست در 
اراضي الحاقي نهضت ملي مسكن

عضو هي��ات علمي مركز تحقيقات راه، مس��كن و 
شهرس��ازي از انجام ارزيابي مخاطرات فرونشست 
و حريم گسلي اراضي الحاقي نهضت ملي مسكن 

براي حدود ۶0 پروژه خبر داد.
به گزارش ايرنا، علي بيت اللهي با اشاره به مكان يابي 
مناسب واحدهاي نهضت ملي مسكن از نظر بررسي 
مخاطرات فرونشس��ت و خطرات مرتبط با حريم 
گسلي اظهار كرد: ارزيابي اراضي الحاقي به شهرهاي 
مختل��ف از نظر مخاط��رات فرونشس��ت و حريم 
گسلي انجام و نتيجه به ادارات كل راه و شهرسازي 

درخواست كننده ارايه شد.
عضو هي��ات علمي مركز تحقيقات راه، مس��كن و 
شهرسازي، انجام ارزيابي هاي مخاطرات فرونشست 
و حريم گسلي را براي ساخت و سازها و توليد مسكن 

ادامه دار برشمرد.

مرگ »پيروز« نماد شكست 
مديران

 نمونه اين ع��دم حمايت ها را مي تواني��د در ماجراي 
زنداني كردن فعالان محيط زيست كشورمان به عينه 
مشاهده كنيد. بهترين متخصص هاي حيات وحش و 
محيط زيست ايران در زندان هستند و طبيعي است كه 
در غياب اين كارشناسان در داخل خلأ بزرگي پديدار 
شود. ماحصل اين خلأ هم در مشكلاتي كه براي پيروز 
شكل گرفته نمايان مي شود.  اي كاش توجه رسانه ها و 
افكار عمومي متوجه بايدهايي شود كه در حوزه حيات 
وحش مي بايست وجود داشته باشند اما نيستند. وقتي 
ريستگاه هاي قوچ ايراني، آهوي ايراني و... از ميان برود، 
نبايد نسبت به كاهش جمعيت يوزپلنگ هاي ايراني 
تعجب كرد. اساس��ا غذايي براي يوزها وجود ندارد كه 
بخواهند تكثير شوند و رشد كنند. ما زيستگاه هاي حيات 
وحش ايران را به دليل برخي پروژه هاي زيانبار سوداگرانه 
برهم زديم؛ مسوولان ايراني براي اين نوع تصميم سازي ها 

بايد به تاريخ، مردم و وجدان خود پاسخگو باشند.

كارشناساقتصاديدرگفتوگوبا»تعادل«مطرحكرد

وزيرنيرواعلامكرد

»قدرتچانهزني«باصادراتگازبهصورتالانجي

توليد و صادرات نفت تراز مي شود؟

انتقالتكنولوژيصنعتآبوبرقايرانبهكشورهايتوسعهيافته

عدد مندرج در لايحه بودجه براي توليد و صادرات نفت 
س��والاتي را به وجود آورده بود، اما آنطور كه مسوولان 
نفتي و رييس مجلس شوراي اسلامي گفته اند، مشكلي 
در اين حوزه نيس��ت و حتي وعده تراز توليد و صادرات 
نفت نيز داده ش��ده موضوعي كه م��ورد تاييد برخي از 

كارشناسان اين حوزه نيز قرار گرفته است.
به گزارش ايسنا، درآمد پيش بيني شده براي نفت، يكي 
از مهم ترين بخش هاي لوايح بودجه در تمام سال هاي 
گذشته بوده و براي س��ال آينده نيز ميزان درآمدهاي 
اين بخش افزايشي بوده اس��ت، اين در حالي است كه 
درآمدهاي حاص��ل از نفت و فرآورده ه��اي آنكه ۶0۳ 
هزار ميليارد تومان در لايحه بودجه پيش بيني ش��ده، 
بر مبناي متوسط فروش ۱.۴ ميليون بشكه در روز با هر 
بشكه به طور متوسط 85 دلار و نرخ تسعير ارز ۲۳ هزار 
توماني بسته شده است. آنطور كه جواد اوجي، وزير نفت 
اعلام كرده، تدوين بودجه سنواتي فرآيندي داشته كه 
در كميسيون هاي تخصصي دولت با دستگاه هايي كه 
تأمين كننده اين منابع هستند نشست هاي مختلفي 
برگزار مي شود و كارشناسان نظر خود را در اين خصوص 
مطرح مي كنند و سرانجام اين سازمان برنامه وبودجه 
است كه پيش��نهاد را در صحن مطرح مي كند، وزارت 
نفت نيز همه تلاش خود را براي تحقق اين امر خواهد 
كرد. به گفته وي، در بحث بودجه سال ۱۴00 نيز وقتي 
دولت سيزدهم آغاز به كار كرد تا اوايل شهريورماه كل 
وصول درآمدهاي نفتي ما پنج ميليارد دلار بود و بسياري 
پيش بيني مي كردند محال است بودجه سال ۱۴00 هم 
از محل فروش نفت و ميعانات محقق شود، اما به لطف 
الهي و تلاش جهادي در وزارت نفت، ۱00 درصد بودجه 
س��ال ۱۴00 را محقق كرديم. وزي��ر نفت با بيان اينكه 

بازارهاي مختلفي را شناسايي و از همه ظرفيت ها استفاده 
كرديم و به اعداد و ارقامي كه در فروش نفت مدنظر بود 
رسيديم، گفت: به اين ترتيب از سال ۱۳9۷ كه ترامپ 
ملعون تحريم هاي ظالمانه براي جمهوري اسلامي در 
حوزه ف��روش نفت و ميعانات گازي رق��م زد به اعداد و 
ركوردهاي جديدي دس��ت يافتي��م، در بحث بودجه 
۱۴0۲ نيز مباحث و گفت وگوهاي زيادي انجام شد و به 
هر جهت وزارت نفت همه تلاش خود را انجام خواهد داد 
تا ان شاءالله پيش بيني انجام شده در خصوص فروش نفت 
محقق شود. محسن خجسته مهر، معاون وزير نفت نيز 
اخيرا در خصوص قيمت نفت و ميزان صادرات در لايحه 
بودجه سال آينده گفت: اين مقادير در دولت مورد بررسي 
قرار مي گيرد و هرچه در لايحه ۱۴0۲ باشد از آن تبعيت 
مي كنيم. از س��وي ديگر آن طور كه وزارت نفت اعلام 
كرده عملكرد وصولي درآمدهاي نفتي در ۱0 ماهه اخير 
درباره فروش نفت، گاز و فرآورده هاي نفتي و ميعانات 
گازي نزديك به ۴0 درصد بيشتر از دوره مشابه پارسال 
بوده، همچنين وصول درآمدهاي نفت و ميعانات گازي 
نيز ۱0 ميليون بشكه بيشتر از ۱0 ماه سال ۱۴00 ثبت 
شده اس��ت. در ۱0 ماه اخير ۱۳۳ درصد فروش داخلي 
فرآورده هاي نفتي صورت گرفت، اما در بحث صادرات 
فرآورده ه��اي نفتي به لحاظ افزاي��ش مصرف بنزين و 
گازوئيل در كشور كه بعضي از مواقع نيز تا ۱۳0 ميليون 
ليتر هم مصرف بنزين ثبت شده است تا امروز نزديك 
به ۷0 درصد تحقق يافت��ه، در مجموع در تبصره ۱۴ تا 

امروز نزديك به ۷8 درصد وصولي صورت گرفته است.
در حوزه صادرات گاز نيز ۱5 درصد بيش از سال ۱۴00 
وصولي درآمد داش��ته ايم كه طي همين ۱0 ماه به طور 
كامل تحقق يافته اس��ت. در حوزه فروش اوراق نيز در 

س��ال ۱۳99، ۲۳.5 هزار ميليارد تومان بوده كه به طور 
كامل انجام شده و در س��ال ۱۴00 نيز ۲000 ميليارد 
تومان بود كه آن هم انجام و صرف هزينه ها شده، در سال 
۱۴0۱ وزارت نفت درباره فروش اوراق موردي در بودجه 
نداشته است. امروز نيز محمدباقر قاليباف رييس مجلس 
شوراي اسلامي اعلام كرد: بيش از آنچه كه درباره توان 
فروش نفت ايران گفته مي شود، توان توليد و صادرات 
داريم و س��ال آينده ظرفيت توليد و ميزان فروش، تراز 
خواهد ش��د. همچنين محمد خطيبي، نماينده سابق 
ايران در اوپك در اين رابطه به ايسنا، گفت: عددي كه در 
بودجه لحاظ شده عدد غيرمنطقي نيست اما بايد تلاش 
بيشتري صورت گيرد تا بودجه محقق شود و اين موضوع 
غير قابل باور نيست. وي با تاكيد با اشاره به راهكارهاي 
لازم براي تحقق افزايش فروش نفت، اظهار كرد: هنوز 
در ش��رايط تحريم قرار داريم و راهكارها بايد متناسب 
با همين شرايط باشد، البته راهكارهاي فعلي مناسب 
است، به طور مثال بحث بازار سازي و افزايش ظرفيت هاي 
پالايشي در خارج از كشور مي تواند كمك رسان باشد. 
به گفته نماينده سابق ايران در اوپك خريد، مشاركت يا 
هر اقدامي در حوزه پالايشگاه هاي برون مرزي مي تواند 
راه چاره باشد و اگر بر اقداماتي كه اكنون در حال انجام 
است سرعت بيشتري صورت بيرد و ديپلماسي نيز در 
اين زمينه ها كمك كند مي توان شاهد اثرات مثبت بود. 
خطيبي با تاكيد بر اينكه پتانس��يل هاي زيادي در اين 
حوزه وجود دارد، گفت: قرارداد راهبردي ۲5 ساله با چين 
كه اميدواريم نهايي شود نيز مي تواند اثر گذار باشد، بايد 
تلاش ها با سرعت بيشتري پيش برود و در صورت توجه 
بيشتر قطعا مي توانيم شاهد اقدامات مثبت باشيم. وي 
با اشاره به لزوم س��رمايه گذاري در صنعت نفت، گفت: 

اگر از ظرفيت هاي پالايش��ي در فرصت هايي كه پيش 
آمد اس��تفاده مي كرديم قطعا اكنون چندان مش��كل 
نداشتيم اما يكسري از رقبا در شرايطي كه تحريم نبوديم 
س��رمايه گذاري هاي زيادي روي پالايشگاه هاي خارج 
از كشورهاي خودشان انجام دادند و بازارهاي تضمين 
شده را ايجاد كردند، طبيعتا در شرايط تحريم مشكلات 
بيش��تري داريم اما از فرصت هايي كه بود نيز آنطور كه 

بايد استفاده نشد.
اين كارش��ناس حوزه انرژي با بيان اينكه در شرايط 
كنوني نيز بايد به دنبال بازارهاي تضمين شده پيش 
برويم، گفت: بدين صورت كه در بازارهاي تضمين شده 
با اس��تفاده از ظرفيت هاي پالايشي نفت مان را براي 
پالايش ارسال كنيم، فراورده هاي مورد نياز را استفاده 
و مابقي را مي توانيم به فروش برسانيم، اما متاسفانه در 
اين زمينه ها اقدامات قابل توجهي انجام نش��د، با اين 
حال اميدواريم چنانچه امكان باش��د اين موضوعات 
جبران شود. خطيبي با بيان اينكه همه اين اقدامات در 
راستاي جلوگيري از خام فروشي است، گفت: تجربه 
نشان مي دهد كه در شرايط تحريم بيشترين فشار را 
تحريم كنندگان روي مواد خام مي آورند در حالي كه 
محصولات فرآوري شده چندان در تحريم نقش ندارد، 
هرچه بتوانيم ظرفيت پالايشي داخل و خارج را توسعه 
دهيم مي تواني��م اقدامات گس��ترده تري را در حوزه 
افزايش فروش نفت انجام دهيم. به گفته نماينده سابق 
ايران در اوپك همچنين مي توانيم پالايش��گاه هايي 
را كه ديگر فعاليتي ندارند توسط متخصصان داخلي 
راه اندازي كنيم و با آنها شريك شويم و از آنها بخواهيم 
كه نفت خام ما را مصرف كنند، اين مس��ائل مي تواند 

بازارسازي و به افزايش صادرات كمك كند.

وزير ني��رو انتقال تكنولوژي صنع��ت آب و برق ايران به 
ساير كشورهاي توس��عه يافته را جزئي از افتخارات اين 
صنعت عنوان كرد و گفت: بر اساس آيين نامه حمايت از 
شركت هاي دانش بنيان صنعت آب و برق، معافيت مالياتي 
و همچنين ارايه تسهيلات ارزان قيمت به شركت ها مانند 
تسهيلات ساخت بار اول در دستور كار قرار گرفته است.

به گزارش وزارت نيرو، »علي اكبر محرابيان« ظهر امروز 
سه شنبه در »نشس��ت هم انديشي با شركت هاي دانش 
بنيان فعال در صنعت آب و برق كشور« كه با هماهنگي 
معاونت تحقيقات و منابع انساني وزارت نيرو و با حضور 
۲۱ نماين��ده ش��ركت دانش بنيان برگزار ش��د، ضمن 
ارزيابي مثبت برگزاري اين جلسه گفت: در اين نشست 
هم انديشي مسائل و چالش هاي شركت هاي دانش بنيان 

در موضوعات مختلف از جمله تامين تجهيزات در صنعت 
آب و برق و تخصيص اعتبارات بررس��ي شد. وزير نيرو با 
اش��اره به ايجاد اتاق فكر متشكل از فعالان عرصه دانش 
بنيان صنعت آب و برق افزود: امروز با حضور فعالان اين 
عرصه مباحثي چون رعايت الگوي مصرف، صرفه جويي و 
مديريت مصرف به صورت ويژه مورد بررسي قرار گرفت. 
وي تاكيد كرد: در كنار فرهنگ سازي براي تحقق اين مهم، 
نيازمند ارايه فناوري هاي جديد هستيم و در اين زمينه 

ابزارهاي مديريت مصرف بايد به مشتركان ارايه شود.
وي با اش��اره به ارايه ايده و دستاوردهاي قابل ملاحظه 
شركت هاي فناور و دانش بنيان در صنعت آب و برق اظهار 
كرد: بي ترديد با بهره مندي از اين يافته ها مي توانيم گام 
بلندي براي مديريت مصرف در كشور برداريم. محرابيان 

با اش��اره به هماهنگي هاي صورت گرفته در دولت و به 
خصوص معاونت علمي و فناوري رياست جمهوري براي 
جهت دهي، نظم دهي و ساماندهي فعاليت هاي فناوران 
گفت: در اين زمينه آيين نامه حمايت از ش��ركت هاي 
دانش بني��ان صنعت آب و برق در ابتداي س��ال جاري 
تصويب ش��د و با بهره مندي از حمايت هاي پيش بيني 

شده فعاليت اين شركت ها تسهيل يافته است.
وي در اين زمينه تصريح ك��رد: از جمله اين حمايت ها 
مي توان به حمايت هاي مالي اشاره كرد كه در اين زمينه 
معافيت مالياتي و همچنين ارايه تسهيلات ارزان قيمت 
به شركت ها مانند تس��هيلات ساخت بار اول در دستور 
كار قرار گرفته است. محرابيان يادآور شد: به منظور ارايه 
تسهيلات به ش��ركت هاي دانش بنيان به خصوص در 

بند »ط« تبص��ره ۱5 قانون بودجه ۱۴0۱ اعتبار خوبي 
پيش بيني شده است. وزير نيرو با اشاره به ارايه گزارشي 
از روند فعاليت ها و پيشبرد اقدامات شركت هاي دانش  
بنيان در فروردين و ارديبهشت سال ۱۴0۲، گفت: مقرر 
شده است كه مس��ائل و چالش هاي شركت هاي دانش 
بنيان به صورت ويژه بررسي و در جلسات هفتگي مطرح 
شوند. وي يادآور شد: صنعت آب و برق صنعت پرافتخاري 
است كه از ابتداي انقلاب تاكنون دستاوردهاي ارزنده اي 
را كسب كرده و شاخصه هاي ارزشمندي را در مقايسه 
با كشورهاي همس��ايه و نيز ساير كش��ورهاي توسعه 
يافته در اين صنعت از آن خود كرده است. وزير نيرو در 
پايان، انتقال تكنولوژي صنعت آب و برق ايران به ساير 
كشورهاي توسعه يافته را جزئي از اين افتخارات برشمرد.

نفت در دو راهي
افزايش و كاهش قيمت

قيمت نفت در معاملات روز سه شنبه بازار آسيا تحت 
تاثير امي��دواري به احياي اقتصادي ق��وي در چين و 
بهبود تقاضاي اين كش��ور براي سوخت كه دورنماي 
افزايش بيشتر نرخ بهره در امريكا را تحت الشعاع قرار 
داد، نس��بتا ثابت بود. بهاي معاملات نفت برنت براي 
تحويل در آوريل كه روز سه شنبه منقضي مي شود، با 
۱۴ سنت افزايش، به 8۲ دلار و 59 سنت در هر بشكه 
رسيد. قرارداد مه نفت برنت با ۱۷ سنت افزايش، به 8۲ 
دلار و ۲۱ س��نت رسيد. بهاي معاملات وست تگزاس 
اينترمديت امريكا با ۲۱ س��نت افزايش، به ۷5 دلار و 
89 سنت در هر بشكه رسيد.نفت برنت و شاخص نفت 
امريكا به ترتيب در مسير حدود ۲.۲ درصد و ۳.8 درصد 
كاهش ماهانه هس��تند و وس��ت تگزاس اينترمديت 
احتمالا چهارمين كاهش ماهانه متوالي را رقم خواهد 
زد. انتظارات براي بهبود تقاضا براي سوخت در چين، 
از رشد قيمت نفت پشتيباني كرده است. بازار منتظر 
آمار اقتصادي مهمي در دو روز آينده است. اقتصاددانان 
در نظرس��نجي رويترز، پيش بيني كرده اند فعاليت 
كارخانه اي در دومين اقتصاد بزرگ جهان در فوريه رشد 
كرده است. به گفته تحليلگران بانك جي پي مورگان، 
احياي اقتصادي چين، پيشران رشد تقاضا براي كالاها 
خواهد بود و نفت بيشترين سود را از اين وضعيت خواهد 
برد. تحليلگران اين بانك همچنان ميانگين قيمت هر 
بشكه نفت برنت در سال ۲0۲۳ را 90 دلار پيش بيني 
مي كنند. با اين حال، تهديد افزايش بيش��تر نرخ بهره 
در امريكا در پي انتشار آمار اقتصادي قوي، روند رشد 
قيمت نفت را محدود كرده اس��ت. فيليپ جفرسون، 
از مقامات ارش��د فدرال رزرو امريكا گفت: تورم بخش 
خدمات، همچنان بالا مانده اس��ت. تحليلگران گروه 
بانكي ANZ در يادداشتي نوشتند: تورم بالاتر از حد 
انتظار، نگراني ها نسبت به افزايش بيشتر نرخ بهره امريكا 
را برانگيخته و همين حالا هم تقاضا براي سوخت در اين 
كشور را ضعيف كرده است. بر اساس گزارش رويترز، 
بازار منتظر جديدتري��ن آمار هفتگي ذخاير نفت و 
فرآورده هاي نفتي امريكاست كه روز سه شنبه از سوي 
موسسه امريكن پتروليوم و روز چهارشنبه توسط اداره 
اطلاعات انرژي امريكا منتشر مي شود. تحليلگران 
در نظرسنجي رويترز پيش بيني كردند ذخاير نفت 
امريكا در هفته منتهي به ۲۴ فوريه، به ميزان ۴00 
هزار بشكه رشد كرده است. ذخاير بنزين در همين 
مدت، حدود ۷00 هزار بشكه و ذخاير سوخت هاي 
ديگر شامل ديزل و نفت كوره، حدود 500 هزاربشكه 
افزايش پيدا كرده اس��ت. بلومبرگ روز دوشنبه به 
نقل از راسل هاردي، مديرعامل گروه ويتول نوشت: 
قيمت نفت ممكن است اواخر امسال با صعود مصرف 

و محدود شدن عرضه در بازارها، سه رقمي شود.

خبر

نرخ خوراك نيروگاه هاي
توليد برق در سال ۱۴۰۲ تعيين شد

در راستاي تعيين نرخ خوراك نيروگاه هاي توليد برق 
در سال ۱۴0۲، مقرر شد گاز طبيعي و سوخت مايع 
تحويلي به اين نيروگاه ها با نرخ 95 درصد متوسط 
وزني بهاي صادراتي و وارداتي در هر ماه محاس��به 
شود.به گزارش ايرنا، نمايندگان در نوبت صبح جلسه 
علني روز سه شنبه مجلس و در ادامه رسيدگي به 
بخش درآمدي لايحه بودجه سال ۱۴0۲ كل كشور، 
با الحاق س��ه بند پيش��نهادي به تبصره )۱5( ماده 
واحده اين لايحه موافقت كردند. در بند الحاقي آمده 
است: در صورت ارتقاي اشتراك و انشعاب مشتركين 
برق، چنانچه تجهيزات و تأسيس��ات قبلي توسط 
مشترك تهيه شده باشد و تجهيزات جديد نيز توسط 
مشترك تأمين گردد، تجهيزات قبلي مذكور متعلق 
به دولت نمي باشد. همچنين در بند الحاقي ديگري 
در اجراي ماده ۱0 قانون مانع زدايي از توسعه صنعت 
برق و به منظور ارتقاي بازدهي نيروگاه ها و جلوگيري 
از قاچاق سوخت، وزارت نفت مكلف است از ابتداي 
سال ۱۴0۲ از طريق شركت هاي ذي ربط خود، گاز 
طبيعي و سوخت مايع تحليلي به نيروگاه هاي توليد 
برق را با نرخ 95 درصد متوسط وزني بهاي صادراتي 
و وارداتي اين حامل ها در هر ماه شمسي محاسبه و 
صد درصد منابع ريالي حاصل از افزايش قيمت اين 
حامل ها را بلافاصله عينا به همان نيروگاه توليد برق 
به عنوان يارانه ارتقاي فناوري و بازدهي پرداخت كند. 
نمايندگان در اين نشست با تبصره الحاقي به تبصره 
۱5 بدين ش��رح موافقت كردند: وزارت نيرو مكلف 
است نس��بت به سياست گذاري و نظارت بر توسعه 
تبادلات انرژي با كشورهاي همجوار و پياده سازي 
تفاهم نامه هاي متبادله با همس��ايگان درخصوص 
آبهاي مشترك، برنامه ريزي و كاهش خسارت هاي 
ناشي از تداوم خشكسالي هاي متوالي، به كارگيري 
فناوري هاي نوين آب و برق و پياده سازي حكمراني 
آب و برق اق��دام نمايد. )بخ��ش درآمدي اين بند 
ني��ز مي گويد(: ب��راي اجراي اي��ن تكاليف كليه 
شركت هاي زيرمجموعه مكلفند با اعلام وزير نيرو 
سالانه تا هفت درصد )۷%( از درآمدهاي وصولي 
خود )عملياتي و غيرعملياتي( را به حساب درآمد 
اختصاصي وزارت نيرو كه ب��ه همين منظور نزد 
خزانه داري كل كشور ايجاد مي شود، واريز نمايند.



شاخص بورس تهران ديروز برخلاف روز اخير روند نسبتا 
معقولي را طي كرد و در نهايت توانس��ت با رشد 29 هزار 
واح��دي در محدوده يك ميلي��ون و 838 هزار واحدي 
بايستد. همچنين شاخص هم وزن نيز با رشد 0.8 درصدي 
در محدوده 538 هزار واحدي ايستاد.  يكي از مهم ترين 
عوامل رش��د و نوسان شاخص كل بورس را مي توان نرخ 
دلار بازار آزاد دانس��ت و اين روزها قيم��ت دلار بازار آزاد 
نوسان زيادي را تجربه مي كند و حتي در مقطعي شاهد 
دلار 60 هزارتومان��ي بودي��م با مقاومت روب��رو و دلار تا 
محدوده 57 هزار تومان رسيد. از سوي ديگر شاهد فروش 
ارز در صرافي ها هستيم كه اين موضوع نيز روي معاملات 
بازار س��هام دارد. چند روز پي��ش بود كه رييس مجلس 
گفت: »افتخار مجلس اين اس��ت كه يك ماه و نيم قبل، 
مجلس اين ش��رايط را پيش بيني كرده بود و در نشست 
نظارتي مجلس، بسته پيشنهادي كميسيون اقتصادي 
۴0 روز قب��ل به دولت و رييس جمهور منتقل ش��د و ما 
كارمان را انجام داديم و الان هم كارمان را انجام خواهيم 
داد!« يك كارشناس بازار سرمايه در خصوص قيمت دلار 
نوشت: »ارزش دلار در هر كشوري بر مبناي قدرت خريد 
و تورم محاسبه مي ش��ود و بر اساس تورم سال ۱۴00 تا 
دي ماه ۱۴0۱ قيمت واقع��ي دلار، با خطاي ۱0 درصد 
بايد حدود 35 هزار تومان باشد. اين پيش بيني بر اساس 
تورم گذشته نگر است و ما بايد به تورم گذشته نيز توجه 
كنيم، بنابراين انتظارات تورمي را نيز بايد در نظر گرفت. 
وضعيت كشور از نقطه نظر تحريم ها تفاوت زيادي با 
يك يا دو سال پيش نكرده است، چه بسا در دوره بايدن 
تحريم ها سبك تر هم شده اند و ميلياردها دلار منابع 

بلوكه شده ايران، به آرامي آزاد شده است.«

بيتوجهيبازاربهسياستها
كامران ندري، اقتصاددان به ب��ازار با تاكيد اين موضوع 
كه محور اصلي سيگنال تورمي در اقتصاد كشور نرخ ارز 
ش��ده و تا زماني كه روند صعودي آن ادامه دارد شاخص 
كل بورس هم رشد مي كند، گفت: به طور قطع به نسبت 
رشد بازار ارز، طلا، مس��كن و خودرو بورس رشد بسيار 
كمي داشته، به همين دليل خودش را به بازارهاي ديگر 
مي رساند. كامران ندري با بيان اينكه يكي از دلايلي كه 
باعث مي شود شاخص كل بورس تا قله قبلي خود رشد 
كند ادامه رشد دلار اس��ت، افزود: هرچند بانك مركزي 
از طريق مركز مبادله ارزي، در ن��رخ ارز مداخله خواهد 
كرد، اما اثر آن بر بازار موقتي است و دوباره قيمت ارز بالا 
مي رود و اين پيش بيني باعث ش��ده رشد شاخص كل 
بورس قطعي شود، به همين دليل سياست هاي دولت در 
بازار و اقتصاد خنثي است. او با تاكيد بر اينكه در ادامه رشد 
بازار سرمايه تنها صادركنندگان رشد نمي كنند و ريالي 
هم بازدهي هاي بالايي ثبت خواهند كرد، تصريح كرد: در 
واقع واكنش دولت در يك سال اخير به تورم كالاها خنثي 
بوده، به همين دليل شركت هاي ريالي به راحتي مي توانند 
مجوز افزايش قيمت بگيرند و بازدهي بالايي را ثبت كنند.

افزايشنوسانات
درمقاومتروانيشاخصهموزن

در حال حاضر شاخص كل هم وزن در محدوده مقاومت 
رواني قرار دارد و احتمالا روز دوشنبه هم يك نوسان رو به 

بالا خواهد داشت. هرچند ممكن است در اين روند صعودي 
برخي روزها بازار س��رمايه كاملا منفي باشد، اما در ميان 
مدت و بلندمدت بازار مسير مثبتي را طي مي كند و در اين 
حالت نوسان گيرها بيشتر فعال مي شوند. شهير محمدنيا 
كارشناس بازار سرمايه با بيان اينكه در شرايط كنوني بازار 
در يك روند صعودي قرار گرفته، گفت: هرچند ممكن است 
در اين روند برخي روزها بازار سرمايه كاملا منفي باشد، اما 
در ميان مدت و بلندمدت بازار مسير مثبتي را طي مي كند 
و در اين حالت نوسان گيرها بيشتر فعال مي شوند. او با تاكيد 
بر اينكه نمادهاي صادرات محور بيشتر مورد تقاضاي بازار 
قرار دارند، تصريح كرد: در روز يكشنبه بانك مركزي حدود 
700 ميليون دلار، ارز به مركز مبادلات ارزي تزريق كرد 
و كمي قيمت ارز در بازار آزاد افت داشت، اما از آنجايي كه 
بازارهاي صادراتي ايران به دليل تحريم ها محدودتر شده اند 
و از طرف ديگر مبادي ورود دلار از كش��ورهاي همسايه 
دچار چالش ش��ده، به همين دليل دست بانك مركزي 
براي ادامه سياست كنوني براي تزريق ارز به مركز مبادله 
ارزي بسته است، از اين رو نمادهاي صادراتي مورد توجه 
هستند. با توجه به گارد صعودي مناسب در انديكاتورهاي 
مهم مي توان نسبت به شكست اين مقاومت اميد داشت 
مخصوصا كه انديكاتور ها در شاخص كل سيگنال خريد 
داده اند و با توجه به قدرت بالاي خريداران مي توان نسبت 
به تداوم موج صعودي حاضر تا حداقل سقف قبلي يعني 
شكست دو ميليون و صد هزار واحد انتظار معقولي داشت. 
دلار نوس��ان زيادي دارد، در حالي كه در ميانه هاي روز از 
60 هم عبور كرد و در سقف كانال تكنيكي بلندمدت قرار 
دارد و نوساناتي به طور قطع خواهد داشت. با در نظر گرفتن 
وضعيت دلار و همچنين اخبار خوبي كه براي خودرويي ها 
آمده احتمالا توجه بازار را به سمت اين گروه بر مي گرداند 

و به تثبيت روند صعودي شاخص كمك خواهد كرد. بر 
همين مبنا مي توان ادعا كرد كه سياست هاي دولت در 
اقتصاد ناكارآمد شده و جريان نقدينگي به هر بازاري 
وارد شود به اهداف خود دست پيدا مي كند و در مقطع 
كنوني عقب ماندگي شاخص كل بورس بهانه اي براي 
ورود نقدينگي ش��ده است و البته اين وضعيت به نفع 
دولت هم خواهد بود، چراك��ه در آينده نه چندان دور 
دولت بايد مطابق قانون بودجه ۱۴02 س��هام برخي 

شركت هاي دولتي در بورس را عرضه كند.

پايانبورسديروز
معاملات بورس روز جاري در حالي رقم خورد كه شاخص 
كل در جهت روز گذش��ته خود گام برداشت؛ بر همين 
اساس نماگر اصلي تالار شيشه اي با افزايش 29 هزار و ۴9 
واحدي كه معادل ۱.6 درصد اين شاخص است روبرو شد. 
بر اين اساس شاخص كل در پايان معاملات روز گذشته در 
سطح يك ميليون 838 هزار واحدي ايستاد. شاخص كل 
هم وزن نيز همسو با شاخص كل رفتار كرد و با رشد 0.8 
درصدي به سطح 538 هزار و 802 واحدي رسيد. گفتني 
است تابلو بورس اوراق بهادار تهران، حجم معاملات روز 
سه شنبه را ۱6 ميليارد و 720 ميليون و ارزش معاملات را 
هشت هزار و 330 ميليارد تومان نشان مي دهد. بررسي 
آمار مالكيت اف��راد حقيقي حكايت از خروج س��رمايه 
حقيقي ها از بازار سهام دارد. شاخص ورود و خروج سرمايه 
در پايان بورس روز سه شنبه، خبر از خروج ۱50 ميليارد 
توماني پول از ب��ورس مي دهد. بررس��ي معاملات بازار 
روزاخير نشان مي دهد كه سهم هاي زير حجم مشكوك 
داشتند و به طور متوسط هشت تا 9 برابر ميانگين حجم 
ماه خود حجم خوردند. در جريان معاملات ديروز بازار، 

سه سهم خزاميا، شپنا و شستا بيشترين ارزش معاملات و 
سهم هاي شستا، خزاميا و خودرو بيشترين حجم معاملات 
را ثبت كرده اند. همچنين سهم فارس نيز بيشترين ارزش 
بازار را در اختيار خود گرفت. صبا با افزايش 23 درصدي 
بيشترين بازدهي روز را از آن خود كرد. در مقابل، رنيك 
نيز با افت 37 درص��دي در جريان بازار روز اخير بدترين 
عملك��رد را ثبت كرد. بيش��ترين خالص خريد حقيقي 
نيز به س��هم هاي كگل، حآفرين و ف��اراك تعلق گرفت. 
همچنين سهم هاي وسينا، كچاد و سامان نيز در جريان 
معاملات ديروز ورود پول هوشمند داشتند. در سوي ديگر، 
فيلترهاي بورسي نشان مي دهند كه نمادهاي كاذر، خزاميا 
و سيدكو خروج پول هوشمند داشتند.لازم به ذكر است 
بيشترين سرانه خريد حقيقي در سهم هاي شكبير، فلات 
و شپلي رقم خورد. همچنين فاما در جريان معاملات روز 
اخير بيشترين فشار تقاضا را ثبت كرد. در مقابل، بيشترين 
فشار عرضه نيز در نماد تايرا بود. شاخص فرابورس نيز روز 
سه شنبه بيش از 328 واحد افزايش داشت و به 23 هزار 
و ۴3 واحد رس��يد. در اين بازار بيش از 6 ميليارد و 6۴8 
ميليون برگه س��هم و اوراق مالي دادوس��تد شد و تعداد 
دفعات معاملات دي��روز فرابورس بي��ش از 369 هزار و 
70۴ نوبت بود. شركت سرمايه گذاري صبا تامين صبا، 
پتروشيمي زاگرس زاگرس، آهن و فولاد غدير ايرانيان 
فغدير، پليمر آريا ساسول آريا، گروه انتخاب الكترونيك 
آرمان آرمان، پتروشيمي تندگويان شگويا و سنگ آهن 
گهرزمين كگهر تاثير مثبت بر شاخص فرابورس داشتند. 
سرمايه گذاري مالي سپهر صادرات وسپهر، شركت آهن 
و فولاد ارفع ارفع، بانك دي دي، پخش البرز پخش، زغال 
سنگ پرورده طبس كزغال و صنايع ماديران ماديرا با 

تاثير منفي بر اين شاخص همراه بودند.
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چهخبرازكدال
اكوايران| در س��امانه كدال شركت پتروشيمي 
پرديس اعلام داش��ت فاز 3 اين مجتم��ع در مدار 
توليد قرار گرفته است. شركت ايركا پارت صنعت 
اعلام داش��ت با تعديل قيمت ه��اي جديد فروش 
شركت ساپكو، نرخ مجموعه هاي واتر پمپ و اويل 
ماژول به طور ميانگين در حدود ۱۱درصد افزايش 
داشته اس��ت كه در نتيجه از اين بابت معادل ۱03 
ميليارد ريال تا پايان بهمن ماه تعديل افزايش نرخ 
فروش محاسبه و ثبت شده اس��ت كه در فعاليت 
ماهيانه بهمن ماه س��ال ۱۴0۱ منعكس گرديده 
است. ش��ركت فروسيليس��يم خمين از رشد نرخ 
فروسيليس��يم 60-۱0 )محصول اصلي( خبر داد. 
همچنين شركت صنايع فرو آلياژ ايران از افزايش 
ح��دود 28 درصدي ن��رخ فروش فروسيليس��يم 
60-۱0 )محصول اصلي( خبر داده است. شركت 
كود شيميايي اوره لردگان از شروع عمليات توليد 
به علت وصل ش��دن گاز خوراك و سوخت ورودي 
مجتمع خبر داد. اما سازمان خصوصي سازي در نظر 
دارد 6.22 درصد از سهام صنايع پتروشيمي خليج 
فارس متعلق به شركت ملي صنايع پتروشيمي را 
در روز چهارشنبه 2۴ اسفند به قيمت پايه هر سهم 
۱975 تومان عرضه نمايد. ش��ركت پتروش��يمي 
پارس نيز بيان كرد پيرو سياست هاي جديد دولت 
و بانك مركزي در خصوص عرضه ارز شركت هاي 
پتروش��يمي در ب��ازار مبادله ارز و ط��لا، به اطلاع 
مي رساند مبادلات ارزي شركت هاي پتروشيمي به 
عنوان عرضه كنندگان ارزهاي صادراتي و متقاضيان 
ارزهاي مزب��ور )عمدتاً بانك ها و صرافي هاي مجاز 
بانكي( از طريق حضور در تابلو دوم بازار فوق انجام 
و بجاي اعمال نرخ ثابت 285 هزار ريال به ازاي هر 
دلار، به��اي ارزها روزانه بر اس��اس ميزان عرضه و 
تقاضاي آن در بازار مذكور تعيين و معامله خواهد 
شد. بانك قرض الحسنه رسالت هم بيان داشت به 
علت عدم حصول نتيجه در عقد ق��رار داد با برنده 
مزايده فروش ملك باهن��ر كرمان كه نحوه فروش 
به صورت اقساطي و چند ساله بوده، مراتب به محض 
قطعي شدن از طريق س��امانه كدال اطلاع رساني 
خواهد شد. ش��ركت گروه دارويي بركت حداكثر 
۱0 درصد سهام شركت بيوسان فارمد را از طريق 
مزايده واگذار مي كند. شركت سرمايه گذاري مس 
سرچشمه كنفرانس اطلاع رساني برگزار نمود كه در 
اين كنفرانس سوالي مطرح نگرديد. اما اين شركت 
بيان كرد كه در ش��رف انعقاد قرارداد طرح توسعه 
فاز 3 و ۴ تغليظ مجتمع مس سرچشمه مي باشد. 
شركت سيمرغ در خصوص دعوي با بانك تجارت 
و پرداخت چند فقره س��فته به مبلغ ۱65 ميليون 
ريال شفاف سازي نمود. شركت گروه توسعه مالي 
مهر آيندگان اظهار داش��ت با توجه به  پذيرش اين 
شركت در بورس اوراق بهادار تهران، نماد معاملاتي 
اين ش��ركت از بازار دوم فرابورس ايران به بازار دوم 
بورس اوراق بهادار تهران منتقل خواهد شد. اما در 
خصوص آگهي دعوت به مجامع نيز نماد هاي نيان، 
وتجارت، ومشان و كچيني س��هامداران خود را به 

مجمع عمومي و فوق العاده دعوت كردند. 

مولدسازيپشتدرهايبسته
ايسنا| رييس سازمان خصوصي سازي توضيحاتي 
را درم��ورد حواش��ي مطرح ش��ده درم��ورد طرح 
مولدس��ازي ارايه كرد و گفت: چگونه ش��ايعات را 
تكذيب كنيم كه مردم باور كنند؟ اطلاعات شفاف 
مولدسازي در سامانه  ثبت شده و هر انتقال مالكيتي 
حتي به اندازه ي��ك ريال از دولت به غيردولت روي 
تابلوي ش��فاف بازار رقابتي مي رود كه همه بتوانند 
مش��اركت كنند. حس��ين قربان        زاده توضيح داد: 
به حضرت عباس اش��تباه منتقل ش��ده است. كار 
درست پيگيري مي شود. تاكنون هم اتفاقي نيفتاده 
است. مولدس��ازي از دو س��ال قبل و از چهارم آذر 
۱399 كه رهبري گفتند مطرح است. در آن زمان 
آقاي دژپسند در جلسه ش��وراي عالي هماهنگي 
اقتصادي س��ران قوا آن را مطرح كردند، من در آن 
زمان نماينده يك از اعضاي س��ران قوا بودم، آقاي 
فرهاد رهبر و آقاي نهاونديان هم بودند. اين طرح در 
جلسه مقدماتي مطرح شد اما به نتيجه نرسيد. بعد 
از آن موضوع سلف نفتي مطرح شد كه كشور را بهم 
ريخت و بورس ريخت و... بعد هم دولت تغيير كرد. 
وي ادامه داد: موضوع در دولت جديد دوباره مطرح 
شد. نكته اي كه مقام معظم رهبري با عتاب و خطاب 
گفته بودند اين را تشكيل دهيد. اين اتفاق ساليان 
سال انجام نشده است. با اينكه براي شركت ها هيات 
واگذاري داش��تيم. درحال حاضر مهم ترين نقطه 
تمركز رونق پروژه هاي عمراني نيمه تمام است كه 
ركورد به ركورد مشخص مي شود. چگونه شايعات را 
تكذيب كنيم كه مردم باور كنند؟ رييس س��ازمان 
خصوصي سازي افزود: مراحل شناسايي، تشخيص 
دارايي مازاد، تثبيت مالكيت، مطالعه بازار و ارزش 
افزايي و قيمت گذاري قبل از اجراي مولدسازي انجام 
مي شود. در ابتدا وزارت خانه اي پينشهاد مي دهد و 
اعلام مي كند از نظر من كه دستگاه تخصصي هستم 
فلان ملك مازاد اس��ت. پس از آن شماره رهگيري 
در سامانه سادا )س��امانه جامع اموال دستگاه هاي 
اجرايي( بررسي مي ش��ود، اگر تطبيق پيدا كند به 
هيات مي رود و اين به آن معني نيس��ت كه فروش 
مي رود. در مرحله تثبيت مالكيت مشخص مي شود 
ملك سند دارد يا خير، معارض دارد يا خير. بعد به 
مرحله قيمت گذاري مي رود. قربان زاده گفت: به ما 
گفتند مولدسازي پشت درهاي بسته انجام مي شود 
درحالي كه اطلاعات شفاف در سامانه اي ثبت شده 
است. هر انتقال مالكيتي حتي به اندازه يك ريال از 
دولت به غيردولت روي تابلوي شفاف بازار رقابتي 
مي رود كه همه بتوانند مشاركت كنند. وقتي يك 
دارايي حبس است كسي توجه ندارد اما تا روي كانتر 

مي رود براي همه سوال مي شود.

دامنهنوسانافزايشيميشود؟
ايسنا| رييس سازمان بورس و اوراق بهادار با تاكيد بر 
اينكه يك تجديد ساختاري در طبقه بندي بازارهاي 
بورس و فرابورس نياز است، اعلام كرد كه بر اين اساس 
نماده��ا در بازارها جابه جا مي ش��وند و براي طبقات 
مختلف دامنه نوسان مختلفي پيش��نهاد داده شده 
است. مجيد عشقي با اش��اره به افزايش دامنه نوسان 
اظهار كرد: افزايش دامنه نوسان از ابتداي سال جاري 
اجرايي و اين افزايش تدريجي يكي از مواردي بود كه 
باعث افزايش نقدش��وندگي بازار شد. به طوري كه در 
نوسان هاي اخير بازار س��رمايه افزايش دامنه نوسان 
تاثير خود را به خوبي نش��ان داد و باعث ش��د سهم ها 
زودتر به تعادل برسند. وي با تاكيد بر اينكه با افزايش 
دامنه نوسان پديده صف نشيني در بازار سرمايه كمتر 
شده است، گفت: با توجه به ساختار بازارهاي بورس 
و فرابورس يك بحث كارشناسي در مورد طبقه بندي 
بازارها در حال انجام است. در حال حاضر بازارهاي اول 
و دوم اختلاف معناداري با هم ندارند. به نظر مي رسد 
به يك تجديد ساختاري در طبقه بندي بازارهاي بورس 
و فرابورس نياز اس��ت. پيشنهاد همكاران در بورس و 
فرابورس اين بود كه اعمال تغييرات دامنه نوسان در 
مرحله بعد را همزمان با تغييرات طبقه بندي بازارها 
انجام دهيم. بر اين اس��اس نمادها در بازارها جابه جا 
مي شوند و براي طبقات مختلف دامنه نوسان مختلفي 
پيشنهاد داده شده است. رييس سازمان بورس و اوراق 
بهادار ادامه داد: اين تصميم در 3 ماهه اول سال آينده 
اعمال و س��عي مي شود دامنه نوسان را تا جايي پيش 
ببريم كه صف خريد و فروش��ي در بازار وجود نداشته 
باشد. اگر سامانه هاي معاملاتي اجازه دهند كه دامنه 
نوسان پويا تشكيل شود، دامنه نوسان برداشته مي شود، 
اما فعلا سامانه معاملاتي اجازه اين كار را نمي دهد. بر 
اساس اين گزارش، افزايش تدريجي دامنه نوسان يكي 
از وعده هاي عشقي بود كه از ابتداي سال جاري اجرا 
شد. بر اين اساس در مرحله نخست دامنه نوسان با يك 
درصد افزايش به مثبت و منفي شش و در مرحله دوم با 
يك درصد افزايش ديگر به مثبت و منفي هفت رسيد.

كنديهستهمعاملاتعمدينيست
مهر| حامد سنجري، رييس مركز نظارت بر امنيت 
اطلاعات بازار س��رمايه )مكنا( گفت: اين مركز از سال 
۱395 با مصوبه هيات مديره سازمان بورس تشكيل 
ش��د. وظيفه اين مركز نظارت بر زيرساخت هاي بازار 
سرمايه در بخش فناوري اطلاعات بود. تا پيش از اين 
مركز، بخشي وجود نداشت كه بحث سايبري و امنيتي را 
نظارت كند. تقريبا از سال ۱390 به بعد كه سامانه هاي 
معاملات بر خط را داشتيم و تا زمان تشكيل اين مركز 
نزديك به 200 سامانه معاملاتي روي شبكه اينترنتي 
داشتيم كه غفلت هاي سايبري - امنيتي زيادي داشت. 
پس از تاس��يس مركز، س��ازمان بورس و اوراق بهادار 
موظف بر انجام الزاماتي شد. بر اساس ابلاغيه صادر شده، 
همه شركت ها و نهادهاي مالي بازار سرمايه به همراه 
ش��ركت هاي تابعه و حتي تيم فناوري اطلاعات خود 
سازمان، موظف به اجراي الزامات امنيتي زيرساخت ها 
ش��دند تا بتوانيم سيس��تم را در مواردي مانند نفوذ، 
تداخل در سيستم ها و درز اطلاعات محافظت كنيم. 
حامد سنجري درباره روند امنيتي - سايبري طي شده 
در اين سال ها اظهار كرد: هر سامانه اي كه بخواهد در 
بازار سرمايه روي معاملات كار كند بايد تأييديه مركز 
را داشته باشد. همه شركت هاي بازار سرمايه سالي يك 
بار در حوزه پايش زيرساختي، نرم افزار، سيستم  عامل و 
شبكه و حتي منابع انساني و فيزيكي بررسي و مميزي 
جامع مي شوند. سال گذشته يك كار جديد با كمك 
واحدهاي حقوقي انجام داديم و ضمانت اجرايي براي 
الزامات مذكور به مصوبه هيات مديره رسانديم. بر اين 
اساس، اگر شركت يا نهادي به الزامات بي توجهي باشند، 
سازمان مي تواند بر اس��اس مواد دستورالعمل افراد را 
توبيخ كند. وي تأكيد كرد: مركز ما همه سيستم هاي 
معاملاتي را از منظر سايبري مورد ارزيابي قرار مي دهد 
و همه موارد را به صورت آنلاين رصد مي كنيم. اگر هك 
يا حمله يا ديگر اقداماتي صورت گيرد، بلافاصله از ادامه 
حملات جلوگيري خواهيم كرد. امنيت هيچگاه ۱00 
درصدي نيست، اما تاكنون از لحاظ سايبري مشكل 
قابل توجهي نداشتيم. از س��ال ۱395 تاكنون دوبار 
هك داشتيم. بار اول مربوط به سايت هاي صندوق هاي 
س��رمايه گذاري بود كه وب سايت پورتال آنها بود و بار 
دوم هم ش��ركت بورس تهران در سال ۱399 بود كه 
در يك روز جمع ش��د و باعث قطعي هيچ سرويس��ي 
نش��د. اين نفوذها هم در حد نمايش و اعلام وجود آن 
هكر بود. حامد س��نجري در پاسخ به پرسشي درباره 
سرمايه گذاري غيرمس��تقيم و ضرورت احراز هويت 
دو عاملي اظهار كرد: قرار ب��ود احراز هويت دو عاملي 
اجباري باشد؛ اما به اين سازوكار اعتراض شد و همچنان 
اين موضوع اجباري نش��ده اما سامانه نرم افزاري همه 
كارگزاري ها اين قابليت را دارد و بنده به شدت به همه 
مردم توصيه مي كنم كه احراز هويت دو عاملي را فعال 
كنند. ريي��س مركز نظارت بر امني��ت اطلاعات بازار 
سرمايه ادامه داد: به غير از اين موضوع بعضي هستند كه 
به دلايل مختلف، نام كاربري و رمز عبور خود را در اختيار 
ديگران مثل »سبدگردان هاي غيرمجاز« قرار مي دهند. 
زماني كه دارايي فرد از بين مي رود، فرد از سبدگردان 
غيرمجاز ش��كايت مي كند و در شكواييه مي گويد كه 
هك شده است. در اين شرايط، ما اين موضوع را بررسي 
مي كنيم و متوجه مي ش��ويم كه هي��چ هكي صورت 
نگرفته است؛ چرا كه هك از منظر امنيتي ويژگي هاي 
خاص خودش را دارد و با ورود به سامانه متفاوت است. 
سنجري با بيان اينكه س��بدگردان ها يا صندوق هاي 
سرمايه گذاري به ش��كل قانوني سودآوري مي كنند و 
قابل اعتماد هستند، گفت: در حوزه رمزارزها هم اين 
چالش را داريم. نمي دانم چرا عده اي تحت تاثير تبليغات 
تلگرامي قرار مي گيرند. از طرف ديگر در بحث سايبري، 
شخصي كه دسترسي دارد مي تواند از اطلاعات شخصي 
سوءاستفاده، خريد يا فروش ها را آناليز و پخش كند. 
اگر الزام دو عاملي بودن ورود اجباري ش��ود، كار 

سبدگردانان غيرمجاز سخت خواهد شد.

»تعادل«گزارشميدهد

رينگ بوكس بورس و دلار

درگيريبورسامريكاباسقوط
در حال حاضر بازارهاي ايالات متحده در »منطقه مرگ« 
قرار دارند. استراتژيست ارشد مورگان استنلي هشدار داده 
است كه س��هام ايالات متحده به بالاترين سطح ناپايدار 
رسيده و ممكن است طي چند ماه 26 درصد سقوط كند.

مايك ويلسون استراتژيست ارشد سهام ايالات متحده 
گفت كه سطح فعلي ارزش گذاري سهام را مي توان با 
»منطقه مرگ« مقايسه كرد؛ اصطلاحي در كوهنوردي 
كه ارتفاع آنقدر بالا را توصيف مي كند كه كوهنوردان 
اكسيژن كافي براي تنفس ندارند. ويلسون مي گويد: 
»بسياري از مرگ و ميرها در كوهنوردي در ارتفاعات 
ناش��ي از منطقه مرگ بوده اس��ت، يا به طور مستقيم 
از طريق از دس��ت دادن عملكردهاي حياتي، يا به طور 
غيرمستقيم به دليل تصميمات اشتباه گرفته شده تحت 
استرس يا ضعف فيزيكي كه منجر به سانحه مي شود.«

وي افزود: »اين مورد، قياس كامل براي جايي اس��ت 
كه امروز سرمايه گذاران س��هام قرار دارند و صادقانه 
بگويم، جايي كه دهه گذشته بارها در آن قرار گرفتند.«

اين استعاره بيانگر سطوح بيش از حدي است كه قيمت 
سهام از ابتداي سال جاري تاكنون به آن صعود كرده 
است. ويلسون اظهار كرد كه اس اند پي 500 مي تواند 
در عرض چند ماه به 3000 واحد سقوط كند كه حدود 

26 درصد از سطح فعلي كاهش مي يابد.
اين پيش بيني تلخ به دنبال آن چيزي است كه بسياري 
از تحليلگران آن را بدترين س��ال براي بازار سهام از زمان 
بحران مالي 2008 مي دانند. هر سه شاخص در سال 2022 
سقوط كردند و ميانگين صنعتي داوجونز در پايان سال 8/8 
درصد كاهش يافت، در حالي كه اس اند پي 500 به ميزان 
۱9/۴ درصد و نزدك كامپوزيت 33/۱ درصد سقوط كرد.

اين استراتژيس��ت بارها هشدار داده است كه افزايش 
ب��ازار دوام نخواهد آورد، زيرا انتظ��ار دارد تورم بيش 
از پيش بيني بس��ياري از اقتصاددانان ديگر ش��ود و 
فدرال رزرو امريكا را مجبور به افزايش نرخ بهره براي 

تحت كنترل درآوردن افزايش قيمت ها كند.
همچني��ن سي ان بي س��ي مي نويس��د: »در حال��ي كه 
معامله گران تلاش كردند پس از بدترين هفته س��ال در 
وال اس��تريت تا ح��دودي جايگاه خ��ود را بازيابي كنند، 
قيمت هاي آت��ي س��هام ايالات متحده افزاي��ش يافت. 
سرمايه گذاران همچنين به هفته بزرگ ديگري در درآمد 

خرده فروشي نگاه مي كنند. سهام روز جمعه سقوط كرد 
و بازدهي خزانه داري به دنبال افزايش بيش از حد انتظار 
در آخرين قرائت مربوط به مخارج مصرف شخصي، معيار 
تورم ترجيحي فدرال رزرو، جهش كرد. به نظر مي رس��د 
كه رشد اوايل س��ال 2023 در حال محو شدن است، زيرا 
سرمايه گذاران دقايقي از آخرين جلسه فدرال رزرو را جذب 
مي كنند كه موضع س��خت بانك مركزي در قبال تورم را 
تكرار مي كند و همچنين اظهارات اخير مقامات فدرال رزرو 
مبني بر اينكه نرخ هاي بهره ممكن است بالاتر و براي مدت 
طولاني تر از حد انتظار افزايش يابد، هشدار داده است. در 
حالي كه به سمت يك دوره ضعيف فصلي پيش مي رويم، 
با افزايش شرط بندي ها مبني بر اينكه فدرال رزرو ممكن 
است در ماه مارس به جاي 25 واحد در ثانيه، با افزايش 50 
واحدي در ثانيه پيش رود، اگرچه هنوز نظر اقليت هاست، 
ريس��ك بازار كوتاه مدت علي رغم سه هفته متوالي رو به 
كاهش اس��ت. لوئيس ناولير رييس و موس��س شركت 
سرمايه گذاري رش��د ناولير و همكاران، گفت: »خرس ها 
پس از اخراج در ژانويه، گرد و غبار خود را پاك مي كنند.« 
در هفته پيش رو، سرمايه گذاران به دنبال سرنخ هايي در 
مورد چگونگي تاثير تورم بر مصرف كنندگان و مشاغل در 
ميان تعداد انگشت شماري از داده هاي اقتصادي و درآمد 

شركت ها خواهند بود. سفارشات كالاهاي بادوام دوشنبه 
صبح تحويل مي شود. اعتماد مصرف كننده و نظرسنجي 

توليد ISM نيز در هفته آينده در دسترس است.

يككارشناسميگويدكهآخرينترسهاي
فدرالرزروممكناستبيشازحدباشد

س��هام ها در هفته گذشته به شدت س��قوط كردند، زيرا 
داده هاي جديد و تفسير فدرال رزرو ترس از نرخ هاي بالاتر 
را براي مدت طولاني تر برانگيخت و بازدهي خزانه داري را 
بالاتر برد. با اين حال، آدام كريسافولي از دانش حياتي، فكر 

مي كند كه اين نگراني ها ممكن است بيش از حد باشد.
 CPI، ،واقعا داغ بود، اما نه بيشتر از گزارش مشاغل  PCE
PPI، خرده فروشي و غيره كه قبلا براي ژانويه بود. مقابله 
با تورم در اولويت تصميم گيري هاي ف��درال رزرو باقي 
مي ماند. اعضاي فدرال رزرو در خصوص رشد 25 واحدي 
ديگر در نرخ بهره به منظور مهار تورم اطمينان دارند؛ اين 
خبر در حالي كه به رشد شاخص دلار امريكا در سومين 
هفته از فوريه منجر شد، زمينه افت بهاي كاموديتي ها را 
نيز مهيا كرد. فلزات صنعتي در هفته منتهي به روز جمعه 
2۴ فوريه از سكه افتادند، به نحوي كه از ارزش اغلب آنها 
در معاملات آتي بورس امريكا و بورس فلزات لندن كاسته 

شد. 2۴ فوريه س��الروز حمله روسيه به اوكراين و آغاز 
جنگ در اروپاي شرقي بود؛ جنگي كه انتظار مي رفت 
تاثيري قاب��ل ملاحظه و عميق بر روند نوس��ان بهاي 
كاموديتي ها بگ��ذارد. اگرچه ظرف هفته هاي ابتدايي 
پس از حمله روسيه به اوكراين، واهمه از كسري عرضه 
كاموديتي ها با محوريت محصولات حوزه انرژي، مواد 
غذايي و محصولات صنعتي زمينه اوج گيري بهاي اين 
محصولات و حتي ركوردشكني هاي تاريخي قيمتي را 
مهيا كرد، اما بازارها در زمان نس��بتا محدودي به روال 
طبيعي بازگش��تند و چشم انداز منفي تقاضا براي آنها 
با واهمه از بروز ركود اقتصادي در دنيا باعث ش��د تا در 
نيمه دوم س��ال 2022 بسياري از كاموديتي ها تجربه 
كف نشيني چند سال قيمتي را نيز داشته باشند. در هفته 
منتهي به روز جمعه 2۴ فوريه صورت جلسه فدرال رزرو 
منتشر شد و نشان داد كه تمامي اعضاي بانك مركزي 
ايالات متحده امريكا خواهان استمرار سياست انقباضي 
با افزايش نرخ بهره به منظور كنترل تورم هس��تند. به 
اين ترتيب سرمايه گذاران بازارهاي مالي و كالايي دنيا 
افزاي��ش 25 واحدي ديگر در نرخ بهره را تقريبا قطعي 
برآورد كردند. در عين حال اين صورت جلسه نشان داد 
كه فدرال رزرو مي تواند بيش از آنچه در گذشته برآورد 
مي شد، سياست انقباضي را اجرايي كند. افزايش نرخ 
اشتغالزايي در امريكا براي ماه ژانويه نشان داد كه فعلا 
سياست انقباضي به بازار كار آسيب نزده است، در كنار 
اين موض��وع داده هاي تورمي امريكا ب��راي ماه ژانويه 
نيز حاكي از مقاومت ت��ورم در برابر كاهش بود. به اين 
ترتيب ادامه سياست انقباضي در امريكا به منظور مهار 
تورم در دستور كار اعضاي فدرال رزرو قرار گرفت. عزم 
فدرال رزرو براي مهار تورم با افزايش بيشتر در نرخ بهره 
در حالي كه به افزايش ش��اخص دلار امريكا انجاميد، 
زمينه افت بهاي كاموديتي ها و قرمزپوشي بازارهاي مالي 
را فراهم كرد. به اين ترتيب ظرف يك هفته منتهي به 
روز جمعه 2۴ فوريه در معاملات آتي كامكس امريكا، 
مس 3/8 درصد از ارزش خود را از دس��ت داد، فلز روي 
3 درصد ارزان شد، آلومينيوم 2/2 درصد از ارزش خود 
را از دست داد و قلع با افت 0/8 درصدي مواجه شد. اين 
كاهش قيمت ه��ا در حالي رقم خورد كه ۱/2 درصد بر 

ارزش نيكل افزوده و سرب 2/8 درصد گران شد.



گروه راه و شهرسازي|  
نوس��ان هاي ش��ديد نرخ دلار به بازار ساخت و ساز مسكن 
نيز سرايت كرده اس��ت. اگر تا پيش از اين، در بررسي هاي 
ميداني بازار معاملاتي مسكن از زبان مشاوران املاك، نوسان 
لحظه اي قيمت معاملاتي واحدهاي مسكوني را در كنار خروج 
فروشندگان از بازار شب عيد شنيده بوديم، حالا فعالان صنعت 
ساختمان و انبوه سازان از بازتاب اثرات لحظه اي نوسان قيمت 
مصالح س��اختماني تحت تاثير نوسان شديد نرخ دلار طي 
هفته هاي اخير روي بازار ساخت و ساز خبر مي دهند. اين 
مساله سرمايه در گردش سازندگان را به شدت تحت تاثير قرار 
داده و منجر به خروج برخي از سازندگان از بازار ساخت و ساز 
يا تعطيلي موقت برخي از پروژه هاي ساختماني شده است. 
همه اين موارد، شرايطي را براي بازار ساخت و ساز ايجاد كرده 
است كه به گفته انبوه سازان مي توان »وضعيت اورژانسي« را 
بر آن نام نهاد؛وضعيتي كه بازار مسكن با تنفس مصنوعي 
زنده است.  پيش از اين نيز، مديران و فعالان ساختماني 91 
شركت بزرگ ساختماني از وخيم تر شدن اوضاع ساخت و ساز 
خبر داده و پيش بيني كرده بودند كه در صورتي كه تحولي 
در عرصه كلان اقتصاد صورت نگيرد، ركود ساخت و ساز در 
ماه هاي آتي نيز تكرار خواهد شد. از نظر فعالان اقتصادي در 
صورت ادامه دار بودن عدم ثبات نرخ ارز، كاهش تقاضا در بازار 
مسكن و همچنين محدوديت دسترسي به حامل هاي انرژي، 
شاهد ركود فزاينده و تشديد روند از بين رفتن پايداري اشتغال 
و تعطيلي واحدهاي توليدي در ماه هاي آتي خواهيم بود. به 
گفته فرشيد پورحاجت، عضو هيات مديره كانون انبوه سازان 
بخش خصوصي فعال در حوزه ساخت و ساز مسكن از افزايش 
قيمت ها خوشحال نيست و با افزايش قيمت دلار در كشور، 
سازندگان نيز در قيمت ها تجديدنظر مي كنند و قيمت ها را 
افزايش مي دهند. فرشيد پورحاجت در گفت وگو با ايسنا، در 
خصوص اثرگذاري نوسانات نرخ ارز بر بازار مسكن اظهار كرد: 
وضعيتي كه بازار مسكن كشور در شرايط كنوني دارد هيچ 
تفاوتي با وضعيت موجود در حوزه اقتصاد كلان كشور ندارد 
و هر اتفاقي كه در اثر نوسانات نرخ ارز در حوزه اقتصاد كلان 
رخ مي دهد بر بازار مسكن نيز اثرگذار است. وي با بيان اينكه 
بازار مسكن متاثر از اقتصاد كلان كشور دچار تلاطم است، 
افزود: آنچه كه بديهي است در ماه هاي اخير افزايش قيمت 
چشمگيري در مصالح ساختماني رخ داده است. به شكلي كه 
اگر شبانه نرخ دلار بالا رفته، قيمت مصالح ساختماني نيز مثل 
فولاد و باقي محصولات در همان زمان بالا رفته است. عضو 
هيات مديره كانون انبوه سازان با بيان اينكه در برخي از اقلام 
مصالح ساختماني از جمله مقاطع فولادي نرخ ها تا بيش از 
1۰۰ درصد افزايش داشته اند، گفت: مصالح ساختماني كه 

توسط صنوف عرضه مي شوند در چهارچوبي خاص افزايش 
قيمت دارند و باقي مصالح نيز متاث��ر از نرخ دلار لحظه اي 
افزايش قيمت دارند. پورحاجت عنوان كرد: شرايط كنوني 
بازار مسكن با توجه به نوسانات نرخ ارز اصلا شرايط مناسبي 
نيست و س��ازندگان از بازار مسكن خارج شده اند و ميلي به 
فروش ندارند؛ با افزايش قيمت دلار در كش��ور، سازندگان 
نيز در قيمت هاي ساختمان هاي خود تجديدنظر مي كنند و 
قيمت ها را افزايش مي دهند. وي افزود: اتفاقات بسيار سختي 
در حوزه مسكن در حال رخ دادن است كه بخش خصوصي 
فعال در اين حوزه مثل ديگر بخش ها دچار يك شرايط دشوار 
اورژانس��ي شده است و افق روش��ني نيز براي اين وضعيت 
مشاهده نمي شود. عضو هيات مديره كانون انبوه سازان با بيان 
اينكه بخش خصوصي فعال در حوزه ساخت و ساز مسكن از 
افزايش قيمت ها خوشحال نيست، گفت: بنگاه هاي اقتصادي 
بزرگ و كوچك كشور در حوزه توليد مسكن با ترس و واهمه 
در اين شرايط فعلي فعاليت دارند و اصلا نمي دانند كه براي 

آينده فعاليت اقتصادي خود چه كاري را بايد انجام دهند.

   فعاليت هاي ساختماني درجا زد!
به گزارش »تعادل«، شامخ كل ساختمان در ديماه سال جاري 
به عدد 42.3 رسيد، از اين رو، با توجه به اينكه عدد يادشده 
زير 5۰ است، وضعيت صنعت ساختمان در ماه مورد اشاره 
همچنان در حالت ركود قرار دارد. اين شاخص كه مويد ميزان 
فعاليت هاي انجام شده در صنعت ساخت وساز است، از مرداد 
ماه سال جاري تا ابتداي بهمن ماه كمتر از عدد 5۰ بوده است 
كه به معناي بدتر شدن وضعيت نسبت به ماه قبل است و اين 
در حالي است كه طرح انبوه سازي مسكن نيز از سوي دولت 
در دست پيگيري بوده است. با اين حال، شامخ كل ساختمان 
نشانه اي ديگر از عدم پيش��رفت انبوه سازي دولتي طي 16 
ماهه گذشته از استقرار دولت جديد به شمار مي رود. پيش از 
اين نيز برخي از اعضاي كميسيون عمران مجلس از در دست 
احداث بودن 166 هزار واحد مسكوني در چهارچوب طرح 
نهضت ملي مسكن خبر داده بودند. پس از اين اظهارات، طي 
ماه هاي اخير دولت آمار سراسري جديدي از ميزان پيشرفت 
پروژه هاي ملي اعلام نكرده اس��ت. بر اساس اين گزارش، در 
ديماه س��ال جاري، افزايش مولفه هاي »قيمت محصولات 
توليد شده و خدمات ارايه شده« و »قيمت خريد مواد اوليه 
يا لوازم مورد نياز« همانند آذر ماه سال جاري ناشي از كاهش 
تقاضا، تشديد تحريم ها و همچنين بي ثباتي نرخ ارز در چندماه 
گذشته است كه ركود تورمي شديد اين صنعت در ديماه را 
نشان مي هد. كاهش مولفه»ميزان استخدام و به كارگيري 
نيروي انس��اني« - طبق پيش بيني ص��ورت گرفته در ماه 

گذشته- نمايانگر از بين رفتن پايداري اشتغال در اين صنعت 
است. كاهش مولفه هاي »سرعت انجام و تحويل سفارش يا 
فرآيند كار« و »مصرف حامل هاي انرژي« در نتيجه شرايط 
اخير كمبود انرژي كشور و دشواري تامين سوخت جايگزين، 
مهم ترين مولفه مخل كسب و كار صنعت در ديماه به شمار 
مي رود. به گزارش »تعادل«، طي ديماه سال جاري، سرماي 
تقريبا غيرمنتظره اي اغلب استان هاي كشور را در برگرفت و به 
همين واسطه مصرف گاز خانگي به طور قابل توجهي افزايش 
يافت به گونه اي كه با تعطيل كردن برخي از كارخانه ها يا تزريق 
سوخت مازوت به نيروگاه هاي توليد برق كه باعث آلودگي 
شديد هواي كلان شهرها شد، دولت توانست بر معضل افت 
فشار گاز در شبكه گسترده گاز خانگي كشور فايق  آيد. در عين 
حال، مساله افزايش مصرف داخلي به معني ناديده انگاشتن 
وظيفه دولت ها در سرمايه گذاري صنعت گاز براي افزايش 
توان تامين گاز در كشور يا حتي صادرات نيست. همچنين 
به معني ناديده انگاش��تن وظيفه دولت ها در جست وجوي 
راهكارهاي فني و فرهنگي تعديل مصرف خانگي نيز نيست. 

بي گمان و به باور اغلب كارشناس��ان حوزه انرژي اين مساله 
كاملا قابل پيش بيني بوده و هست و از همين رو، احتمالا در 
زمستان سال آينده بار ديگر كشور دچار كمبود گاز خواهد 
شد. وضعيت صنعت برق نيز به دليل عدم پرداخت مطالبات 
بخش خصوصي و ناتواني آنها در سرمايه گذاري هاي جديد و 
در نتيجه فرسوده و ناكارآمد شدن نيروگاه هاي برق كشور در 
شرايط مطلوبي قرار ندارد و طي سال هاي اخير در تابستان ها 
كه ميزان مصرف برق مردم به واسطه استفاده از كولر و لوازم 
خنك كننده افزايش مي يابد، كشور با مشكل كمبود برق و 
خاموشي هاي اجباري مواجه بوده است. خاموشي هايي كه 
همچون كمبود گاز، اغلب دامن صنايع را گرفته است و به رشد 

اقتصاد و فعاليت هاي توليدي آسيب رسانده است.

   نقش موثر دلار يا رشد نقدينگي؟
اگر چه در چهلمين گزارش شامخ كل ساختمان از نظرات 
مديران و فعالان ساختماني به اثر و نقش نوسان هاي دلار در 
ساخت وساز و افزايش بسيار شديد »قيمت خريد مواد اوليه 

يا لوازم خريداري شده« اشاره شد، اما نرخ دلار خود تابعي از 
شرايط كلي اقتصاد و سياست ايران و به ويژه رشد پايه پولي و 
افزايش حجم نقدينگي در كشور است. مساله اي كه در كسري 
بودجه دولت و رشد نامتقارن هزينه ها در برابر افت توان مالي 
دولت ريش��ه دارد. از نگاه اقتصاددانان راه حل ريشه اي اين 
معضل، اصلاحات ساختاري بودجه و كنترل سيستماتيك 
هزينه هاي دولت است. چه آنكه با افزايش حجم نقدينگي، 
ارزش پول ملي تضعيف مي ش��ود و در برابر آن قيمت همه 
كالاها و از جمله نرخ دلار افزايش مي يابد. در اين حال، ذكر 
اين نكته ضروري است كه نرخ دلار طي چند ساله اخير به 
نماگر انتظارات تورمي در اقتصاد ايران تبديل شده است و 
جامعه و تمام صنوف نسبت به افزايش نرخ دلار واكنش 
نشان مي دهند. به گزارش »تعادل«، در ديماه نرخ دلار صرفا 
حدود 8 درصد افزايش يافته است، اما به واسطه جهش هاي 
اخير خود به ويژه جهش دلار در آذرماه، توانسته نرخ مواد 
اوليه و مصالح ساختماني را آنگونه كه فعالان ساختماني 

اشاره كرده اند، به طرز چشمگيري رشد دهد.
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پيش فروش متري مسكن
 در پايتخت

بازار پيش فروش متراژهايي از يك آپارتمان به چند نفر 
در تهران گرم ش��ده و اين نوع معاملات عمدتا توسط 
تعاوني ها در منطقه 22 انجام مي شود. در اين فرآيند 
افرادي كه قادر به خريد ش��ش دان��گ يك آپارتمان 
نيستند، براي حفظ ارزش پول و سرمايه گذاري در بازار 
مسكن، سهام خريداري مي كنند. به گزارش »تعادل«، 
پيش فروش متري آپارتمان در شرايطي تبليغ و ترويج 
مي شود كه ش��هرداري تهران در طرح مشابهي قرار 
اس��ت، در زمين هاي متعلق به خود، از طريق جلب و 
جذب س��رمايه گذار، چندين هزار پروژه مشاركتي را 
تعريف كند و همزمان با هدف تامين منابع مالي مورد 
نياز براي ساخت اين پروژه ها، پيش فروش متري آنها را 
نيز در دستور كار قرار داده است تا از سويي، قدرت خريد 
متقاضيان، با خريد مت��ري و جزيي از كل واحدهاي 
مسكوني طي سه سال آينده )پايان پروژه ها( حفظ شود 
و از س��وي ديگر، بخشي از تامين مالي پروژه ها به اين 
شكل صورت گيرد. با اين حال، خارج از اين پروژه هاي 
ش��هرداري كه هنوز هم احداث آنها آغاز نشده است، 
وضعيت پيش خريد مسكن به ويژه در شرايط بحراني 
كنوني مناسب نيست، به گونه اي كه به گفته مسوولان 
شهري هم اينك 25 هزار پرونده قضايي كلاهبرداري 
در اين عرصه تشكيل شده است.  به گزارش ايسنا، با 
كاهش توان متقاضيان به تدريج تقاضا براي پيش خريد 
متراژ مش��خصي از يك آپارتمان افزايش يافته است. 
فروش سهام پروژه هاي مسكوني از سوي تعاوني ها و 
سازندگان سال هاست كه در كشور اجرا مي شود اما تا 
قبل از نوسانات سال هاي اخير رونق چنداني نداشت. 
سازندگان از طريق واگذاري امتياز متراژهاي مشخصي 
از پروژه هاي مسكوني و تجاري خود به افراد مختلف، 
نقدينگي لازم را براي تكميل طرح ها جذب مي كنند. 
در بين آگهي هاي منطقه 22 تعداد قابل توجهي آگهي 
فروش سهام مس��كن ديده مي شود. با توجه به متراژ 
بالاي واحدهاي مس��كوني اين منطقه و عدم تناسب 
ت��وان خريد متقاضيان با نرخ ه��اي موجود، برخي از 
پروژه ها به صورت متري به فروش مي رسد. مكانيزم 
معاملات بدين صورت است كه متراژ مشخصي از واحد 
مسكوني در قالب سهام عرضه مي شود. به طور مثال 
يك واحد 2۰۰ متري براي پيش فروش عرضه مي شود 
و چهار ف��رد مختلف هركدام 5۰ متر از اين واحد را به 
صورت سهام خريداري مي كنند. قيمت تعيين شده 
معمولا پايين تر از نرخ هاي موجود در بازار است كه البته 
به صورت علي الحساب تعيين مي شود. در آينده ممكن 
است با ضرايبي درخصوص انتخاب طبقه، انشعابات، 
مشاعات و پاركينگ، قيمت آپارتمان مورد نظر افزايش 
يابد كه متقاضي بايد اين اختلاف قيمت را بپردازد. با 
تكميل پروژه، هريك از چهار نفر مي توانند سهام خود 

را از آپارتمان مدنظر با نرخ روز در بازار عرضه كنند.

رشدنرخدلارنفسسازندگانراگرفت

ساخت و ساز در وضعيت اورژانسي



در ابتداي س��ال ۲۰۲۲، بيت كوين هم گام با دارايي هاي 
پرنوسان ديگر در تلاش براي رشد قيمت بود؛ اما مشكلات 
نقدينگي و رسوايي هاي مالي دنياي كريپتو درنهايت باعث 
شد پادشاه ارزهاي ديجيتال اين سال را با ۶۴درصد افت 
قيمت به پايان برساند. اما پس از سقوط آزاد بيت كوين، 
برخي نشانه ها حاكي از احتمال آغاز روند صعودي بالقوه اي 
هستند.  بااين حال، پادشاه ارزهاي ديجيتال از ابتداي سال 
جديد ميلادي تاكنون تلاش كرده است تا وضعيت قرمز 
سال ۲۰۲۲ خود را جبران كند. درحال حاضر بيت كوين 
با قيمت نزديك به ۲3 هزار دلار معامله مي شود. باوجود 
اين ، اين دارايي كمتر از سه  ماه پيش شاهد كمترين ارزش 
خود در س��ال ۲۰۲۲ بود و به 15 هزار و ۶۰۰  دلار رسيد. 
شايان ذكر است كه بهترين عملكرد بيت كوين در سال 
گذش��ته ميلادي اوايل بهار بود كه ۴8 هزار دلار قيمت 
داشت. درحال حاضر طبق داده هاي كوين ماركت كپ، 
بيت كوين با سلطه حدوداً ۴1.۴درصدي و ارزش بازاري 
نزديك به ۴۴3ميليارد دلار مثل هميشه در رتبه اول 
جدول ارزه��اي ديجيتال جاي گرفته اس��ت. اين در 
حالي است كه برترين دارايي ديجيتال بازار درمقايسه با 
نوامبر۲۰۲1 دچار افت ارزش ۶۷درصدي شده و حدود 

نيمي از سرمايه گذارانش را متضرر كرده است.

پيشبينيقيمتبيتكوين
يكسالپيشازهاوينگ

س��ال ۲۰۲3 قرار اس��ت زمينه س��از روي��داد هاوينگ 
)نصف شدن نرخ عرضه كوين( بعدي در اواسط سال ۲۰۲۴ 
باشد؛ رويدادي كه هميشه باعث رشد ارزش بيت كوين شده 
است. از نظر تاريخي، رفتار بازار بيت كوين پيش از هاوينگ 
و پس از آن از الگوي تقريباً مشابهي پيروي مي كند. دليل 
اين امر كاهش سرعت ورود واحدهاي جديد بيت كوين به 
چرخه بازار است كه موجب ارزشمندترشدن كوين هاي 
موجود در بازار مي شود. در الگوي تاريخي، معمولاً يك ونيم 
سال پيش از هاوينگ بعدي، بيت كوين به كف قيمت خود 
مي رس��د. در حال حاضر، حدود 18 ماه با هاوينگ بعدي 
فاصله داريم؛ پس طبق داده هاي تاريخي، مي توانيم انتظار 
داشته باشيم كه بيت كوين تقريباً در كف قيمت خود معامله 
شود يا اندكي از آن عبور كند. درهرصورت، ريسك خريد 
اين دارايي ديجيتال فعلًا در حد كمينه است و مي توان به 
اميد رشد قيمت وارد بازار شد. مساله مهم تر، توجه به رفتار 
بيت كوين درست پيش از رويداد هاوينگ است. معمولًا 
قيمت بيت كوين در روزهاي نزديك به هاوينگ به نصفِ 
بيش��ترين قيمت تاريخي خود مي رسد. اگر اين بار هم با 

اين الگو پيش برويم، باتوجه به رك��ورد تاريخي ۶9 هزار 
دلاري بيت كوي��ن در نوامبر۲۰۲1، انتظ��ار داريم در مه 
۲۰۲۴ قيمت 3۴ هزار دلاري اين ارز ديجيتال را ش��اهد 
باشيم.براي رس��يدن به اين محدوده قيمت، بيت كوين 
احتمالًا در س��ال ۲۰۲3 در كانالي صعودي به سمت ۴۰ 
هزار دلار پيش خواهد رفت. با اين همه، اگر عواملي مانند 
رشد نرخ بهره و تورم را در نظر بگيريم، بعيد به نظر مي رسد 
اين روند صعودي آرام و باثبات طي شود. بنابراين، مي توان 
احتمال تلاطم هاي مكرر بازار را پررنگ تر در نظر گرفت. 
دراين ميان، بايد به عوامل مو ثر ديگر نيز گوشه چش��مي 
داشته باشيم. از نظر تاريخي، بيت كوين پس از سپري كردن 
سال نزولي به ميانگين بازده ۷۰درصدي مي رسد. در اين  
صورت با توجه به روند نزولي سال پيش، مي توانيم انتظار 
داشته باشيم كه قيمت اين ارز ديجيتال در سال ۲۰۲3 

به طور متوسط تا ۲8 هزار دلار پيش برود.

عواملموثربرپيشبينيقيمتبيتكوين
به طور كلي، بيت كوين و ساير ارزهاي ديجيتال برمبناي 
تعادل عرضه وتقاضا كار مي كنند. هرچه تقاضا براي دارايي 
ديجيتال بيشتر شود، ارزش آن افزايش مي يابد. درمقابل 
با عرضه و فروش گسترده، ش��اهد كاهش ارزش دارايي 
هس��تيم. يكي از عواملي كه س��بب افزايش تقاضا براي 
بيت كوين مي شود، ميزان پذيرش اين كوين ديجيتال 
نزد افراد، كسب وكارها، سازمان ها و دولت هاست. افزايش 
پذيرش بيت كوي��ن دركنار روي��داد هاوينگ، مي تواند 
بر رش��د ارزش بيت كوين تأثير بسزايي بگذارد. پيش تر 
اشاره كرديم كه هاوينگ سبب كاهش نرخ عرضه كوين 
و كاه��ش ميزان بيت كوين درگردش مي ش��ود. اين در 
حالي است كه اخبار پروژه هاي جديد و رقابت تنگاتنگ 
آلت كوين هاي برتر بازار با بيت كوين، هميشه مي تواند كار 
پذيرش كوين اول بازار را با دشواري همراه كند. بااين حال، 
معادله رشد قيمت بيت كوين متغيرهاي ديگري هم دارد. 
علاوه بر مس��ائل داخلي صنعت كريپتو، عوامل بيروني 
همچ��ون رويكردهاي اقتصادي دولت ه��اي قدرتمند 
مي تواند به طورپيچيده بر ميزان تمايل سرمايه گذاران 
به بازار بيت كوين اثرگذار باش��د. سياس��ت افزايش نرخ 
بهره بانكي ف��درال رزرو ايالات متح��ده يكي از عواملي 
اس��ت كه مي تواند مستقيماً بر بازار بيت كوين و ارزهاي 
ديجيت��ال تأثير بگذارد. از يك س��و، افزايش نرخ بهره با 
كاهش ارزش فيات همراه است كه مي تواند ريسك پذيري 
سرمايه گذاران براي مشاركت در بازارهاي پرخطري مثل 
بيت كوين را كمتر كند و از سوي ديگر، كاهش پيوسته 

ارزش فيات در بلندمدت مي تواند به نفع بيت كوين باشد؛ 
زيرا سرمايه گذاران براي پوشش ريسك كم ارزش شدن 
پول هاي فيات خود، ترجيح مي دهند ارزش سرمايه شان 
را در قالب دارايي ضدتورمي مانند بيت كوين ذخيره كنند. 
دركنار س��اير عوامل بيروني، نبايد از قانون گذاري هاي 
جديد و وضع ماليات هاي سنگين روي ارزهاي ديجيتال 
هم غافل شويم كه مي تواند تمايل به ورود سرمايه  به بازار 
بيت كوين يا انگيزه ماينرها براي ادامه فعاليت را كمتر كند.

تحليلگرانوپيشبينيقيمتبيتكوين
درسال۲۰۲۳

تيم دريپر ميلياردر سرمايه گذار، يكي از پيش بيني هاي 
خوش بينانه  درباره قيمت بيت كوين در سال ۲۰۲۲ را مطرح 
 كرد. دريپر ارزش اين ارز ديجيتال را تا پايان سال در نقطه

 ۲5 ه��زار دلار ارزيابي مي ك��رد. او در ماه نوامبر گفت كه 
جدول زماني رسيدن بيت كوين به ۲5 هزار دلار در نظر او 
طولاني تر شده و تا اواسط سال ۲۰۲3 ادامه خواهد يافت. 
دريپر حتي پس از سقوط صرافي FTX تأكيد كرد كه اين 
كوين باز هم به ۲5 هزار دلار خواهد رسيد. البته بيت كوين 
براي رسيدن به اين نقطه بايد شاهد رشدي 1,1۰۰درصدي 
باش��د. به گفته دريپر، با وجود كاه��ش قيمت ها و حجم 
معاملات، دلايلي وجود دارد كه مي توانيم استدلال كنيم 
بازار به كف قيمت خواهد رس��يد و بزودي دوباره جهش 
خواهد كرد. مانند بسياري از تحليلگران ديگر، تيم دريپر 

تأثي��ر هاوينگ س��ال ۲۰۲۴ را مثب��ت ارزيابي مي كند. 
بااين حال، به نظر مي رسد او بحران نقدينگي صنعت كريپتو 
را ناديده گرفته است كه با فروپاشي صرافي FTX تشديد 
شد. دريپر در مصاحبه اش نيز افزود كه به عقيده او، هم زمان 
با رشد بيت كوين برخي از كوين هاي ضعيف تر در رقابت 
بازار ارزهاي ديجيتال شكست مي خورند و نابود مي شوند. بد 
نيست اشاره كنيم دريپر سرمايه گذاري هاي بسيار موفقي 
روي شركت هاي فناوري همچون تسلا و اسكايپ و بايدو 
كرده است. دريپر پيش بيني مي كرد قيمت بيت كوين تا 
سال ۲۰1۷ به 1۰ هزار دلار برسد؛ اما ركورد ۲۰ هزار دلاري 

سال ۲۰1۷ حتي دريپر را هم متعجب كرد.

استانداردچارترد:۵,۰۰۰دلار
طبق پيش بيني بان��ك بزرگ و چندمليت��ي بريتانيا، 
استاندارد چارترد، اتفاقات ناگوار براي بيت كوين هنوز 
پايان نيافته اس��ت. اين بانك 5دس��امبر در يادداشت 
تحقيقاتي خود نوش��ت كه بيت كوين ممكن اس��ت تا 
5,۰۰۰ دلار سقوط كند. درحال حاضر، قيمت بيت كوين 
براي لمس محدوده 5,۰۰۰ دلار بايد ۴,5۰۰درصد افت 
كند. اريك رابرتسِن، مدير بخش تحقيقات بين المللي 
بانك چارترد، در يادداشتي اظهار كرد كه با كاهش ارزش 
سهام شركت هاي فناوري، بيت كوين هم ارزش خود را از 
دست مي دهد. او بحران نقدينگي را يكي از مشكلات اصلي 
صرافي ها و شركت هاي ارز ديجيتال مي داند و معتقد است 
اين عامل به تنهايي براي ورشكستگي هاي بيشتر و تداوم 
كاهش اعتماد سرمايه گذاران به دارايي هاي ديجيتال 
كافي است. او با پيش بيني افزايش 3۰درصدي قيمت 
طلا و رس��يدن ارزش آن به ۲,۲5۰ دلار براي هر اونس، 
بيت كوين را نقطه مقابل اين فلز زرد دانست. رابرتسِن در 
توضيح پيش بيني خود گفت كه سرمايه گذاران احتمالًا 
ط��لا را به عنوان ذخي��ره ارزش ب��ه بيت كوين ترجيح 
مي دهند و براي درامان ماندن از بي ثباتي بازار سهام، به 

خريد كالاي گران بهايي همچون طلا روي مي  آورند.

ماركموبيوس:1۰هزاردلار
پيش بيني سرمايه گذار كهنه كار، مارك موبيوس، از روند 
قيمت بيت كوين در س��ال ۲۰۲۲ درست از آب درآمد. 
در م��اه مي و زماني كه بيت كوين بي��ش از ۲8 هزار دلار 
معامله مي شد، موبيوس سقوط قيمت تا ۲۰ هزار دلار 
را پيش بيني كرده بود. ناگفت��ه نماند پيش بيني اوليه 
او براي سال ۲۰۲۲ س��قوط تا 1۰ هزار دلار بود. اگرچه 
فروشندگان و معامله گران نزولي بيت كوين نتوانستند با 
فشار فروش قيمت اين دارايي را تا 1۰ هزار دلار كاهش 
دهند، موبيوس همچنان به پيش بيني خود پايبند است. 
او اعتقاد دارد كه قيمت نهايتاً تا سال ۲۰۲3 به 1۰ هزار دلار 
خواهد رسيد. موبيوس افزايش نرخ بهره بانكي و اعِمال 
سياست هاي مالي سختگيرانه تر فدرال رزرو را عامل اصلي 
اين سقوط دانست. به عقيده موبيوس، در چنين شرايطي 
سرمايه گذاران به دنبال دارايي اي هستند كه نگه داري يا 
خريد آن با پرداخت سود مداوم همراه باشد. هدف از اين 
اقدام سرمايه گذاران محافظت درمقابلِ افزايش نرخ بهره از 
سرمايه است؛ اما به گفته اين سرمايه گذار حرفه اي، صِرف 

نگه داري بيت كوين نمي تواند سودآور باشد.

كارولالكساندر:۵۰,۰۰۰دلار
يكي از اساتيد اقتصاد در دانشگاه ساسكس به نام كارول 
الكس��اندر از پيش بين��ي خود مبني ب��ر كاهش قيمت 
بيت كوين تا 1۰ هزار دلار در سال ۲۰۲۲ چندان دور نبود. 
الكس��اندر اكنون خود را براي صعود قيمت آماده كرده 
است؛ البته وي دلايل خاصي را هم براي اين رشد قيمت 
مطرح مي كند. او به آثار دومينوواري اش��اره مي كند كه 
پس از سقوط صرافي FTX در صنعت كريپتو به راه افتاد. 
پيش بيني الكساندر رشد قيمت تا 3۰ هزار دلار در سه ماهه 
اول و س��پس صعود تا 5۰ هزار دلار در س��ه ماهه سوم يا 
چهارم است. به عقيده الكساندر، از آن جا كه بازار سال ۲۰۲3 
مديريت شده رشد خواهد كرد، در سال جديد ميلادي با 
حباب قيمت و شيب صعودي تند مواجه نخواهيم بود. او 
توضيح مي دهد: »احتم��الًا يكي دو روند صعودي پايدار 
با چند دوره بازار رِنج و احتمالًا چند س��قوط كوتاه مدت 
قيمت را شاهد خواهيم بود.« طبق استدلال الكساندر، 
كاهش حجم معاملات تريدرهاي خُرد مي تواند سبب شود 
نهنگ هاي بازار دست  به  كار شوند و براي تقويت بازار شروع 
به جمع آوري كوين كنند. گفتني است طبق داده هاي 
شركت فين تك ريورفايننش��ال، 9۷ آدرس كيف پول 
بيت كوين حاوي 1۴.15درصد از عرضه كل اين دارايي 
هستند و مي توانند تأثير فراواني بر بازار بگذارند. صنعت 
ارزهاي ديجيتال سال ميلادي نااميدكننده اي را پشت سر 
گذاش��ت و با ورشكس��تگي و خروج پروژه هاي مطرح 
كريپتويي، بيش از 1.3تريليون دلار سرمايه طرفداران 
خود را بر باد داد. بيت كوين نيز مشابه اكثر كوين هاي برتر 
بازار، شرايط جالبي را تجربه نكرد و درمقايسه با اواخر سال 
۲۰۲1 بيش از ۶۴درصد دچار افت شد. در چنين شرايطي، 
احتمالًا بسياري از معامله گران در تكاپو براي پيش بيني 
قيمت بيت كوين در سال جديد ميلادي هستند تا بتوانند 

بهترين تصميم را براي سال جديد بگيرند. 
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امضايتفاهمنامههمكاري
همراهاولوسازمانمديريتبحران
هم��راه اول و س��ازمان مديريت بح��ران براي كاهش 
خسارات مالي و جاني با به كارگيري فناوري هاي نوين 
تفاهمنامه همكاري امضا كردن��د. به گزارش اداره كل 
ارتباطات ش��ركت ارتباطات س��يار ايران، صبح امروز 
سه ش��نبه 9 اس��فند 1۴۰1، در مراس��مي با حضور 
مهدي اخوان بهاب��ادي مديرعامل همراه اول و محمد 
حسن نامي رييس س��ازمان مديريت بحران كشور در 
خصوص همكاري براي كاهش خسارات مالي و جاني 
با به كارگي��ري فناوري هاي نوين تفاهم نامه همكاري 
امضا كردند. در اين مراسم كه در برج همراه برگزار شد، 
دو طرف متعهد شدند در حوزه هاي علمي، پژوهشي 
و اجرايي ب��ا به كارگيري فناوري ه��اي نوين در حوزه 
مديريت بحران همكاري كنند. بحران و بلاياي طبيعي، 
سالانه خسارات جاني و مالي بسياري را به كشورها وارد 
مي كند. فناوري هاي نوين به كشورها كمك مي كند تا 
با اطلاع بهنگام، خسارات را تا حد امكان كاهش داده و 
در كمترين زمان، شرايط موجود را احيا كند. طراحي و 
توسعه سامانه هاي ديجيتال و هوشمند جهت به كاربري 
در حوزه خدمات رس��اني و مديريت حوادث و سوانح، 
اطلاع رس��اني به افراد محلي در شرايط بحران و اعلام 
هشدار به شهروندان با آلارم صوتي متفاوت، ايجاد دكل 
مخابراتي با كاربري دو منظوره س��يگنالينگ بحران و 
ارتباطات سيار، برقراري ارتباطات پايدار، بهره برداري 
از زيرس��اخت هاي فني موجود، ارايه خدمات آموزش 
همگاني از جمله خدمات مطرح در اين تفاهمنامه است. 

آغازفروشسيمكارتهاي
همراهاولباهدايايديجيتاليويژه

هم��راه اول در اس��تقبال از به��ار طبيع��ت، فروش 
سيم كارت هاي دايمي و اعتباري با هداياي ويژه 1,5 تا 
۲ ميليون توماني در قالب اعتبار ديجيتال را آغاز كرد.

به گزارش اداره كل ارتباطات شركت ارتباطات سيار 
اي��ران، هم��راه اول در آخرين روزهاي س��ال 1۴۰1 
طرح ويژه فروش سيم كارت هاي دايمي و اعتباري با 
»هداياي ديجيتال��ي« را اجرا مي كند تا علاقه مندان 
عضويت در خانواده بزرگ و معتبر همراه اول، با دست 
پر به اس��تقبال نوروز 1۴۰۲ بروند. در اين طرح ويژه 
به تمامي خريداران س��يم كارت دايمي هديه ويژه ۲ 
ميليون توماني و سيم كارت اعتباري هديه ويژه 1,5 
ميليون توماني اعتبار خدمات زندگي ديجيتال ارايه 
مي شود. اين هديه شامل اعتبار يا تخفيف هاي ويژه 
براي اس��تفاده از اپليكيش��ن هاي جذاب و كاربردي 
در حوزه هاي س��فر و گردش��گري )توريسم(، تفريح 
و سرگرمي، فروش��گاه اپليكيش��ن هاي اندرويدي، 
دوره هاي آموزش��ي، بيمه خودرو، خدمات در منزل 
و سلامت ديجيتال مي شود. مشتركان پس از خريد 
سيم كارت جديد در بازه زماني 9 تا ۲8 اسفند 1۴۰1 
و فعالس��ازي آن، مي توانند براي دريافت هديه خود 
وارد اپليكيش��ن »همراه من« شده و سپس به بخش 
»خدم��ات« و »خدمات زندگي ديجيتال« بروند.  در 
بخش مذكور كدهاي اعتبار يا تخفيف اختصاصي 
براي هر يك از اپليكيشن ها و پلتفرم هاي ديجيتالي 
حاض��ر در اين طرح به متقاضي ارايه مي ش��ود كه 
مي توان كدهاي مذكور را در اپليكيشن موردنظر وارد 

و براي ثبت سفارش يا دريافت خدمات اقدام كرد.

پسازسقوطآزادبيتكوين،برخينشانههاحاكيازاحتمالآغازروندصعوديبالقوهايهستند

اميد به چشم انداز مثبت ارزهاي ديجيتال

فراخوانمناقصهعمومیيکمرحلهای
شرکت آب و فاضلاب استان چهارمحال و بختیاری در نظر دارد به استناد قانون برگزاری مناقصات، نسبت به برگزاری مناقصه و انتخاب پیمانکار 
واجد شرایط از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت اقدام  نماید. کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد 
مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir  انجام خواهد شد.

نوبت اول
شناسه آگهي : 1464296

روابط عمومی و آموزش همگانی شرکت آب و فاضلاب استان چهارمحال و بختیاری

شرکت آب و فاضلاب
 استان چهارمحال و بختیاری

در مصرف آب صرفه جویی کنیم

مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه: از ساعت 11  تاریخ 1401/12/10  لغایت ساعت 19 تاریخ  1401/12/14
مهلت زمانی ارائه پیشنهاد: تا ساعت 19 تاریخ 1401/12/24

زمان بازگشایی پاکت ها: ساعت 9  تاریخ 1401/12/25
تاریخ اعتبار پیشنهادات: سه ماه ) 90 روز ( از تاریخ آخرین مهلت ارائه پاکت پیشنهاد قیمت.

اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گذار جهت دریافت اطلاعات بیشتردر خصوص اسناد مناقصه و ارائه پاکت الف: 
شهرکرد - میدان قدس -  روبروی پارک لاله -  شرکت آب و فاضلاب استان چهارمحال و بختیاری 

کد پستی 8814649913                       تلفن : 33334044 – 038 داخلی 209

مبلغ برآورد اجرای موضوع مناقصهردیف
کار )ریال(

ضمانت نامه شرکت در 
فرآیند ارجاع کار )ریال(

واگذاری امور نقلیه ستاد شرکت آب و فاضلاب استان چهارمحال و بختیاری در 1
10،090،080،000505،000،000سطح استان و خارج از استان به تعداد 8 دستگاه سواری )تجدید دوم(

انجام خدمات تعمیر و نگهداری از تاسیسات آب شرب شهرهای شهرستان 2
17،760،000،000888،000،000فارسان )تجدید(

10،542،279،529528،000،000عملیات حصارکشی مخزن فرادنبه – شهرستان بروجن 3

آگهیتجديدمناقصهعمومیيکمرحلهای
شماره14۰1-1-۲

شرکت مخابرات ایران -  منطقه کردستان در نظر دارد خرید تجهیزات DSLAM همراه با ملزومات خود را برابر اسناد و مدارک معامله از طریق مناقصه عمومی یک 
مرحله ای به پیمانکاران واجد شرایط و ذیصلاح حقوقی واگذار نماید. متقاضیان شرکت در مناقصه می توانند به آدرس: استان کردستان -  شهرستان سنندج ـ 
خیابان جام جم ـ ساختمان سـتادی مخابرات منطقه کردستان -  طبقه سوم -  واحد دبیرخانه مراجعه و با تسلیم رسید بانکی بمبلغ 200,000 ریال واریزی به 
حساب شماره 0106112936000 سیبا نزد بانک ملی شعبه مرکزی سنندج در وجه شرکت مخابرات ایران ـ مخابرات منطقه کردستان، اسناد مناقصه را دریافت 

نموده و با توجه به مفاد آن پیشنهاد قیمت خود را تنظیم و ارائه نمایند.
1ـ آدرس محل تحویل پاکتها: سنندج ـ خ جام جم ـ ساختمان ستادی مخابرات منطقه کردستان ـ ط سوم ـ واحد دبیرخانه

2ـ سپرده شرکت در مناقصه:  650/000/000 ریال
3ـ تاریخ فروش اسناد معامله: از تاریخ 1401/12/10 لغایت 1401/12/17

4ـ آخرین تاریخ ارسال پاکتهای پیشنهادی: 1401/12/23
5ـ تاریخ بازگشایی پاکتهای الف، ب و ج: 1401/12/24

ضمنا اسناد مناقصه در وب سایت www.kordestan.tci.ir موجود می باشد. در صورت تهیه اسناد از طریق وب سایت مذکور، ارائه فیش واریز هزینه فروش 
اسناد الزامی و بایستی به ضمیمه اسناد مناقصه ارائه گردد. مضافاً متقاضیان واجد شرایط می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 33612322 با 

کد 087 تماس حاصل نمایند. ضمناً هزینه انتشار آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد.    

شرکت مخابرات ایران )سهامی عام(
منطقه کردستان

شرکت مخابرات ایران - منطقه کردستان

آگهيفراخوانمناقصهعموميدومرحلهای
همراهباارزيابیکيفیيکپارچه

شركت مجتمع گاز پارس جنوبي در نظر دارد اقلام مورد نیاز خود را با شرایط ذیل بصورت برگزاری مناقصه عمومي دو مرحله ای از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )سامانه ستاد( تامین نماید:

شرکت ملی گاز ایران
شركت مجتمع گاز پارس جنوبي

نوبت اول 

روابط عمومي شركت مجتمع گاز پارس جنوبي

شناسه آگهي : 1463485

بدیهی است کلیه فرآیند برگزاری مناقصه الکترونیکی از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )سامانه ستاد( به نشانی: WWW.SETADIRAN.IR انجام می پذیرد وبه پیشنهاد های خارج 
از سامانه ستاد هیچگونه ترتیب اثری داده نخواهد شد و مناقصه گران بایستی نسبت به ثبت نام در سامانه ستاد و دریافت گواهی امضاء الکترونیکی اقدام نمایند.

مناقصه گران مي توانند جهت كسب اطلاعات بیشتر به سایت سامانه ستاد مراجعه و یا با شماره تلفن های 2218-2277-07731312220 تماس حاصل فرمایند. 4
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تعادل|
وزير اقتصاد پس از اينكه سياست هاي ارزي دولت در 
مديريت بازار ارز را شكست خورده ديد، دست به دامان 
بخش خصوصي شد. او در نشست شوراي گفت وگوي 
دولت وبخش خصوصي، مدعي شد كه نوسانات ارزي 
خارج از قاعده بود ودول��ت تلاش كرده با تغييراتي در 
سياست هاي ارزي كش��ور، بر آن افسار بزند، ما شاهد 
اثرات مس��تقيم افزايش بهاي ارز بر بهاي تمام ش��ده 
انواع محصولات و خدمات در داخل هستيم. از اين رو، 
براي موفقيت در مسيري كه پيش گرفتيم بايد بيش از 
گذشته در تعامل و همفكري با بخش خصوصي باشيم 
تا با هزين��ه و زمان كم تري، ثبات را به اقتصاد كش��ور 
برگردانيم. از اين رو، اين عضو كابينه دولت سيزدهم، 
از بخش خصوصي درخواست كرد كه ظرف 48 ساعت 
بسته پيش��نهادي و راهكارهاي خود را ارايه دهد تا در 
نشس��تي با حضور معاون اول رييس جمه��ور، وزراي 
اقتصادي و رييس كل بانك مركزي تشريح شود. رييس 
اتاق هم در واكنش به اين پيش��نهاد به حذف نماينده 
اتاق ايران از جلسات كميته اقدام ارزي كه چند ماهي 
اس��ت محل برگزاري آن به بانك مركزي منتقل شده 
است، انتقاد كرد. »قطع جريان تخصيص ارز قابل انتقال 
براي كالاهاي اساسي وارداتي توسط بخش خصوصي، 
تبعيض گس��ترده براي واردات كالاهاي اساسي بين 
ش��ركت هاي دولتي و خصوصي، اعمال قيمت هاي 
دس��توري علي رغم آزادس��ازي نرخ ارز و آسيب هاي 
ناش��ي از پيمان س��پاري براي ص��ادرات محصولات 
كشاورزي« در اين نشست مورد انتقاد بخش خصوصي 
بود. متناسب با انتقادات ارايه شده، »تعامل موثر وزارت 
كش��اورزي با بانك مركزي« و »توجه به پيشنهادها 
و نقطه نظرات��ي كه از طرف بخ��ش خصوصي مطرح 
مي ش��ود«، دو نكته اي بود كه فعالان اقتصادي براي 

حل چالش پيش آمده پيشنهاد دادند. 

    انتقاد از حذف نماينده بخش خصوصي 
در جلسات كميته اقدام ارزي

صدوشانزدهمين و آخرين نشست شوراي گفت وگو در 
سال 1401 برگزار شد. در اين نشست ضمن تصويب 
اعضا مبني بر تهيه بسته پيشنهادي از سوي دبيرخانه 
ش��وراي گفت وگو درباره راهكارهاي بازگش��ت ثبات 
به بازار ارز ظرف 48 س��اعت آينده، مشكلات و مسائل 
مربوط به حوزه كشاورزي مطرح و بررسي شد.متناسب 
با طرح موضوعات حوزه كشاورزي در اين نشست، وزير 
جهاد كشاورزي هم حضور پيدا كرد. احسان خاندوزي، 
رييس ش��ورا و وزير اقتصاد با اش��اره ب��ه تلاطم هاي 
اخير ارزي و اثر مس��تقيم آن بر رون��د فعاليت تجار و 
توليدكنندگان، گف��ت: در اين مدت دولت تلاش كرد 
تا بر اين نوسانات خارج از قاعده افسار بزند، متناسب با 
آن تغييراتي در سياست هاي ارزي كشور ايجاد كرد كه 
اميدواريم اين تغييرات به برگشت ثبات كمك كند؛ اما 
شاهد اثرات مستقيم اين افزايش بهاي ارز بر بهاي تمام 

شده انواع محصولات و خدمات در داخل نيز هستيم.
او ا دامه داد: براي موفقيت در مسيري كه پيش گرفتيم 
بايد بيش از گذش��ته در تعام��ل و همفكري با بخش 
خصوصي باش��يم تا با هزينه و زم��ان كم تري، ثبات را 
به اقتصاد كشور برگردانيم. وزير اقتصاد پيشنهاد داد: 
دبيرخانه شوراي گفت وگو در راستاي مديريت بازار ارز و 
قيمت هاي داخلي، پيش نويس تهيه و پيشنهادهاي خود 
را ارايه دهد و از معاون اول رييس جمهور نيز مي خواهيم 
تا اين متن پيش��نهادي در جلس��ه اي با حضور وزراي 
صنعت، معدن و تجارت، جهاد كشاورزي و ساير وزراي 
مرتبط در كنار رييس كل بانك مركزي ارايه شود تا به 
جمع بندي مشتركي برسيم بر اساس اظهارت خاندوزي 
اين بس��ته بايد ظرف 48 ساعت آينده تهيه شود تا در 

اسرع وقت طي نشستي آن را بررسي و نهايي كنيم.

در واكنش به پيشنهادي كه از سوي وزير اقتصاد مطرح 
ش��د، غلامحس��ين ش��افعي، رييس اتاق ايران ضمن 
استقبال از اين رويكرد، نس��بت به حذف نماينده اتاق 
ايران از جلسات كميته اقدام ارزي كه چند ماهي است 
محل برگزاري آن به بانك مركزي منتقل ش��ده است، 
انتقاد كرد. بر اس��اس اظهارات او با توجه به تلاطم هاي 
ارزي سال 97 كميته اقدام ارزي در بانك مركزي شكل 
گرفت و مشكلاتي را براي تجارت ايران پيش آورد و روي 
صادرات اثر گذاشت. در پي آن تغيير محل برگزاري اين 
كميته به س��ازمان توس��عه تجارت در سال 1400 كه 
متولي اصلي صادرات اس��ت، بسيار موثر بود. متاسفانه 
مجدد اين كميته به بانك مركزي برگشت و به دنبال آن 
عضويت اتاق ايران در اين كميته حذف شد كه مورد انتقاد 
شديد بخش خصوصي است. شافعي تصريح كرد: سه 
اتاق بازرگاني، اصناف و تعاون مانند هميشه راهكارهاي 
پيشنهادي را اين بار از طريق دبيرخانه شوراي گفت وگو 
ارايه مي كنند اما ش��رط موفقيت در اين مسير، وجود 
گوش شنواست. در ادامه قاس��م نوده فراهاني، رييس 
اتاق اصناف يادآور شد: افزايش مستمر بهاي ارز در چند 
هفته اخير، روند توزيع كالا در كش��ور را بسيار سخت 
و قطره چكاني و مش��كلات زيادي را براي مردم ايجاد 
كرده اس��ت؛ بنابراين لازم است در اسرع وقت اين متن 

پيشنهادي تهيه، جمع بندي و راه حل ها اجرايي شود.

    دستگاه ها درباره روند اطلاع رساني 
سياست هاي جديد، نظر مي دهند 

در بخ��ش ديگري از اين جلس��ه، حميدرضا فولادگر، 
رييس شوراي راهبري بهبود كسب و كار اتاق ايران نيز 
پيشنهاد داد تا دبيرخانه شوراي گفت وگو، سياست هاي 
پيشنهادي كه بايد طبق قانون پيش از اجرا، اطلاع رساني 
شوند را در چارچوب يك جدول تدوين كند و در اختيار 
دستگاه هاي متولي قرار دهد تا آنها درباره مدت زماني 
كه نياز اس��ت تا هر سياس��ت زودتر ب��ه اطلاع بخش 
خصوصي برسد، نظر داده و در نهايت درباره آنها به يك 
جمع بندي برسيم. در اين باره مقرر شد تا 10 روز براي 
دستگاه هاي اجرايي مهلت در نظر گرفته شود تا نظرات 
پيش��نهادي خود را درباره جدول تدوين ش��ده، ارايه 
دهند. عدم ابلاغ دستورالعمل ضوابط فني ايجاد ابنيه 
و تاسيسات جانبي گلخانه ها كه مصوبه صدو هفتمين 

نشست ش��وراي گفت وگو بود، به عنوان موضوع اول از 
سوي دبيرخانه شورا مورد انتقاد قرار گرفت كه در اين 
باره نماينده وزارت كشاورزي اعلام كرد دستورالمعل 
تهيه و نهايي شده و تا هفته آينده ابلاغ خواهد شد. در 
ادامه اجرايي نشدن مصوبات صدويازدهمين جلسه شورا 
درباره مشكلات ناشي از افزايش قيمت گندم صنف و 
صنعت، پيگيري شد كه در اين رابطه تاكيد شد موضوع 
يكسان س��ازي نرخ نان سنتي و صنعتي در دستوركار 
دولت نيست چون اين يكسان سازي در واقع به معناي 
آزادسازي نرخ نان سنتي است. بنابراين دولت براي حل 
مشكلات اين حوزه در حال بررسي راهكارهاي ديگري 
اس��ت. در اين رابطه بخش خصوصي نسبت به تفاوت 
قيمت آردي كه در اختيار دو بخش سنتي و صنعتي قرار 
مي گيرد انتقاد كرد و آن را فسادزا دانست. اين اختلاف 
قيمت بين ۶۶۵ تومان تا 1۲ هزار تومان است كه رقم 
قابل توجهي بوده و بنابراين لازم است براي از بين بردن 
اين اختلاف و فساد موجود در آن اين يك سازي قيمت 
اتفاق افتد. مسائل ناش��ي از قيمت گذاري و امتيازات 
خاص در بخش كش��اورزي، دستورجلسه بعدي اين 
نشست شورا بود. در چارچوب اين مساله به نامه انجمن 
غلات ايران، انجمن صنفي صنايع روغن نباتي، انجمن 
صنفي صنايع روغن كش��ي و اتحادي��ه واردكنندگان 
نهاده هاي دام و طيور به مقام معظم رهبري اشاره شد. 
در ادامه جواد سا داتي نژاد، وزير جهاد كشاورزي درباره 
تامين نهاده هاي دام و طيور و مشكلاتي كه در اين حوزه 
وجود دارد به ريزش قيمت هاي جهاني اشاره كرد كه تا 
حدي توانست به رفع چالش موجود كمك كند. او تاكيد 
كرد: در حال حاضر عمده  مشكل به تامين كنجاله سويا 

برمي گردد و در تلاشيم تا اين مساله نيز برطرف شود.
او از واردكنندگان نهاده ها خواس��ت تا مش��كل به 
وجود آمده در تخصيص ارز را به توليدكنندگان مرغ 
منتقل نكنند تا قيمت ها هيجاني، افزايش نيابد. به 
ب��اور او تعداد قابل توجه��ي از مرغداري ها كوچك 
هستند و شايد اين نگراني در بازار و معيشت جامعه، 
اختلال ايجاد كند. وزير جهاد كشاورزي همچنين 
تصريح كرد: 70 درصد واردات نهاده ها توسط بخش 
خصوصي انجام مي شود و اين طور نيست كه دولت 
مانع فعاليت آنها شود. در واقع اينكه گفته مي شود 
تبعيض گسترده براي واردات كالاهاي اساسي بين 

ش��ركت هاي دولتي و خصوصي وج��ود دارد، قابل 
دفاع نيست و وزارت خانه اين ادعا را نمي پذيرد.

    واگذاري مديريت تامين سيب زميني
 به بخش خصوصي 

در ا دامه مش��كلات ناش��ي از تغيير عوارض صادراتي 
سيب زميني از 1۲ به 70 درصد بررسي شد. در اين باره 
به مجموعه اقدامات صورت گرفته از سوي دبيرخانه 
شوراي گفت وگو اش��اره و پيشنهادهاي موجود ارايه 
شد. در واكنش به اين موضوع ساداتي نژاد از واگذاري 
مديريت بازار س��يب زميني به انجمن ملي خبر داد و 
گفت: مداخلات دولت در قيمت ها عوارض دارد و هرچه 
اين مداخلات با رعايت جوانب امر صورت بگيرد باز هم 
عوارضي براي كشور دارد. بنابراين ناچاريم بازار را واگذار 
كنيم. در ابتداي امر مشكلاتي رخ مي دهد؛ اما اين مسير 
بايد طي شود و مطمئن هستيم كه در آينده به نفع بازار 
و تامين معيشت جامعه خواهد بود. او تنها ابزار در اختيار 
دولت براي تعادل بخشي بازار را تعيين عوارض صادراتي 
دانس��ت و افزود: دول��ت قول داده بود ك��ه از هرگونه 
ممنوعيت صادرات پرهيز كند و س��ر اين قول ماند و 
مجبور ش��د، مدتي عوارض صادرات را افزايش دهد. 
وزير كشاورزي با بيان اين مطلب كه كل زنجيره تامين 
سيب زميني به انجمن سپرده شده است، گفت: لازم است 
نياز بازار مديريت شود. از اين پس مديريت اين بازار از سوي 
انجمن ملي س��يب زميني صورت مي گيرد و با توجه به 
وضعيت داخلي كشور صادر و وارد مي كند؛ اما در صورتي 
كه مديريت نشود و شاهد بروز اختلال در تامين نياز داخل 
باشيم، وزارت كشاورزي مجبور است ورود كند و تنها ابزار 
در اختيار دولت، تعيين عوارض براي صادرات است. در 
همين رابطه محمدجواد عس��گري، رييس كميسيون 
كشاورزي مجلس با نگاهي به بودجه سال 1401 تعيين 
عوارض براي صادرات محصولات كشاورزي را غيرقانوني 
اعلام كرد، گفت: اين قاعده در صورتي كه شش ماه زودتر 
اعلام شود، قابليت اجرا پيدا مي كند. اين براي جلوگيري 
از آسيب ديدن صادرات كش��ور است. در واقع متولي 
بايد بر اساس ميزان توليد و مصرف هر محصول درباره 
تعيين عوارض صادراتي در فصول مشخص، برنامه ريزي 
كند. طبق آن ظرفيت صادرات مشخص مي شود و براي 

صادرات نبايد اختلالي ايجاد شود.

خبررويداد

ويژه

7
.Wed  صنعت،معدن و تجارت Mar 1. 2023  2445   چهارشنبه 10 اسفند 1401    8 شعبان 1444  سال نهم    شماره

چرا بايد خودروهاي وارداتي
چند برابر قيمت

در بورس عرضه شود؟
يك عضو كميسيون امور داخلي كش��ور و شوراها در 
مجلس تاكيد كرد: خ��ودروي 10 ه��زار دلاري كه با 
ارز ۳0 هزار توماني وارد ش��ده است با احتساب تعرفه 
۳0 درصدي حدود 400 ميليون تومان تمام مي شود 
حال چرا مردم براي ثبت ن��ام فقط بايد ۵00 ميليون 
در حساب خود بلوكه كنند؟ جلال رشيدي كوچي در 
گفت وگو با ايسنا با اشاره به شرايط پيش بيني شده براي 
پيش فروش خودروهاي وارداتي، بيان كرد: اين راه ها در 
حوزه واردات خودرو اشتباه است چرا كه ما مي خواهيم 
با عرضه محدودي كه انجام مي دهيم، رضايت عمومي 
را به دست آوريم؛ در حالي كه اين اتفاق نخواهد افتاد و 
منجر به انحصار و ويژه خواري خواهد شد. وي در ادامه 
اظهار كرد: در حوزه خودروهاي وارداتي نيز با اين تعداد 
خودرويي كه وارد شده است، اگر باز به اين سمت و سو 
برويم راه غلط را طي كرده ايم. قرار است اين خودروها 
در بورس كالا با چندبرابر قيمت تمام ش��ده در اختيار 
مردم قرار گيرد كه واقعا مسير اشتباهي است. نماينده 
مردم مرودشت و پاسارگاد در مجلس شوراي اسلامي 
تصريح كرد: متاس��فانه هر چقدر هم كه ما مي گوييم 
گوش شنوايي نيست. خودرو 10 هزار دلاري كه با ارز 
نيمايي وارد شده است، دوستان بالغ بر يك ميليارد دلار 
پول براي اين موضوع تعيين كرده اند، حتي گفتند تعرفه 
واردات نيز بين ۶ تا ۳0 درصد در نظر گرفته شده است. 
با دلار ۳0 توماني هم كه حساب كنيم يك خودروي 10 
هزار دلاري تقريبا 400 ميليون مي شود. چرا بايد براي 
پيش ثبت نام ۵00 ميليون پول گذاشت تا بعد ببينيم چه 
مي شود؟ وي در ادامه تاكيد كرد: مدت ها بر اين موضوع 
تاكيد شد كه قرار است خودروهاي اقتصادي وارد شود 
براي همين هم براي واردات سقف ۲0 هزار دلاري براي 
خودرو ها لحاظ كردند. آيا واقعا اين قيمت ها واقعي است؟

رقابت بانك ها براي
خريداران خودروهاي وارداتي

سخنگوي وزارت صمت با اعلام اينكه بانك ها مي توانند 
براي جلب مشتري، سود كوتاه مدت براي سپرده هاي 
۵00 ميليون توماني خري��د خودروهاي وارداتي واريز 
كنند، افزود: اگر بانكي مخالفت نمود، متقاضي مي توانند 
سپرده خود را در بانك ديگري سپرده كند. به گزارش 
خبرنگار اقتصادي خبرگزاري تسنيم، همزمان با اعلام 
شرايط فروش خودروهاي وارداتي رقابت بانك ها براي 
جذب س��پرده هاي ۵00 ميلي��ون توماني متقاضيان 
خريد خ��ودرو افزايش پيدا كرده اس��ت و حتي اعلام 
شده بانك ها بايد در طول مدتي كه پول هاي مردم در 
سپرده ها مس��دود است نرخ سود كوتاه مدت پرداخت 
كنند كه قاليباف سخنگوي وزارت صنعت ضمن تكذيب 
اين موضوع اعلام كرده اس��ت: اجب��اري براي بانك ها 
در پرداخت س��ود كوتاه مدت به سپرده ۵00 ميليون 
توماني متقاضيان خريد خودروهاي وارداتي نيس��ت 
بلكه متقاضي مي تواند از بانكي كه سپرده ۵00 ميليون 
توماني را در آن واريز و مسدود كرده بخواهد تا مشمول 
دريافت سود كوتاه مدت براي اين سپرده شود. وي، افزود: 
البته اگر مشتري از بانك مربوطه درخواست كرد كه به 
او سود كوتاه مدت پرداخت كند اما بانك مخالفت نمود 
مي توانند سپرده خود را در بانك ديگري واريز نمايند.با 
اين روش بانك ها براي جذب سپرده ۵00ميليون توماني 
متقاضيان خريد خودرو با يكديگر در رقابت خواهند بود. 
به گزارش تسنيم، متقاضيان مي توانند از طريق بانك هاي 
ملت، تجارت، رسالت، ملي، صادرات، سپه، اقتصاد نوين، 
آينده، پست بانك، توس��عه تعاون، دي، رفاه كارگران، 
س��ينا، صنعت و معدن، اعتباري ملل، پارسيان، شهر، 
كارآفرين، كشاورزي، مسكن، قرض الحسنه مهر ايرانيان 
و بانك سرمايه براي تعريف حساب وكالتي و واريز وجه 
علي الحساب ۵00 ميليون تومان جهت ثبت نام در طرح 
فروش خودروهاي وارداتي از طريق س��امانه يكپارچه 
تخصيص خودرو اقدام كنند. با توجه به اطلاعيه وزارت 
صنعت با احتساب امروز سه شنبه متقاضيان سه 
روز تا ۵ شنبه 11 اسفندماه فرصت دارند تا ثبت نام 
خود را از طريق سامانه يكپارچه خودرو انجام دهند.

قيمت هاي لوازم خانگي
هنوز برنگشته است

رييس اتحاديه لوازم خانگي تهران گفت كه واحدهايي 
كه اخيرا افزايش قيمت داش��تند، هنوز قيمت ها را 
به قبل برنگردانده اند. به گزارش ايسنا، از اواخر دي 
ماه قيمت برخي محصولات لوازم خانگي 10 تا 1۵ 
درصد از سوي شركت ها افزايش يافته و پيگيري ها 
نشان مي دهد مجوزي براي اين افزايش قيمت صادر 
نشده است. توليدكنندگان مي گويند با وجود ارايه 
ليست افزايش قيمت مواد اوليه، وزارت صمت هنوز 
با افزايش قيمت لوازم خانگي موافقت نكرده است. 
از طرف ديگر به گفته آنها قيمت مواد اوليه رها است 
و با دلار تغيير مي كند. همچنين توليدكنندگان به 
دليل مشكلات مربوط به سرمايه در گردش خواستار 
فروش اعتباري مواد اوليه هستند. در مقابل سخنگوي 
وزارت صمت درباره افزايش قيمت اخير شركت هاي 
لوازم خانگي گفته كه مواد اوليه اين صنعت افزايش 
نيافته و بيشتر صنايع توليدكننده لوازم خانگي، لوازم 
خط توليدشان را براي پنج ماه آينده با نرخ ارز قبلي 
خريده اند، بنابراين نيازي به افزايش قيمت وجود ندارد. 
موضوعي كه توليدكنندگان آن را رد كردند. در نهايت 
هفته گذشته حسين فرهيدزاده، رييس سازمان 
حمايت مصرف كنندگان و توليدكنندگان، درباره 
نتيجه اين درخواست ها پاس��خ روشني نداد و به 
توضيح روند اعمال قيمت هاي جديد اكتفا كرد. 
او همچني��ن تاكيد كرد كه معاونت س��رمايه اي 
سازمان حمايت واحدهاي كه بدون مجوز افزايش 
قيمت دادند را احض��ار كرده و به آنها تذكر داده و 

اين واحدها مكلف شدند قيمت ها را برگردانند. 

ماجراي قيمت گذاري آيفون
 با دلار ۶۰ هزار توماني

واردات موبايل از محل صادرات خود به ابزاري تبديل 
ش��ده اس��ت كه عملا س��بب ايجاد التهاب در بازار 
تلفن هاي همراه و صادركننده پالس براي بازار ارز شده 
است. به گزارش خبرگزاري تسنيم، يكي از بازارهايي 
كه به واس��طه جهش ن��رخ ارز، جهش هاي عجيب و 
غريبي را در اين روزها تجربه كرده است، بازار موبايل 
و قطعات الكترونيكي است. مشاهدات ميداني نشان 
مي دهد كه بازار موبايل همگام با نرخ ارز و در مواردي 
از قبيل گوشي هاي آيفون حتي فراتر از رشد نرخ ارز 
رشد كرده اند. اين در حالي است كه مهدي طغياني، 
سخنگوي كميسيون اقتصادي مجلس اخيرا ضمن 
اشاره به نرخ س��ازي هاي غيرواقعي برخي كانال هاي 
تلگرام��ي درخصوص ن��رخ ارز گفته ب��ود: واردات با 
ن��رخ دلار خياباني انجام نمي ش��ود خودروس��ازان، 
توليدكنندگان و... مواد اوليه مورد نياز وارداتي را با دلار 
۵7 هزار توماني نخريده اند كه بخواهند محصولات خود 
را با نرخ دلار ۵7 هزار تومان بفروشند. مشخصا بررسي 
بازار محصولاتي و گزارش هاي ميداني كه سخنگوي 
كميسيون اقتصادي مجلس به آن اشاره داشت، نشان 
مي دهد كه برخلاف گفته هاي او بخش��ي از اجناس 
وارداتي در اين روزها رشدي همگام با رشد نرخ ارز در 
بازار غيررسمي را تجربه كرده اند. لازم به ذكر است كه 
سازوكار و رويه هاي تجارت خارجي طبق سياست هايي 
كه در اين سال ها توسط سياست گذار گذاشته شده 
است عملا بستري فراهم كرده است كه بلافاصله با رشد 
نرخ ارز در بازار آزاد، كالاهايي كه ارز وارداتي آنها، به نرخ 
پايين تر )مثلا نرخ نيما( بوده اند نيز همگام با رشد نرخ 
ارز غيررسمي رشد كنند. واردات از محل صادرات خود 
گفتني است تاكنون واردات از محل صادرات خود يكي 
از رويه هاي واردات قانوني به كشور بود كه پس از سال 
1۳97 و به دنبال محدوديت هاي ارزي به وجود آمد. 
براساس اين قاعده، شركت هاي صادركننده مي توانند 
ارز حاصل از صادرات خود را براي تأمين كالاهاي مورد 
نياز خود استفاده كنند يا اينكه اين ارز را در اختيار يك 
واردكننده ديگر قرار دهند تا واردات كالاهاي غيرمرتبط 
با آن صنعت را انجام دهد. همين مساله خود به يك رانت 
بسيار عظيم در ساختار تجارت خارجي ايران تبديل 
شده بود چرا كه هر واردكننده اي كه ارتباط بيشتري با 
شركت هاي صادركننده به ويژه صادركنندگان بزرگ 
داشته باشد، دسترسي بيشتري به ارز به منظور واردات 
كالاهاي مصرفي خاص مانند گوشي هاي هوشمند 

بالاي ۶00 دلار و خودروهاي خارجي داشت.

مديركلراهداريوحملونقلجادهاي
استانمركزياعلامكرد

اجراي ۴ ايستگاه پويش 
همراهان سفر ايمن در محورهاي 

مواصلاتي استان مركزي 
مديركل راهداري و حمل و نقل جاده اي استان مركزي 
از برنامه ريزي براي برگزاري چهار پويش همراهان سفر 
ايمن به صورت همزمان در محورهاي مواصلاتي استان 
در چارچوب تسهيل سفرهاي نوروزي خبر داد.  مهرداد 
جهاني مديركل اين اداره كل در جلس��ه هم انديشي 
براي تسهيل سفرهاي نوروزي گفت: با توجه به تجربه 
موفق سال گذشته در برگزاري پويش همراهان سفر و 
نظر به ضرورت برنامه ريزي و اتخاذ تمهيدات اثربخش 
براي مديريت سفرهاي برون شهري نوروزي و تقارن با 
ايام ماه مبارك رمضان، سازمان راهداري و حمل و نقل 
جاده اي و ستاد اقامه نماز كشور، اقدام به برگزاري طرح 
پويش فرهنگي - ايمني با عنوان »پويش همراهان سفر 
ايمن« با شعار »سفر ايمن با ياد خدا و همراهي شما« 
نموده است. مديركل راهداري و حمل و نقل جاده اي 
استان مركزي در ادامه اظهاركرد: طرح نوروزي پويش 
همراهان سفر ايمن در اين استان با چهار ايستگاه پويش 
در محورهاي مواصلاتي، همزمان با سراسر كشور از ۲4 
اسفند ماه سال جاري تا 1۵ فروردين 140۲ با اجراي 
برنامه هاي متنوع فرهنگي، هنري و ارايه پيام هاي ايمني 
و ترافيكي اجرا خواهد ش��د. جهاني با اشاره به اهداف 
كلان سازمان راهداري و حمل و نقل جاده اي و ستاد 
اقامه نماز كشور در اين طرح مهم افزود: كمك به افزايش 
ايمني در سفرهاي نوروزي براي استفاده كنندگان از 
خودروهاي شخصي و حمل و نقل عمومي، توسعه و 
ترويج ارزش هاي ديني و مذهبي همچون اقامه نماز 
در س��فرهاي نوروزي به ويژه ايام ماه مبارك رمضان، 
ترغيب رانندگان به توقف وسايل نقليه در طول سفر با 
هدف رفع خستگي و خواب آلودگي ناشي از رانندگي 
طولاني در مجتمع هاي خدماتي رفاهي، ارتقاي فرهنگ 
رانندگي ايم��ن، به كارگيري هنر در خدمت ايمني و 
ترغيب مسافران به توقف در مسير هاي منتخب را از 
جمله اهداف اجراي طرح پويش نوروزي همراهان سفر 
ايمن عنوان كرد. وي ارايه خدمات متمركز و مناسب و 
فراهم كردن آسايش بيشتر براي رانندگان و مسافران، 
كاهش مي��زان تصادفات جاده اي ب��ا افزايش ضريب 
ايمني جاده ها، روان سازي ترافيك راه ها و فراهم سازي 
امكانات مناسب در جهت گسترش فرهنگ اقامه نماز 
را از جمله اهداف مهم در احداث مجتمع هاي خدماتي 
رفاهي بين راهي دانس��ت. جهاني ب��ا بيان اينكه ۳4 
مجتمع خدماتي رفاهي بين راهي فعال در محورهاي 
مواصلاتي سطح استان آماده خدمت رساني به كاربران 
جاده اي هس��تند تا خدمات لازم را در تمام س��اعات 
ش��بانه روز به مس��افرين نوروزي ارايه كنند افزود: به 
منظور ارايه خدمات مطلوب به مسافرين نوروزي توسط 
مجتمع هاي خدماتي رفاهي، از ابتداي اسفندماه سال 
جاري بازديدهاي دوره اي با اعضاي كارگروه استاني 
شروع ش��ده و علاوه بر آن نظارت كارشناسان ادارات 
راهداري و حمل و نقل جاده اي شهرس��تان ها طبق 
روال معمول همواره به صورت روزانه انجام خواهد شد.

وزيراقتصادباتاييدتاثيرمنفيافزايشنرخارزبربهايتماميمحصولاتداخليخواستارشد

تدوين نسخه  ارزي ظرف 48 ساعت! 

معاونگمركايراناعلامكرد

معاونوزيرصمتخبرداد

رسوب ۴ ميليون تن كالاي اساسي در لنگرگاه

ارزشذخايركشفشدهمعدنيبه28ميليارددلاررسيد

معاون گمرك ايران اعلام كرد: بايد توجه داشت كه حجم 
و ميزان ورودي كالاهاي اساسي به كشور بالا بوده و چيزي 
حدود 4 ميليون تن كالاهاي اساسي در لنگرگاه باقي مانده  
است. معاون گمرك ايران اظهار داشت: بايد توجه داشت 
كه حجم و ميزان ورودي كالاهاي اساس��ي به كش��ور بالا 
اس��ت و چيزي حدود 4 ميليون تن كالاهاي اساس��ي در 
لنگرگاه باقي مانده  و در صف ورود به اسكله و بنادر هستند. 
فرود عسگري، معاون گمرك ايران درباره آخرين وضعيت 
ترخيص كالاهاي اساسي از گمركات كشور و انتشار اخباري 
مبني بر رسوب كالاهاي اساسي در بنادر به دليل مشكلات 
اس��نادي و عرضه ارز گفت: براساس مصوبه شوراي عالي 
امنيت ملي كالاهاي اساس��ي بدون ك��د رهگيري بانك 

ترخيص مي شوند و اين مصوبه شوراي عالي امنيت ملي تا 
آبان سال 140۲ معتبر است. وي افزود: طبق قانون مبارزه با 
قاچاق، تمام كالاها براي ترخيص از گمرك بايد كد رهگيري 
داشته باشند اما از آنجايي كه دريافت كد رهگيري زمانبر و 
كالاهاي اساسي سريع الفساد است از شوراي عالي امنيت 
ملي مصوب��ه اي گرفته ايم كه بر مبن��اي آن براي افزايش 
سرعت ترخيص كالاها، 90 كالاي اساسي متعلق به بخش 
غيردولتي بدون كد رهگيري بانك ترخيص  شوند و تنها 
10 درصد از آن محموله در گمرك باقي مي ماند تا پس از 
دريافت كد رهگيري ترخيص شوند. همچنين 100 درصد 
كالاهاي اساسي متعلق به بخش دولتي بدون طي فرايند 
دريافت كد رهگيري ترخيص مي شوند، البته پس از ترخيص 

كد رهگيري دريافت خواهد شد. معاون گمرك ايران با بيان 
اينكه هيچ مش��كلي در تامين ارز كالاهاي اساسي وجود 
ندارد، گفت: بايد توجه داش��ت كه حجم و ميزان ورودي 
كالاهاي اساسي به كشور بالا است و چيزي حدود 4 ميليون 
تن كالاهاي اساسي در لنگرگاه باقي مانده  و در صف ورود 
به اسكله و بنادر هستند. عسگري با تاكيد بر اينكه با رسوب 
كالاي اساسي در انبارها مواجه نيستيم، ادامه داد: هر چند 
كالاهاي اساسي در انبارها موجود هستند اما اين موجودي 
روتين است و چيزي حدود 800 تا ۲هزار و ۲00 دستگاه 
كاميون در بندر ام��ام در روز ترخيص و تخليه كالا به طور 
مستمر انجام مي شود و فرايند ترخيص و تخليه كالاهاي 
اساسي در بنادر و گمركات كش��ور رويه جاري را دارند و با 

تاخير در ترخيص مواجه نيستيم. وي درباره آخرين وضعيت 
خودروهاي وارداتي و گفته ها درباره حذف شرط عرضه آنها 
در بورس اظهار داشت: طبق آخرين مصوبه دولت درباره 
خودروهاي وارداتي، يك بند از اين مصوبه شرط عرضه اين 
خودروها در بورس اس��ت و اين موضوع به قوت خود باقي 
است و موضوع جديدي به گمرك اعلام نشده و بنابراين 
براساس مصوبه س��اماندهي قانون واردات خودرو عمل 
مي كنيم و اين بند و شرط لغو و حذف نشده  است و همچنان 
پ��س از اينكه خودروها ترخيص ش��دند اين خودروهاي 
وارداتي در بورس كشف قيمت و عرضه خواهند شد. تفاوت 
قيمت فروش بايد از طريق بورس يه حساب گمرك واريز 
شود و در آن زمان پروانه قطعي ترخيص صادر خواهد شد. 

معاون وزير صمت گف��ت: ارزش ذخاي��ر برجا و قطعي 
شده معدني اكتشاف شده توسط ايميدرو و شركت هاي 
تابعه در سراسر كش��ور ۲8 ميليارد دلار است. به گزارش 
وزارت صنعت، معدن و تجارت، وجيه الله جعفري گفت: 
ارزش ذخاير برجا و قطعي ش��ده معدني اكتش��اف شده 
توسط ايميدرو و شركت هاي تابعه در سراسر كشور ۲8 
ميليارد دلار اس��ت.  وي افزود: اين ذخاير قطعي شده در 
مناطق مختلف شامل سنگ آهن، س��رب و روي، طلا، 

مس، بوكس��يت، باريت، زغال سنگ و همچنين شورابه 
است. رييس هيات عامل ايميدرو بيان داشت: اقدام مهم 
ديگري كه توسط ايميدرو با كمك سازمان زمين شناسي 
در حال انجام است، توليد اطلاعات پايه در دو استان كشور 
و توليد نقشه هاي زمين شناسي با مقياس يك پنجاه هزارم 
و اقتصادي است كه منجر به آنومالي هاي جديد خواهد 
شد. وي اظهار داشت: ما به دنبال آموزش نيروي انساني و 
همچنين تقويت پيمانكاران، تامين تجهيزات آزمايشگاهي 

و حفاري به ويژه در مقوله ژئوفيزيك و اكتشافات هوايي 
هستيم تا بتوانيم به ذخاير قطعي و عمقي برسيم. جعفري 
با بيان اينكه در اين راستا ۳ دوره آموزش حفاران در كشور 
برگزار شده است، اظهار داشت: براي اكتشاف سيستماتيك 
و اطلاعات دقيق به مشاوران سطح بالا و قوي نيازمنديم. 
معاون وزير صمت با اشاره به اهميت تجهيزات به روز در 
حوزه اكتشاف، اظهار داش��ت: ۲00 دستگاه حفاري در 
كش��ور وجود دارد و تعدادي هم دس��تگاه ثبت سفارش 

شده و بخشي نيز وارد كشور شده است. وي با بيان اينكه 
ايميدرو با مجموعه اقداماتي تلاش كرده با كاهش ريسك 
سرمايه گذاري، زمينه جذب سرمايه را فراهم مي سازد، 
افزود: در خراسان جنوبي واحدهاي فرآوري مواد معدني از 
جمله طلا )هيرد( راه اندازي شده است. رييس هيات عامل 
ايميدرو به همكاري هاي اين سازمان با دانشگاه اشاره كرد 
و گفت: طرحي با مشاركت دو دانشگاه انجام شده كه نتيجه 

آن تهيه سند راهبردي 14 عنصر استراتژيك است.
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خبرروز

مسموميت سريالي دختران دانش آموز به تهران رسيد
در حالي كه مسموميت سريالي دختران در شهرهاي ديگر نيز اتفاق مي افتد، هنوز مسوولان جواب قانع كننده اي در اين باره 
بيان نكرده اند و تنها به گفتن اين مساله كه سم اس��تفاده شده خطرناك نيست بسنده كرده اند. اين در حالي است كه برخي 
دانش آموزان بعد از گذش��ت روزها همچنان با عوارض ناشي از استنشاق اين سم ها مواجه اند. حالا اين مسموميت ها به تهران 
هم رسيده و علاوه بر مسموميت چند دانش آموز در مدرسه اي در جنت آباد تهران روز سه شنبه هم 35 دانش آموز در دبيرستان 
دخترانه خيام فاز 11 پرديس با علايم مشابه راهي بيمارستان شدند. مسموميت هاي سريالي در قم و بروجرد و ديگر شهرهاي 

كشور ادامه دارد و اگر زودتر از سوي مسوولان چاره اي انديشيده نشود چه بسا كل مدارس كشور ناامن شوند.

رويداد

»بيمه زنان خانه دار« ذيل طرح بيمه فراگير خانواده 
ايراني به منظور تامين امني��ت اقتصادي در دوران 
سالخوردگي، بازنشستگي و ازكارافتادگي در سازمان 
تامين اجتماعي تعريف ش��ده اس��ت، اما آيا در اين 
طرح مي توان صرفا از حمايت هاي درماني استفاده 
كرد؟ »ماده يك قانون تامين اجتماعي مصوب سال 
135۴« اجرا، تعميم و گس��ترش ان��واع بيمه هاي 
اجتماعي براي همه اقش��ار جامع��ه را يك تكليف 
قانوني عنوان كرده است. »بيمه زنان خانه دار« براي 
جمعيت غيرشاغل زنان و دختران نيز از آذر ماه سال 
13۸۷ آغاز شد؛ در اين تاريخ هيات مديره سازمان 
تامين اجتماعي اين بيم��ه را ذيل »بيمه صاحبان 
حرف و مشاغل آزاد« تصويب كرد و مصوبه مربوطه 
به تمامي واحدهاي اجرايي اين س��ازمان ابلاغ شد. 
اكنون اين بيمه در در 3 نرخ 1۲ درصد )برخورداري از 
حمايت هاي بازنشستگي(، 1۴ درصد )بازنشستگي و 
فوت؛ پرداخت مستمري به بازماندگان واجد شرايط( 
و 1۸ درصد )بازنشس��تگي، فوت و ازكارافتادگي( 

ارايه مي شود.

    شرايط سني استفاده از بيمه زنان خانه دار 
چيست؟

در بيمه زنان خانه دار تامين اجتماعي تمامي زنان 1۸ 
تا 5۰ ساله در سراسر كشور مي توانند از حمايت هاي 
مقرر در قانون بيمه صاحبان حرف و مش��اغل آزاد 
بهره مند ش��وند؛ ب��ه عبارت ديگر مش��مولين اين 
قانون همه زنان 1۸ تا 5۰ س��اله در كشور خواهند 
بود. در مورد زنان بيش از 5۰ سال نيز ميزان سابقه 
بيمه پردازي قبلي به حداكثر سن مورد نظر اضافه 
مي ش��ود و زناني كه حداقل داراي 1۰ سال سابقه 
پرداخت حق بيمه قبلي باشند، از اعمال سقف سني 
مقرر معاف مي شوند. امكان انتخاب نرخ و دستمزد 
مبناي پرداخت حق  بيمه هم از مزايا و امتيازات بيمه 
زنان خانه دار است؛ در مواردي كه دستمزد انتخابي 
متقاضي بالاتر از حداقل دس��تمزد مصوب شوراي 
عالي كار باش��د، ضريب دستمزد انتخابي نسبت به 
حداقل دستمزد مصوب شوراي عالي كار همواره در 

سنوات آتي رعايت مي شود.

    آيا بيمه زنان خانه دار در صورت اشتغال 
تداوم مي يابد؟

نداشتن پوش��ش بيمه و بازنشس��تگي هم يكي از 
شرايط استفاده از اين طرح است و بنابر اين اصل، زنان 
خانه دار در صورت اش��تغال نمي توانند از بيمه زنان 
خانه دار استفاده كنند. مديركل امور بيمه شدگان 
سازمان تامين اجتماعي هم پيش از اين به ايرنا گفته 
بود: »زنان خان��ه دار در صورت اش��تغال و دريافت 
)برقراري( بيمه تامين اجتماعي نمي توانند بيمه زنان 
خانه دار را نيز با هدف دريافت دو مستمري در دوران 
بازنشستگي ادامه دهند.« مهدي شكوري همچنين 

گفته بود: نداشتن پوشش بيمه و بازنشستگي يكي از 
شروط اصلي استفاده از اين بيمه است و بانوان شاغل 
در كارگاه هاي مشمول قانون تامين اجتماعي تحت 
پوشش بيمه اجباري بوده و بايد حق بيمه آنها توسط 
كارفرماي مربوطه )مطابق با قانون تأمين اجتماعي( 

به سازمان پرداخت شود.

    آيا در بيمه زنان خانه دار مي توان
تنها از حمايت هاي درماني استفاده كرد؟

به گفته او، س��وابق بيمه زن��ان خانه دار همچنين 
به س��اير س��وابق بيمه اي اضافه ش��ده و در زمان 
بازنشس��تگي محاسبه خواهد ش��د. امكان حذف 
س��ابقه تأمين اجتماع��ي و ني��ز بازگرداندن حق 
بيمه دريافتي در اين طرح نيز وجود ندارد؛ سوابق 
بيمه اي نزد سازمان تأمين اجتماعي محفوظ است 
و در صورت رسيدن به شرايط بازنشستگي يا احراز 
ساير ش��رايط قانوني براي دريافت خدمات از اين 
سازمان مورد استفاده قرار خواهد گرفت. انتخابي 
بودن اس��تفاده از خدمات درماني از ديگر مزاياي 
طرح بيمه زنان خانه دار است. در صورتي كه زنان 
متقاضي استفاده از اين نوع بيمه تحت تكفل پدر، 
مادر يا همس��ر خود بوده و از اين طريق از مزاياي 
درماني سازمان تأمين اجتماعي برخوردار باشند، 
نيازي به پرداخت حق سرانه درمان نيست؛ در غير 
اين صورت زنان مي توانند با پرداخت حق س��رانه 
درمان مصوب از خدم��ات درماني مراكز ملكي و 
همچنين طرف قرارداد سازمان تأمين اجتماعي 
هم برخوردار ش��وند؛ اما آيا در اين طرح مي توان 
صرف��ا از مزاياي درماني اس��تفاده ك��رد؟ مطابق 
با قانون تامي��ن اجتماعي، اراي��ه تعهدات قانوني 
بلندمدت و خدم��ات درماني به ص��ورت توأمان 
پيش بيني شده و ارايه خدمات درماني به صورت 
مجزا ميس��ر نخواهد بود. بنابراين امكان استفاده 

از حمايت هاي درماني مق��رر در طرح بيمه زنان 
خانه دار به صورت جداگانه امكان پذير نخواهد بود.

    چگونگي ثبت نام
 در طرح بيمه زنان خانه دار

به منظور ثبت نام در اين طرح ني��ز زنان و دختران 
متقاض��ي مي توانند با اس��تفاده از رايانه ش��خصي 
ي��ا تلفن هم��راه پس از ثبت ن��ام اوليه در س��امانه 
 خدم��ات غيرحض��وري اين س��ازمان به نش��اني

 es.tamin.ir  تمام مراحل انعقاد قرارداد و پرداخت 
حق بيمه ماهانه را از مس��ير منوي بيمه ش��دگان/ 
بيمه شدگان خاص/ انعقاد قرارداد بيمه زنان خانه دار 

و دختران پيگيري كنند.

    برخورداري از مزيت هاي قانوني مقرر
در اين سامانه، شرايط متقاضي از لحاظ سن و سابقه 
قبلي پرداخت حق بيمه بررسي مي شود و در صورت 
احراز شرايط، انعقاد قرارداد و پرداخت ماهانه حق بيمه، 
تحت پوشش بيمه زنان خانه دار و دختران قرار گرفته 
و از مزيت ه��اي قانوني مقرر در اين طرح اس��تفاده 
خواهد كرد. امكان عقد قرارداد و پرداخت حق بيمه از 
طريق برنامه كاربردي يا اپليكيشن »تأمين من« كه 
www. از سايت سازمان تأمين اجتماعي به نشاني

tamin.ir ي��ا »كافه بازار« نيز قابل دريافت و نصب 
بر روي گوشي هاي هوشمند اس��ت، نيز وجود دارد. 
در صورت عدم دسترس��ي به رايانه شخصي يا تلفن 
همراه براي انعقاد قرارداد بيمه زنان خانه دار و دختران 
نيز مي توان به يكي از شعب يا كارگزاري هاي رسمي 
س��ازمان تأمين اجتماعي در سراسر كشور مراجعه 
كرد؛ كارشناسان مربوطه همچنين در مركز ارتباطات 
مردمي سازمان تأمين اجتماعي با شماره تلفن 1۴۲۰ 
در تمام ساعات شبانه روز و نيز ايام تعطيل متقاضيان 
را راهنمايي و مشكلات احتمالي را پيگيري مي كنند.

آيادربيمهزنانخانهدارميتوانتنهاازحمايتهايدرمانياستفادهكرد؟
رويخطخبر ادامهازصفحهاول

پسر »ايران« تلف شد
اما حالا ما اين راه هم باختي��م. در روزهاي تلخي 
كه زندگي مان را به دلار و تورم باخته بوديم، رفتن 
پيروز ضربه ديگري بر پيكرهاي نيمه جانمان زد. 
قرن تازه مان را بد ش��روع كرديم. بد هم داريم به 
پايان مي رس��انيم. اما چند سوال هميشه براي ما 
باقي مي ماند. اگر پيروز نارس��ايي كليوي داشت 
چرا هيچ وقت م��ورد درمان نبود. چ��را تا همين 
چند روز پيش كسي در اين مورد حرفي نزده بود، 
چرا به يك باره بيماري يبوست شديد به نارسايي 
كليه رسيد. اينكه مسوولان اعلام كردند دستگاه 
دياليز براي »پيروز« نداريم چه معني داشت. اينكه 
پزشكي گفت نارس��ايي كليه وقتي به يك باره به 
وجود مي آيد قطعا بر اثر مسموميت اتفاق مي افتد، 
چه معني مي تواند داش��ته باشد. ما پيروز را به چه 
باختيم. به بي توجهي مسوولان محيط زيست، به 
تنگ نظري عده اي يا به عدم توانايي از نگهداري يك 
يوزپلنگ 1۰ ماهه؟ پس��ر ايران تلف شد تا ما يك 
بار ديگر از غمي رها نشده غمي ديگر را در آغوش 
بگيريم. اين روزها كه خبر مس��موميت دختران 
دانش آموز و گسترش اين مساله در كشور به يكي 
از چالش ها و س��وال هاي بزرگ تبديل شده و با به 
خطر افت��ادن جان صده��ا دانش آموز زنگ خطر 
يك ارتجاع مذهبي را كش��ورمان به صدا در آورده 
است. شايد تلف شدن توله يوز محبوب مردم چند 
ساعتي ذهنمان را از اين اخبار تلخ منحرف كند، 
اما قطعا نمي تواند ترسي را كه به جان مردم افتاده 
درمان كند. ما پيروز را از دست داديم. شايد به زعم 
خيلي از آدم ها مرگ يك حيوان در مقابل جان هاي 
عزيزي كه در انس��ان ها از دست مي رود، آنقدرها 
هم اهميت نداشته باشد كه اين همه مرثيه سرايي 
برايش��ان صورت بگيرد، اما هر موج��ود زنده اي 
كه خداوند به او حق حيات داده شايس��ته زندگي 
كردن است. هر اتفاقي كه باعث شود اين نعمت 
از او گرفته شود تلخ است. »پيروز« براي ما خيلي 
عزيز بود. دوستش داشتيم. به بودنش به باليدنش 
و ب��ه نگاه هاي پر از غ��رورش افتخار مي كرديم. 
او برايمان پس��ر ايران ب��ود، او برايمان تبديل به 
نمادي از ايران عزيز شده بود، مرگ او سوگواري 
مي خواهد، مرگ او يك بار ديگر به ما گوشزد كرد 
كه محيط زيست، حيات وحش و بسياري مسائل 
ديگر در كشور ما به دست اما و اگرها سپرده شده. 
وقتي اي��ن رويه ادامه پيدا كند ديگر نمي توانيم 
اميدي داشته باشيم به بهبود وضعيت درياچه 
اروميه، زنده ش��دن تالاب گاوخوني، بازگشت 
دوباره پرن��دگان مهاجر به اي��ران، و حتي زنده 
ماندن نوزاداني كه حالا در شكم ايران دارند رشد 
مي كنند. مرگ پيروز يك بار ديگر به ما يادآوري كرد 
كه با طبيعت آن گونه كه شايسته آن است برخورد 
نكرده ايم. با حيوانات مهربان نبوده ايم، حقوقشان را 
رعايت نكرده ايم. مرگ پيروز مي تواند خيلي درس ها 

به ما بدهد اگر گوش شنوايي داشته باشيم.

۶۰درصدحوادثرانندگيدر۳۰كيلومتريشهرهارخميدهد

رييس جمعيت هلال احمر ضمن تاكيد بر اينكه كاهش 
آمار قربانيان حوادث رانندگي نيازمند همتي عمومي 
اس��ت، گفت: ۶۰ درصد ح��وادث در 3۰ كيلومتري 
ش��هرها رخ مي ده��د اين در حالي اس��ت كه مكلف 
هس��تيم ش��رايط را ايمن و به نوعي مديريت كنيم 
تا كمترين مش��كلات را داشته باش��يم. پيرحسين 
كوليوند در هفدهمين همايش سراس��ري مديران و 
روس��اي پليس راهور فراجا كه صبح ديروز در سالن 
همايش هاي نورالرضا برگزار ش��د، مرگ و ميرهاي 
ناش��ي از تصادفات را به رنج توصيف كرد و گفت: دور 
هم جمع شديم تا با هم افزايي اين رنج را كاهش دهيم، 
هر يك نفري كه كمتر در تصادفات كشته شود، براي 
ما مهم است. رييس جمعيت هلال احمر با بيان اينكه 
كاهش آمار قربانيان حوادث رانندگي نياز به يك همت 
عمومي دارد، گفت: بين ما و مردم فاصله اي وجود ندارد. 
مكلف هستيم شرايط را ايمن كنيم و به نوعي مديريت 
كنيم تا كمترين مشكلات را داشته باشيم و در بحث 
آموزش و فرهنگ س��ازي همه ما مسووليت داريم از 
همه ظرفيت ها استفاده كنيم. او با اشاره به زلزله تركيه 

و سوريه گفت: در حادثه اخير تركيه و سوريه، صد كشور 
در تركيه براي خدمت رساني حضور پيدا كردند اما تنها 
كشوري كه مورد تشويق تركيه قرار گرفت و صليب 
س��رخ جهاني از آن تقدير كرد، هلال احمر ايران بود. 
كوليوند در ادامه با اشاره به در پيش بودن نوروز اظهار 
كرد: امس��ال نوروز همراه با ماه مبارك رمضان است و 
به رغم اينكه تمام نيروهاي خدماتي، امدادي و امنيتي 
در روزه هستند، مراقب مردم هستند و مراقبت هاي 
ج��اده اي را دارند. رييس جمعيت هلال احمر با بيان 
اينك��ه همواره ۶۰ درصد ح��وادث در 3۰ كيلومتري 
شهرها اس��ت، گفت: هر جا حادثه اي رخ مي دهد، ما 
ناراحت مي شويم؛ ان شاءالله امسال جشن بزرگي داشته 
باشيم كه اعلام كنيم در كاهش حوادث جاده اي موفق 
بوديم. او اظهار كرد: در جمعيت هلال احمر قرارگاهي 
را داريم كه براي حوادث ترافيكي برنامه ريزي مي كنيم 
و در زمينه فرهنگ سازي، پيشگيري و آموزش خود را 
دخيل مي دانيم و جمعيت ه��لال احمر با تمام توان 
امسال در نوروز در خدمت مردم خواهد بود و آمادگي 

كامل داريم كه سال خوبي را شروع كنيم.

ثبتروزبدونفوتيكرونادرشبانهروزگذشتهدركشور
مرك��ز روابط عموم��ي وزارت بهداش��ت، درمان و 
آموزش پزش��كي اعلام كرد: كرونا در ۲۴ س��اعت 
گذشته، جان هيچ يك از بيماران كوويد1۹ در كشور 
را نگرفت و مجموع جان باخت��گان اين بيماري در 
عدد 1۴۴ هزار و ۸۴5 باقي ماند. بر اساس معيارهاي 
قطعي تشخيصي، ۸۲ بيمار جديد مبتلا به كوويد1۹ 
در كشور شناس��ايي و 3۶ نفر از آنها بستري شدند. 
مجموع بيماران كوويد1۹ در كشور به هفت ميليون 
و 5۶۷ هزار و ۹۰۶ نفر رسيد.تاكنون ۶5 ميليون و 
۲۰3 هزار و ۲3۷ نفر دُز اول، 5۸ ميليون و 5۹۷ هزار 
و ۷15 نف��ر دُز دوم و 31 ميليون و ۶۴۲ هزار و 3۷۶ 
نفر، دُز سوم و بالاتر واكسن كرونا را تزريق كرده اند 
و مجموع واكسن هاي تزريق شده در كشور به 155 
ميلي��ون و ۴۴3 هزار و 3۲۸ دُز رس��يد.طبق اعلام 
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشكي، تاكنون 
هفت ميليون 33۹ هزار و 3۶5 نفر از بيماران، بهبود 

يافته يا از بيمارستان ها ترخيص شده اند. ۲۸۸ نفر از 
بيماران مبتلا به كوويد1۹ در بخش هاي مراقبت هاي 
ويژه بيمارستان ها تحت مراقبت قرار دارند. تاكنون 
55 ميليون و ۲۷۹ هزار و 3۲۸ آزمايش تش��خيص 
كوويد1۹ در كشور انجام ش��ده است. اكنون هيچ 
شهرستاني در وضعيت قرمز قرار ندارد و ۶ شهر در 
وضعيت نارنجي، ۹۴ ش��هر در وضعيت زرد و 3۴۸ 

شهر كشور نيز در وضعيت آبي قرار دارند.

فاصلهكميباسياهچالهجمعيتيداريم

كدامزيرساختهابرايافزايشجمعيتآمادهشدهاست؟
دولتتناقضها

گليماندگار|
 اولي��ن روي��داد »جايزه مل��ي جواني 
جمعيت« فرصتي شد تا بار ديگر مساله 
پيرشدن جمعيت ايران و پايين آمدن نرخ باروري و... 
به بحث گذاشته شود. اينكه گروهي از مسوولان تمام 
هم و غم خود را براي افزايش جمعيت گذاش��ته اند و 
تنها بر روي اين مساله تمركز كرده اند كه به هر قيمتي 
بايد مردم را به فرزند آوري تشويق كنيم، يك طرف 
ماجرا است و طرف ديگر آن شرايط حاكم بر جامعه 
 اس��ت كه باعث ش��ده تا بس��ياري از افراد نه تنها از 
فرزند آوري كه حت��ي از ازدواج هم فراري باش��ند. 
در واقع تمام آن وعده ه��اي وام فرزند آوري و صدور 
قوانين��ي كه مان��ع از قربالگري نوزادان مي ش��ود و 
جمع آوري وسايل جلوگيري از بارداري و... هيچ كدام 
نتوانسته آن طور كه مسوولان وقت انتظار داشته اند، 
باعث افزايش جمعيت شود. اما سوال اصلي كه مطرح 
مي شود اين اس��ت كه تمام اين تناقض ها در رفتار و 
عملكرد دولت از كجا مي آيد و قرار است تا كجا ادامه 
پيدا كند؟ مگر مي ش��ود ش��ما از مردم توقع داشته 
باشيد كه مساله جواني جمعيت را جدي بگيرند اما 
شرايط جامعه را به گونه اي رقم بزنيد كه امكان افزايش 
جمعيت وجود نداشته باشد؟ مگر مي شود شما وعده 
وام فرزند آوري بدهيد اما هيچ كنترلي روي نرخ تورم 
نداشته باشيد. مگر مي شود از مردم خواست جواني 
جمعيت را در دستور كار خود قرار دهند وقتي هيچ 
امكاناتي از بهداش��ت و درمان گرفته تا آموزش زير 
س��اخت هايش براي اين افزاي��ش جمعيت آماده 
نباشد؟ دولتمردان اگر نگاهي به قيمت ها بيندازند، 
ش��ايد به اين فكر كنند كه مردم قبل از هر چيز نياز 
به رفاهي نسبي دارند كه با آن بتوانند حداقل هاي 
زندگي را براي خود و فرزندانشان تامين كنند. اما اين 
رفاه نسبي با نرخ تورم ۷۰ درصدي در اقلام خوراكي 

دقيقا به چه صورت تعريف مي شود. 

    كاهش نرخ باروري ايرانيان به ۱،۶۷ 
رييس س��تاد ملي جواني جمعيت گفت: نرخ باروري 

م��ا الان ب��ه 1.۶۷ كاهش پيدا ك��رده، فاصله كمي با 
س��ياهچاله جمعيتي داريم و حتي برخي اس��تان ها 
وارد سياهچاله جمعيتي ش��ده اند و مقابله با اين امر 
عزم مل��ي مي طلبد. دكتر كاظم فروتن، در نشس��ت 
خبري اولين رويداد »جايزه ملي جواني جمعيت«، با 
تاكيد بر اينكه حدود ۶ تا ۷ سال بيشتر فرصت نداريم 
تا به طور جدي به بحث جمعيت ورود كنيم چراكه بعد 
از آن پنجره جمعيتي بسته مي شود، اظهار كرد: بحث 
جواني جمعيت يكي از مسائل حساس و كليدي نظام 
جمهوري اسلامي ايران است، الان ما در اوج ميانسالي 
هس��تيم و گرچه هرچه اطرافيان را مي بينيد جوان 
هستند اما در س��ال 1۴۲۰ و 1۴۲5 هرچه به دور و بر 
خود نگاه كنيم سالمند خواهيم ديد و خبري از جوان 
نخواهد بود. او با بيان اينك��ه بحث جمعيت از جمله 
بحث هاي بسيار حساس اس��ت كه كشورهاي غربي 
براي كشورهاي اس��لامي و به خصوص ايران نسخه 
كاهش جمعيت را نوش��ته بودند، افزود: در كشور ما 
در س��ال ۶۸ برنامه ريزي انجام شد كه تا سال ۹۰ نرخ 
باروري از ۶.۴ به ۴ برس��د. در عرض س��ه تا پنج سال 
اين نرخ ب��اروري به ۴ كاهش يافت. با هجمه بس��يار 
شديد، فرهنگ س��ازي و تبليغاتي و محدوديت هايي 
كه در اين راستا انجام شد، كاري كه صورت گرفت در 
دنيا بي سابقه بود. رييس ستاد ملي جواني جمعيت با 
 بيان اينكه يكي از موادي كه در قانون جواني جمعيت

 پيش بيني شده بود، ايجاد دبيرخانه ستاد ملي جمعيت 
بود، تصريح كرد: در طول يك سالي كه مي گذرد، ستاد 
ملي جمعيت سه جلس��ه با رياست رييس جمهوري 
تشكيل داده است و جلسه چهارم را درخواست ارسال 
داديم تا اسفند امسال تشكيل شود. يكي از مصوبات ما 
در جلسات ستاد ملي، تشكيل قرارگاه هاي جمعيتي 
جواني جمعيت در تمام دس��تگاه ها ب��ود كه در اكثر 

دستگاه ها اين قرارگاه ها تشكيل شده است.

    افرادي كه شرايط اقتصادي بهتري دارند 
تعداد فرزند كمتري دارند

فروتن با بيان اينكه سيس��تان و بلوچستان استان 

محروم ما است اما علي رغم محروميت فرزندآوري 
اين استان خوب است، توضيح داد: در تمام استان ها 
به جز سيستان و بلوچستان نرخ ازدواج ما در 1۰ ماه 
گذشته و به نسبت س��ال قبل خود، كاهش داشته 
اس��ت. افرادي كه ش��رايط اقتصادي بهتري دارند 
تعداد فرزن��د كمتري دارند. بنابراي��ن تنها يكي از 
عوام��ل ما در حوزه ازدواج و فرزندآوري اش��تغال و 
مسائل رفاهي اس��ت. در دوران تنظيم خانواده كه 
در كشور فاجعه ايجاد شد، فرزندآوري محدود شد 
و حتي فرزن��دآوري و فرزندپروري ضد ارزش جلوه 
داده شد. او افزود: همين فرهنگ كماكان ادامه دارد 
و مردم اشتغال را نسبت به فرزندآوري در اولويت اول 
قرار مي دهند. فرزند را به عنوان يك مزاحم درست 
كرده ان��د. حاملگي را به عنوان ي��ك ضد ارزش كه 
گويي زيبايي بدن را با مشكل مواجه مي كند، جلوه 
دادند و حتي حاملگي را به عنوان بيماري حس��اب 
كردند. اين در حالي اس��ت كه همسران و مادران ما 
دوران بارداري شيريني داشتند تا به تولد فرزند ختم 
مي شد. بارداري را به عنوان بيماري جلوه دادند كه 
مرتب زن بايد آزمايش بدهد و س��ونوگرافي شود و 

چقدر خطاهاي پزشكي در اين زمينه داريم.

    سالانه حدود 300 هزار 
سقط غيرقانوني داريم

فروتن ب��ا بيان اينكه در س��ال ح��دود 3۰۰ هزار 
س��قط غيرقانوني داريم، عنوان كرد: اين امر به اين 
دليل است كه گويي جنين بي ارزش شده است. بر 
روي بحث س��قط بايد جدي كار شود. همچنين بر 
روي بحث مس��كن و ماده ۴ قانون جواني جمعيت 
از نظر ما خيلي ضعيف كار ش��ده است. او در عين 
حال توضيح داد: بررس��ي ها نش��ان داده است كه 
قوانين، تس��هيلات و امور رفاهي ح��رف دوم را در 
بحث فرزندآوري مي زند و كشورهاي توسعه يافته 
به همين امر رس��يده اند. نزديك ۶ و ۷ سال بيشتر 
فرصت نداري��م تا به جمعيت به ط��ور جدي ورود 
كنيم. وقتي در بحبوحه سالمندي قرار گيريم ديگر 

فرصت جبران نداريم. قطعا برخي مسائل اقتصادي 
و مربوط به اش��تغال و امثالهم ني��ز در فرزنداوري 
تاثير دارد. قبول داريم اين مسائل قطعا نقش دارد.

    فرزند آوري با كدام اقتصاد به سامان
امان الله قرايي، جامعه شناس در اين باره به »تعادل« 
مي گويد: افزايش جمعيت نيازمند زير ساخت هايي 
است كه متاسفانه در جامعه ما فراهم نيستند، اينكه 
ما تنها از مردم بخواهيم قوانين را اجرا كنند و افزايش 
جمعيت را مد نظر داشته باشند، قطعا نتيجه مطلوبي 
نخواه��د داش��ت. افزايش جمعيت در اين ش��رايط 
نيازمند اقتصاد به سامان است، اقتصاد ما اين روزها 
به قدري ضعيف ش��ده كه نمي توانيم از مردم انتظار 
داش��ته باش��يم به وعده و وعيد ها دلخوش كنند و 
فرزند آوري داشته باش��ند. او مي افزايد: بايد شرايط 
فرزندآوري از هر لحاظ در جامعه فراهم باش��د، رفاه 
نسبي اساسي ترين موضوعي است كه بايد به آن توجه 
شود، بعد از آن آموزش و البته درمان است. وقتي در 
اين ش��رايط مردم براي تامين هزينه هاي درماني با 
مشكلات عديده مواجه اند و البته آموزش رايگان هم 
 به نوعي در كشور ما ديگر وجود خارجي ندارد بحث 

فرزند آوري نمي تواند منطقي به نظر برسد.  به عقيده 
اين جامعه شناس، ش��رايط كنوني جامعه به قدري 
آشفته است كه مردم از فرداي خود هم اطمينان خاطر 
ندارند چه برسد به اينكه بخواهند براي آينده طولاني 
مدت برنامه ريزي كرده و به فكر فرزند آوري باشند. 
البته پيري جمعيت براي هر جامعه اي خطرناك است، 
جامعه ايران هم از اين قاعده مستثني نيست. اما فرزند 
آوري به هر قيمتي امكان ندارد. در واقع اهدای وام و 
افزايش حق اولاد و ... نمي تواند مشوق هاي خوبي براي 
مردم باشد. ما بايد به فكر سر و سامان دادن به اقتصاد 

باشيم تا مردم خود به فكر فرزندآوري بيفتند.

    دولت تناقض ها
قراي��ي در بخش ديگ��ري از س��خنانش مي افزايد: 
متاس��فانه ما دچ��ار تناقض هاي بس��يار در دولت 
هستيم، از يك طرف مساله فرزندآوري مطرح است. 
از سوي ديگر هيچ امكاناتي در اين زمينه وجود ندارد. 
همين كه بگويي��م وام مي دهيم براي اين كار كافي 
نيست. در واقع در رفتار و عملكرد دولت و وعده هايي 
كه مي دهد تناقض هاي فاحش��ي وجود دارد و بايد 
ابتدا براي حل اين مساله اين تناقض ها از بين برود. 

    افزايش 4 برابري »حق اولاد« 
و 2 برابري »حق تاهل« براي سال آينده

از س��وي ديگر مس��وول كميته علمي جايزه ملي 
جواني جمعيت، گفت: در فروردين 1۴۰۲ حق اولاد 
نسبت به فروردين س��ال قبل خود )1۴۰1( چهار 
برابر و حق تاهل نيز دو برابر شده است. اين امر براي 
دولت 15 هزار ميليارد تومان بارمالي داشته است. 
اميرحسين بانكي پور ضمن گلايه از سازمان برنامه 
و بودجه بابت تاخير در پرداخت بودجه اين قانون به 
دستگاه ها اظهار كرد: سازمان برنامه و بودجه رفتار 
خوبي نش��ان نداد و تاكنون بودجه اي به دستگاه ها 
براي اجراي قانون جواني جمعيت اختصاص نداده 
است. از سوي ديگر بودجه سال آينده اجراي قانون 
جواني جمعيت نيز 3۷.5 درصد كاهش داشته است. 
به گفته بانكي پور، طبق آخرين آمار از هر س��ه نفر، 
به دو نفر وام فرزندآوري پرداخت شده و يك نفر در 
صف دريافت اين وام است و از هر چهار نفر به سه نفر 
وام ازدواج پرداخت شده و يك نفر در صف دريافت 
اين وام است. به اين ترتيب متاسفانه شرايط مناسبي 
براي اجرايي شدن اين قانون وجود ندارد و بايد هر 

چه سريع تر اين شرايط فراهم شود.

گزارش


